
تزریق گاز به اندازه ۲ فاز پارس جنوبی به شبکه 
سراسری گاز

مدیرعامل شرکت مایع ســازی گاز طبیعی گفت: با راه اندازی فاز نخست 
طرح ایران ال ان جی علاوه بــر صــادرات LNG و ارزآوری ۲.۵ میلیارد 

دلاری، امکان تزریق گاز به شبکه سراسری برای رفع ناترازی وجود دارد.
هادی امیرشــقاقی با بیان اینکه با خروج از رکود بلندمدت ۸ ساله موفق 
شدیم زمینه کار و اشــتغال قریب به هزار و ۵۰۰ نفر را به صورت مستقیم 
در طرح فراهم کنیم، گفت: فاز نخست طرح دارای پیشرفت تجمعی ۵۳ 
درصد بوده و دربرگیرنده تعدادی زیرپروژه شامل کارخانه شیرین سازی، 
کارخانه مایع ســازی، مخازن ذخیره ســازی محصول، خطوط ارتباطی 
میان مخازن و اسکله، تأسیسات دریایی و نیروگاه سیکل ترکیبی و بخش 
آب است که مخازن ذخیره سازی شامل دو مخزن ذخیره سازی پروپان و 
بوتان هریک به ظرفیت ۳۰ هزار مترمکعب و ســه مخزن ذخیره ســازی 
ال ان اجی هریک به ظرفیت ۱۴۰ هزار مترمکعب می شــود که پیشرفت 

فیزیکی مخازن ذخیره سازی محصول از ۹۹ درصد عبور کرده است.
وی افزود: پروژه بعدی خطوط ارتباطی مخازن تا اســکله صادراتی شامل 
پایپ رک های عظیم، خطوط لوله انتقال محصول، کمپرسورهای بویلاف، 
بازوهای بارگیری محصول، تجهیزات برق و ابزار دقیق مرتبط اســت که 
مهندسی تفصیلی و ســفارش گذاری اقلام دیر تحویل انجام شده و پروژه 

در حال پیشرفت است.
مدیرعامل شرکت مایع ســازی گاز طبیعی ایران اظهار کرد: اصلی ترین 
واحدهای فرآیندی طرح شــامل پروژه های شیرین سازی و مایع سازی 
گاز اســت که کارخانــه شیرین ســازی دارای دو ردیف موازی اســت و 
هریک ۲۸ میلیون مترمکعــب گاز ترش را دریافــت می کنند و عملیات 
فرآورش و شیرین ســازی گاز غنی را انجام می دهند. پیشــرفت فیزیکی 
ردیف اول این کارخانــه در محدوده ۶۵ درصد و ردیــف دوم بیش از ۷۰ 
درصد است. خطوط زیرزمینی اجرا و ۳ هزار تن ســازه فلزی نصب شده 
و ســفارش گذاری و نصب ۷ هزار و ۵۰۰ تن ســازه فلــزی دیگر و نصب 
۵۰۰۰ تن تجهیزات در حال انجام است.امیرشقاقی گفت: مطابق برنامه 
پیش راه انــدازی واحدهای ۱۱ و ۱۲ کارخانه شیرین ســازی امســال و 
راه اندازی ردیف دوم آن اواخر ســال بعد انجام می شــود و از اوایل ســال 

۱۴۰۴ ردیف دوم شیرین سازی وارد مدار خواهد شد.
وی تصریح کرد: طرح ایــران ال ان جی دارای دو ردیف مایع ســازی گاز 
طبیعی با مجمــوع ظرفیت تولید و صــادرات ۱۰.۵ میلیون تن ال ان جی 
در سال است که اجرای فاز به فاز طرح و راه اندازی تدریجی همه بخش ها 
و کارخانه ها با هدف تکمیل گام به گام طــرح و همزمان درآمدزایی برای 
شرکت در دســتور کار قرار دارد و تکمیل بخش های جداسازی ترکیبات 
ســنگین گاز و مایع ســازی گاز طبیعی با بهره گیری از توان پیمانکاری 

شرکت های توانمند داخلی، ظرف مدت ۳ سال نهایی خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت مایع ســازی گاز طبیعی ایران ادامه داد: از نظر فنی و 
بدون خلل به طرح اصلی، امکان معکوس سازی بخشی از فرآیند کارخانه 
با دریافت محصول نهایی )LNG( از فروشــندگان و ذخیره ســازی آن 
در مخازن ذخیره ســازی طرح و تبدیل آن به گاز طبیعی شــیرین وجود 
دارد که البته این کار مستلزم تکمیل اسکله برای پهلوگیری کشتی های 
 )Regasification( ال ان جی بر و ایجاد تأسیســات ریگسیفیکیشــن
خواهد بود. در این حوزه با توجه به پیشــرفت فیزیکی ۹۹ درصد مخازن 
ذخیره سازی و پیشرفت بیش از ۵۰ درصد تأسیســات دریایی طرح، در 
صورت ابلاغ کار و در چارچوب شــیوه نامه جذب ســرمایه گذار به منظور 
افزایش پایداری تأمین گاز طبیعی ابلاغی از سوی وزیر نفت و البته تأمین 
منابع مالی مورد نیاز، امکان تأمین بخشــی از کسری شــبکه گاز از این 
طریق وجود دارد و می توانیم به اندازه دو فاز اســتاندارد پارس جنوبی گاز 

به شبکه سراسری تزریق کنیم.

گاز وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد

ورود ۱۰۰ هزار تاکسی برقی به شهرهای بزرگ تا پایان سال
خریدار  وزیــر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: برنامه داریم تا آخر ســال ۱۰۰ هزار 
تاکســی برقی در شــهرهای بزرگ داشته 

باشیم.
 عباس علــی  آبــادی اظهــار کــرد: باید 
خودروهای ســنتی که با ســوخت فسیلی 
کار می کننــد را بهبود دهیم، امــا نباید در 
این بخش ســرمایه گذاری گسترده کنیم. 
دوره در حال ورود به یــک دوره تازه، یعنی 
اســتفاده از خودروهای برقی و هوشــمند 
است. امیدواریم در ســال آینده سطحی از 
هوشــمندی را در خودروهــای داخلی هم 
داشته باشــیم. در حوزه خودروهای برقی 
با توجه به ظرفیت های دانش بنیان کشور، 
می توانیم تحول را از جایی شــروع کنیم که 
دنیا تازه شــروع کرده و در این حوزه خیلی 

عقب نیفتادیم.
وی ابراز امیدواری کرد کــه به زودی حمل 
و نقل عمومی در تهران برقی شــود و گفت: 
این موضوع اثرات مثبت زیســت محیطی 
هم دارد. در حال حاضر نســب شــارژرها 
شروع شــده و در حال توسعه زیرساخت ها 
هســتیم. احتمالا در همین هفته های اول 
آذرماه تاکســی های برقــی به تدریج وارد 
تهران می شود. در مجموع مقرر شده تا آخر 
سال ۱۰۰ هزار تاکســی برقی در شهرهای 

بزرگ داشته باشیم.
همچنین به گفته این مقام مســئول چند 
نمونه خودروی برقی داخلی هم تولید شده 
که پیش بینی می شــود در نیمه اول ســال 

بعد، این خودروها نیز عرضه شوند.
علی آبادی در ادامه با اشــاره به اینکه باتری 

خودروهای برقی نسبتا گران است، تصریح 
کرد: بــر این اســاس مقرر شــده تعرفه ی 
واردات باتری ها به حداقل برسد. البته برای 
تاکسی ها، سهم قابل توجهی از هزینه ها را 
دولت پرداخت می کند.  مقرر شــده وزارت 
نفت هزینه حــدود ۱۰ هــزار و ۵۰۰ دلار 
سهم باتری را از محل سوخت صرفه جویی 
شــده کمک کند.وزیر صمــت در ادامه با 
بیان اینکه بــه جای خودروهــای بنزینی 
باید بیشــتر تمرکز خود را روی خودروهای 
برقی و هوشــمند بگذاریم، تصریح کرد: در 
نروژ بیش از ۸۰ درصد خودروها برقی شده 

و در چین تقزیبا همــه حمل و نقل عمومی 
و تقریبا ۳۰ تــا ۳۵ درصد خودروهای مردم 
نیز برقی شده است. باید بیشتر انرژی خود 
را صرف کنیم که در این پدیده از دنیا عقب 
نمانیــم و با دنیا همراه شــویم. خودروهای 
بنزینی هم در برنامه جلــو می روند، اما باید 
تمرکز ما بر خودروهای آینده باشد. سیاست 
ما نباید این باشــد که خودروهای بنزینی را 
حتما داخلی کنیم چون این ها گذرا هستند. 
بنابرایــن باید به ســمت داخلی  ســازی 
قســمت هایی که خلق فنــاوری می کنند، 

حرکت کنیم.

قول وزیر صمت به صنایع دانش بنیان
علی آبــادی در ادامه با بیــان اینکه اولویت 
تامین ارز بــرای مواد اولیه اســت و تولید با 
بهره وری بالاتــر وکالاهــای صادراتی هم 
اولویت بیشــتری دارند، اظهار کرد: تقریبا 
در بســیاری از کالاها صــف تخصیص ارز 
برداشته شده است.وی افزود: این قول را به 
صنایع دانش بنیــان دادیم که کالای ایرانی 
باکیفیت که قابلیت صادرات داشــته باشد 
به طور تمام و کمال مــورد حمایت وزارت 
صمت و با تعرفه قابل قبول از واردات کالای 

مشابه آن جلوگیری می کنیم.

۹۰۰۰ واحد صنعتی در کشور راکد 
هستند

وزیر صمت هم چنین با بیــان اینکه حدود 
۹۰۰۰ شــرکت صنعتــی در ســال هــای 
گذشــته راکد و کم بهره شــده اند، تصریح 
کرد: واحدهایی که به خاطــر تغییر فناوری 
باید تغییر راهبر دهند بایــد جداگانه دیده 
شــوند. هم چنین برخــی از واحدهای راکد 
نیاز بــه کمک هایی مثل تامین ســرمایه در 
گردش یا نوســازی تجهیزات دارند. برخی 
هم دلایلی مثــل ناکارآمدی مدیریتی دارند 
که باید به آن ها نیز کمک شــود. به طور کلی 
شهرک ســاختن کنار ظرفیت های انسانی، 
از جمله سیاســت های وزارتخانه است.این 
مقام مســئول در ادامه با بیان اینکه هشــت 
برنامه راهبردی و ۲۰ پروژه پیشــران در این 
وزارتخانه تعریف شده که یکی از آن ها برقی 
کردن حمل و نقل پرســرعت است، تصریح 
کرد: الان حداکثر ســرعت حمل و نقل ریلی 
۱۲۰ تا ۱۶۰ کیلومتر اســت کــه در وزارت 
صمت برنامه ریزی شده به سمت سرعت های 
بالاتر برویــم. در زمینه حل مشــکل هوایی 
کشــور هم مگاپروژه ای تعریف شده که قرار 
است از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان 
نیز استفاده کنیم. علی آبادی در ادامه گفت: 
نیاز فناوری شــرکت های بزرگ را در اختیار 
دانشگاه ها و شــرکت های دانش بنیان قرار 
دادیم تا بازار آن ها فراهم شــود. بنابراین به 
دانش بنیان ها پول نمی دهیم که کالا تولید 
کنند، بلکه دانش بنیان ها را در برابر مسائلی 
قرار می دهیم که برای حلشان کسی حاضر 

است پول به آن ها بدهد.

در گزارشی بررسی شد

دوئل نانـواها و دولت
هشدار جدی یک اقتصاددان درباره حذف طبقه متوسط جامعه

از جامعه فقیر چه مالیاتی 
می خواهید بگیرید؟
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خانه  هنر   میرا

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی:
 اطلاعات بانک مرکزی رشد احراز مالیات 

را ۳ برابر کرد 

وزیر راه و شهرسازی: 
ودگاه امام تا اسفند  بخشی از فاز ۲ توسعه فر

۱۴۰۳ افتتاح می شود

وزیر نیرو در جلسه با انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان خبر داد
وگاه های خودتامین صنایع  ترانزیت برق نیر

رایگان شد
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رشد صادرات سالانه ۲۳ درصد امکان پذیر است؟
 مهدی گل سفیدعلوی  لایحه برنامه هفتم توســعه، با توجه به تجربه برنامه های 
پنج ساله توسعه قبلی، به نظر می رسد با چالش میزان تحقق و واقع بینی مواجه 
است.این موضوع خود به عنوان یک عامل منفی در سطوح اجرایی، پاسخ گویی 
و نظارت تلقی می شــود؛ چرا که هر برنامه با معیارهــای غیرواقعی و با حداقل 
امکان تحقق پذیری در میدان عمل توان نظارت، مطالبه گری و تحقق را تضعیف 
می کند.در خصوص تولید و صادرات، متاســفانه عملکردهــا در طول دهه های 
گذشته مناسب و مطلوب نبوده اســت و به دلایل مختلف مدیریتی، سیاسی و 

تحریم ها در مقایسه با کشورهای منطقه موفقیتی حاصل نشده است. 

یادداشت

رنگ و بوی عدالت فرهنگی در گیشه سازمان سینمایی
مهرداد عشوندی بیش از دو ســال از مدیریت و برنامــه های جدید سازمان 
سینمایی می گذرد، در آغاز این دوران جدید که هنوز آمار تلفات کرونا ۳ رقمی 
بود و ترس مردم از حضور در مکان های عمومی حتی نشان از کورسوی امیدی 
در رونق ســینما نداشــت، بحث عدالت فرهنگی و اقداماتی اساسی در بسط و 

گسترش سینما در شهرستان ها پایه ریزی شد.

دیدگاه

معاون اشتغال وزیر کار با اشــاره به روند کاهشی نرخ 
بیکاری زنان در دولت ســیزدهم، توســعه مشــاغل 

خانگی را از جمله دلایل این امر عنوان کرد.
طی طول دو سال گذشته و از ابتدای آغاز به کار دولت 
ســیزدهم تاکنون بیش از ۲۵۰ هزار شــغل در حوزه 
اشتغال خانگی ایجاد شده است. طبق آمارها در هفت 
ماهه سال ۱۴۰۲ بیش از ۸۵ هزار شغل خانگی ایجاد و 

۱۲۸ هزار مجوز مشاغل خانگی صادر شده است.
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، هدفگذاری ایجاد 
اشتغال در سال جاری را ۱۵۰ هزار شغل خانگی عنوان 
و سهم مشاغل خانگی از بازار کل کشــور و ایجاد یک 

میلیون فرصــت شــغلی را ۱۵ درصد اعلام 
کرده است.

خوشــبختانه در راستای توســعه مشاغل 
خانگی در کشــور گام های مؤثری از جمله 
تسهیل گری در صدور مجوزها، افزایش سهم 
تســهیلات بانکی و رشــد صعودی اشتغال 
ایجادی برداشته شد و در سال ۱۴۰۱ برنامه 

وزارت کار برای ایجاد ۱۰۳ هزار شــغل خانگی معادل 
۱۰ درصد یک میلیون فرصت شغلی محقق شد.

در جریان بررســی تبصره ۴ بند »پ« مــاده ۶ لایحه 
برنامه هفتم توســعه ذیل فصل »اشــتغال«، مجلس 

شورای اســلامی شــرط ضامن از دریافت 
وام های مشــاغل خانگی را حذف و تصویب 
کرد که تســهیلات به متقاضیــان ایجاد و 
توسعه کســب و کارهای خرد خانگی صرفاً 
بر مبنای اعتبارســنجی و با أخذ ســفته از 

متقاضی انجام گیرد.
در همین راســتا محمود کریمی بیرانوند ـ 
معاون توسعه کارآفرینی و اشــتغال وزارت کار درباره 
روند کاهشــی نرخ بیکاری زنان در دولت سیزدهم می 
گوید: نرخ بیکاری زنان در همه فصول کاهشــی بوده 
و یکی از دلایلش، توسعه  مشــاغل خانگی است. سال 

گذشته برای نخســتین بار بیش از ۱۰۳ هزار فرصت 
شغلی در حوزه  مشــاغل خانگی داشــتیم که در نوع 
خود کم نظیر است.او می گوید: این عدد در سال ۱۳۹۹ 
فقط ۲۸ هزار شــغل خانگی بوده ولی در سال گذشته 

۱۰۳ هزار فرصت شغلی جدید ایجاد شد.
به گفته معاون اشــتغال وزیر کار، مطابق آمار سامانه 
رصد اشتغال تاکنون ۸۶ هزار شغل خانگی جدید ایجاد 
شده و تســهیلات مشــاغل خانگی با اختصاص هزار 
میلیارد تومان از ســوی بانک مرکزی، افزایش یافته و 
بیشترین مقدار تســهیلات در طول سال های اجرای 

قانون مشاغل خانگی بوده است.

اشتغال

خ بیکاری زنان تاثیر توسعه مشاغل خانگی در کاهش نر
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دهنوی مطرح کرد
پیش بینی وام ۳۵۰ میلیون تومانی ازدواج 

جوانان در ۱۴۰۳
نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ گفت: کمیسیون 
تلفیق وام ازدواج جوانــان را ۳۵۰ میلیون تومان و ســایر متقاضیان را 

۳۰۰ میلیون تومان تعیین می کند تا با این کار از جوانان حمایت شود.
سیدمحسن دهنوی عضو هیات رئیســه مجلس در مطلبی در صفحه 
توییتر خود نوشت:»ســازمان برنامه و بودجه مانند پارسال، چگونگی 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری را از لایحه بودجه حذف کرد و اختیارش 
را به شورای پول  و اعتبار داد.در کمیسیون تلفیق با تصویب وام ازدواج 
برای پسران زیر ۲۵ و دختران زیر ۲۳ سال، ۳۵۰ میلیون تومان و سایر 

متقاضیان ۳۰۰ میلیون، از جوانان حمایت می کنیم.«
بخش اول لایحه بودجه مربوط به ماده  واحده مشــتمل بر احکام مورد 
نیاز برای اجرای بودجه کل کشور و ســقف منابع بودجه عمومی دولت 
به تفکیک درآمدها و واگذاری دارایی های ســرمایه  ای و مالی و اجزای 

اصلی آنها منتشر شده است.
قرار بود دولت ۳۰ آبان لایحه بودجه ۱۴۰۳ را به مجلس تقدیم کند که 
بنا بر گفته علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت، با درخواست هیات 
رئیسه مجلس این موضوع به بعد از اتمام بررســی برنامه هفتم توسعه 

موکول شد.
احمد نــادری عضو هیات رییســه مجلس هم گفت کــه تقدیم لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ به مجلس به بعد از هفته سرکشــی نمایندگان به حوزه 

های انتخابیه موکول می شود.

وزیر راه و شهرسازی: 
ودگاه امام تا اسفند  بخشی از فاز ۲ توسعه فر

۱۴۰۳ افتتاح می شود
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه فرودگاه امــام خمینی )ره( نگین 
زیبای انگشتر صنعت هوایی خواهد شــد، گفت: بخشی از فاز ۲ صنعت 

هوایی به ارزش ۵۰۰ میلیون یورو تا اسفند ۱۴۰۳ افتتاح خواهد شد.
 مهرداد بذرپاش در حاشــیه آغاز مراسم فاز دوم توســعه فرودگاه امام 
خمینی )ره( در جمــع خبرنگاران اظهار داشــت: ۵۰۰ میلیون دلار از 
محل سرمایه گذاری ۲.۵ میلیارد یورویی در فاز دوم توسعه فرودگاه، تا 

اسفند سال آینده در این فرودگاه افتتاح می شود.
وی اضافه کرد: توســعه منطقه ویژه اقتصادی فرودگاه امام در دستور 
کار است.وزیر راه و شهرسازی افزود: در حوزه هوایی توسعه فرودگاهی 
و ناوگان در دســتور کار است، توســعه مهرآباد را با همکاری نیروهای 
مسلح دنبال می کنیم، توســعه ناوگان هم دنبال می کنیم، تاب آوری 

صنعت هوایی در سال های اخیر خوب شده است.

وی افزود: تا پایان دولت ســیزدهم نســبت به ابتدای دولت، ظرفیت 
ناوگان هوایی کشور دو برابر می شود.بذرپاش اظهار کرد: هواپیماهای 
عبوری از آسمان کشــور با هماهنگی ستاد کل نیروهای مسلح افزایش 

می یابد، آسمان ایران کامل امن و مناسب پروازهای عبوری است.
وی با بیان اینکه فرودگاه امام خمینی )ره( نگین زیبای انگشتر صنعت 
هوایی خواهد شــد، افزود: قرارداد فاز دوم توسعه فرودگاه امام خمینی 
)ره( با شــرکت چینی و قرارگاه خاتم اســت و محل تامین منابع مالی 

پروژه، وزارت راه و بهره برداری با نظارت شهر فرودگاهی امام است.
وی گفت: روزانه ۱۷۰ پــرواز از فرودگاه امام داریــم در برخی روزها به 

۳۰۰ پرواز در روز می رسیم.

منتظری: 
لایحه تشکیل سازمان نظام رسانه ای هرچه 

ودتر به مجلس ارائه شود ز
عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در هیئت نظارت بر مطبوعات با بیان 
اینکه »شکل گیری ســازمان نظام رسانه ای ســبب می شود که حوزه 
رســانه هم از نظر کمیت و هم از نظر کیفیت رشــد چشم گیری داشته 
باشد و در عرصه نقش آفرینی نیز موثرتر ظاهر شود«، از دولت خواست 

تا هرچه زودتر لایحه سازمان نظام رسانه ای به مجلس ارائه دهد.
غلامرضا منتظری با تاکید بر لزوم تعیین تکلیف لایحه تشکیل سازمان 
نظام رســانه ای کشــور، گفت: در هر حوزه ای نیاز به اصل پیش بینی 
پذیری داریم به گونه ای که هر قشــر و صنفی باید از آینده خود تصویر 
روشنی داشته باشد و لایحه ســازمان نظام رسانه ای نقطه شروع خوبی 

برای تحقق اصل پیش بینی پذیری در حوزه رسانه های کشور است.
وی عنوان کرد: انتظار داریم که هرچه زودتر بررسی این لایحه در دولت 
پایان یابد و به مجلس ارائه شــود تا دیگر هر سال در روز خبرنگار شاهد 
ترزیق مسکن نباشــیم بلکه بتوانیم درمانی ریشــه ای درباره مسائل 

حمایتی و معیشتی انجام دهیم.
عضو ناظر مجلس شورای اسلامی در هیئت نظارت بر مطبوعات تاکید 
کرد: شکل گیری سازمان نظام رسانه ای سبب می شود که حوزه رسانه 
هم از نظر کمیت و هم از نظر کیفیت رشد چشم گیری داشته باشد و در 

عرصه نقش آفرینی نیز موثرتر ظاهر شود.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس: 
 نگاه مجلس و دولت همخوانی بین منابع 

و مصارف بودجه ۱۴۰۳ است
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس شورای 
اســلامی گفت: مجلس و دولت تلاش خود را به کار خواهند بســت تا 
بودجه ۱۴۰۳ به نحوی مصوب شــد که منابع و مصــارف آن با یکدیگر 

همخوانی داشته و به دنبال آن به قیمت ها در بازار ثبات بخشیده شود.
محمدصالح جوکار، با بیان اینکه منابع و مصارف بودجه مصوب مجلس 
باید با یکدیگر همخوانی داشته باشد، بیان کرد: اولین نکته حائز اهمیت 
در خصوص لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، این اســت که احکام مندرج در 
این بودجه باید منطبق با برنامه هفتم توســعه باشد. سال آینده اولین 
سال اجرای برنامه هفتم توسعه اســت و اجرای بسیاری از احکام قانون 

برنامه هفتم توسعه باید از سال آینده کلید بخورد.
وی در ادامــه اظهار کرد: از ســوی دیگر قطعا دولــت در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ منابع و مصــارف را تراز بندی کــرده و تمام تــلاش خود را به 
کار گرفته اســت تا منابع و مصارف لایحه بودجه ســال آتی با یکدیگر 
همخوانی داشته باشــند. کســری منابع بودجه به ضرر کشور است و 
قطعا دولت و مجلس تمام تلاش خود را به کار خواهند بســت تا منابع و 

مصارف بودجه ۱۴۰۳ با یکدیگر همخوانی داشته باشند.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اســلامی، تصریح کرد: مجلس و 
دولت تلاش می کنند برای ســال آینده بودجه ای به تصویب برسد که 

بتواند تورم را کنترل کند و به قیمت ها در بازار ثبات ببخشد.

تریبون

زهرا علیدادی  سخنگوی شورای نگهبان 
با بیــان اینکه هنــوز مصوبه افزایش ســن 
بازنشســتگی در شــورای نگهبان بررسی 
نشده است، از ایراد این شورا به لایحه عفاف 

و حجاب خبر داد.
هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبــان  در نشســت خبــری خــود با 
اصحاب رسانه در پاسخ به سوال خبرنگار 
مهــر، مبنی بر اینکــه اخیــراً مجلس در 
جریــان بررســی لایحــه برنامــه هفتم 
توســعه، مصوبه ای درباره افزایش ســن 
بازنشستگی داشــت، نظر شورای نگهبان 
درباره ایــن مصوبه چیســت، گفت: این 
موضــوع در روزهــای اخیــر در مجلس 
شورای اســلامی به تصویب رسیده است 
و هنوز در شــورای نگهبان مورد بررسی 

قرار نگرفته است.
 ما برای بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه 
با توجه به حجــم زیادی کــه برنامه دارد و 
بتوانیم در زمان قانونی اعلام نظر کنیم، ۱۵ 

جلسه غیررسمی برگزار کردیم .
وی درباره نظر احتمالی شــورای نگهبان به 
این مصوبه، بیان کرد: هنــوز این مصوبه در 
شورای نگهبان بررسی نشــده و به محض 
بررسی اعلام نظر خواهیم کرد. این مصوبه 
موافقان و مخالفانــی دارد و الان نمی توانم 
نظر احتمالی شــورای نگهبان را هم اعلام 

کنم.

طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
تأیید شد

سخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: طرح 
اصلاح بند یــک ماده ۸۳ قانــون انتخابات 
مجلس که در مجلس تصویب شده بود، در 
شورای نگهبان بررسی شد و مغایر با قانون 
اساسی و شرع شــناخته نشد.طحان نظیف 
گفت: در این اصلاح به انتهای بند یک ماده 
۸۳ قانون انتخابات مجلــس عبارت ارجاع 
و پیگیری تقاضاهای مردم به دستگاه های 
اجرایی و مراجع قانونی و همچنین پیگیری 
امور حــوزه انتخابیه از شــمول این حکم 
مستثنی اســت. این حکم از زمان تصویب 

لازم الاجرا است، اضافه می شود.

328 نفر در آزمون کتبی انتخابات 
مجلس خبرگان شرکت کردند

طحــان نظیــف دربــاره آزمــون کتبی 
کاندیداهــای انتخابات مجلــس خبرگان 
رهبری، گفت: هفته گذشــته آزمون کتبی 
خبرگان رهبری برگزار شد و از ۳۲۸ نفر که 
به آزمون کتبی دعوت شده بودند، اکثریت 
حضور داشــتند و فکر می کنــم ۶۹ نفر هم 

غایب بودند.
وی ادامه داد: افرادی که حضور پیدا کردند، 
از شــیعه و ســنی بودند و آن هایی که نیاز 

نداشتند، طبیعتاً حضور پیدا نکردند.
ســخنگوی شــورای نگهبان بیان کرد: در 

یک یا دو هفته آینده آن کسانی که در ادوار 
گذشــته در آزمون کتبی قبول شــده اند، 
برای مصاحبه شفاهی دعوت خواهند شد و 
کسانی که در هفته گذشته در آزمون کتبی 
حضور داشــتند، در فراینــد تصحیح اوراق 
قرار دارند و تــا یک ماه آینــده به مصاحبه 

شفاهی دعوت خواهند شد.
وی دربــاره برنامه هــای شــورای نگهبان 
برای افزایش مشارکت در انتخابات، گفت: 
از ابتدای ســال جلساتی با دســتگاه های 
مختلف درباره موضوع انتخابات داشــتیم. 
تصور مــا این اســت که اگــر در چارچوب 
قانون همگی به وظایف خود عمل کنیم، در 

افزایش مشارکت هم تأثیرگذار خواهد بود.
ســخنگوی شــورای نگهبان تصریح کرد: 
طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی در راســتای اجرای سیاست های 

کلی انتخابــات تصویب شــد و لازم الاجرا 
اســت و مزیت هایی در راستای احقاق حق 
داوطلبان و مردم داشــت.وی ادامه داد: در 
نظر گرفتــن مرحله پیش ثبت نــام از جمله 
نکات مثبــت این قانون بود و بــرای مثال اگر 
مدرک تحصیلی فردی ایراد داشــت، در این 
مرحله مشخص شــد. به روزرسانی هایی هم 
برای تبلیغات انتخابات بر اســاس این قانون 
شده اســت.طحان نظیف در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا درخواســت هایی از شورای 
نگهبــان ردصلاحیت حســن روحانی برای 
انتخابات مجلــس خبرگان رهبــری وجود 
داشــته اســت، گفت: فعلًا ثبت نام مجلس 
خبرگان رهبری آغاز شــده اســت و فقهای 
شورای نگهبان صلاحیت نامزدهای مجلس 
خبرگان را بررســی می کنند. از ســوی دیگر 
هنوز شــورای نگهبان وارد بررسی صلاحیت 
نامزدهای انتخابات مجلس خبرگان رهبری 

نشده است.
طحان نظیف درباره موضع شورای نگهبان 
درباره انتخابــات، گفت: شــورای نگهبان 
توصیه پذیر نیســت اما ممکن است فعالان 
سیاســی به دلیل رقابت هایی که با یکدیگر 
دارند، مطالبی را طرح کننــد اما انتظار این 
اســت که موجب اخلال در انجــام وظایف 
قانونی دســتگاه ها نشــوند و اجازه دهند 
دســتگاه ها ازجملــه شــورای نگهبان به 
وظایف قانونی خود عمل کنند و مسؤولیتی 

را که بــه عهده دارنــد با دقــت، آرامش و 
براساس قانون انجام دهند.

شورای نگهبان لایحه عفاف و حجاب 
را تأیید نکرد

وی ادامه داد: لایحــه حمایــت از خانواده از 
طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب از سوی 
شورای نگهبان مورد بررســی قرار گرفت که 
با ایراداتی کــه پیش تر از ســوی بنده عنوان 
شــده بود، مواجه شــد. به صورت تفصیلی و 
در گزارشــی ایرادات شــورای نگهبان به این 
مصوبه را اعلام خواهم کرد.سخنگوی شورای 
نگهبان در پاســخ به ســوالی دربــاره مصوبه 
مجلس درباره کاهش مدت خدمت سربازی، 
اظهار داشت: هنوز شــورای نگهبان مصوبات 
مجلس درباره برنامه هفتم توسعه را به صورت 
رسمی دریافت نکرده اســت و پس از دریافت 
برنامه، موضوع را بررسی خواهیم کرد و سوابق 
موضوع را هم مورد بررسی قرار می دهیم.وی 
ادامه داد: طرح اساسنامه سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای کشور نیز از ســوی شورای نگهبان 
مورد بررسی قرار گرفت که با ابهاماتی مواجه 
شــد و باید از ســوی مجلس رفع شود.طحان 
نظیف بیان کــرد: طرح تأمین مالــی تولید و 
زیرســاخت ها از دیگر مواردی است که مورد 
بررســی شــورای نگهبان قرار گرفت که این 
طرح با ایراداتی از ســوی هیأت عالی نظارت 

مجمع تشخیص مصلحت نظام مواجه شد.

جلســه هیــأت امنای مشــترک فرهنگســتان های 
جمهوری اسلامی ایران به ریاســت معاون اول رییس 

جمهور برگزار شد.
 محمد مخبــر در جلســه هیــأت امنای مشــترک 
فرهنگستان های جمهوری اســلامی ایران بر ضرورت 
پیونــد، نزدیکی، ارتبــاط و تعامل گســترده دولت و 
فرهنگســتان ها تاکید کرد و افزود: فرهنگستان ها به 
عنوان کانون های تشــخیص و حل مسئله، در سالیان 
گذشته از وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی که دارای 
مسائل و مشکلاتی هستند دور افتاده اند. در این راستا 
رؤسای ســازمان های اداری و اســتخدامی و برنامه و 

بودجه، باید ضمن آســیب شناسی و ایجاد و 
طراحی یک برنامه جدیــد در تنظیم بودجه 
ســالیانه کشــور برای فرهنگســتان ها، به 
اصلاح روابط دولت و این مراکز علمی کشور 
و نقش بزرگ آنان در تصمیم ســازی ها نیز 
کمک نمایند.معــاون اول رئیس جمهور در 
این جلســه که رؤســای فرهنگستان های 

جمهوری اســلامی ایران، دبیر شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، رؤســای ســازمان های اداری و استخدامی 
و برنامــه و بودجه، معاون حقوقــی رئیس جمهوری و 
همچنین برخی از اعضای هیئت امنای فرهنگستان ها 

حضور داشــتند، تصریح کرد: عدم استفاده 
و بهره گیــری از ظرفیت های بســیار بزرگ 
علمی فرهنگســتان ها اجحافــی بزرگ به 

آینده کشور است.
مخبر با اشــاره بــه تاکید مقام های ارشــد 
کشورهای خارجی درملاقات های دوجانبه 
و چند جانبه درخصوص تقویت دیپلماســی 
علمی و لزوم تعامل های دانشــگاهی و تبادل اساتید و 
دانشــجویان، افزود: همواره در این ملاقات ها ســران 
دیگر کشــورها علاقمند به بهره گیری از ظرفیت های 
علمی و فنــاوری دانشــگاهی و شــرکت های دانش 

بنیان جمهوری اســلامی هســتند که ضرورت دارد 
فرهنگســتان ها در این زمینه ورود کنند تا زمینه های 
همکاری های علمی ایران با سایر کشورها تقویت شود.

معاون اول رئیــس جمهور همچنین به ســرعت روز 
افزون و چشــمگیر تحولات علمی و پیشــرفت های 
فناوری در دنیا اشاره و تاکید کرد: فرهنگستان ها باید با 
تشکیل کانونی ضمن رصد پیشرفت های فناوری های 
روز بویــژه در حوزه فنــاوری اطلاعات و بســترهای 
اینترنتی، پیش بینی ها، هشــدارها و برنامه های لازم 
برای تطبیق دســتگاه های حاکمیتی و وزارتخانه ها با 

این تحولات روز دنیا را در اختیار آنان قرار دهند.

دولت

جلسه هیات امنای مشترک فرهنگستان های جمهوری اسلامی ایران برگزار شد

خریدار  رئیس مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه ما فرزندان انقلاب یک رسالت 
داریــم و آن اثبات کارآمدی دیــن در اداره 
جامعه است، گفت: ستون اصلی این مساله 

بسیج است.
 محمدباقر قالیبــاف در گردهمایی بزرگ 
پاسداران و بســیجیان سپاه حضرت محمد 
رســول الله )ص( تهــران بزرگ بــا عنوان 
»بســیج امید ملت ایران« کــه در پادگان 
حضــرت ولیعصر )عج( برگزار شــد، اظهار 
داشت: گاهی ســختی هایی ایجاد می شود 
که هم در فضای اجتماعــی و هم در جریان 
انقلاب اســلامی تأثیر می گذارد، گاهی بار 
منفی جدی هــم دارد ولی این گرد و غبارها 
در نهایت فرو می نشــیند و عظمت و بزرگی 
گوهــر گران بهای انقلاب اســلامی نمایان 

می شود.
وی با اشــاره به بیانــات رهبــر انقلاب که 
فرمودند ما در نزدیکی های فتح قله هستیم، 
تصریح کرد: برخی افراد که به مکتب قرآن 
و اهل  بیت )ع( و ســنت های الهــی اعتقاد 
ندارند، شــاید چنیــن مطلبــی را متوجه 
نمی شــوند، امــا در نهایت مســیر انقلاب 
اســلامی به این نحو اســت که برخی افراد 
سســت ایمان، از جمع جدا خواهند شــد 
و براساس ســنت های الهی و همان چیزی 
که در صدر اســلام رقم خورده است، صف 
مؤمنان از صف کفار جدا می شــود تا جبهه 
حق پیروز شــود و ما نیز باید با همان مبانی 
صدر اســلام به عظمــت انقلاب و اســلام 

بنگریم.
رئیس قوه مقننه کشــورمان با بیان اینکه 
هدف امــام خمینی )ره( از همــان ابتدای 
نهضــت، ایســتادگی در مقابل اســتکبار 
بود، گفت: امــام راحل از همان ســال های 
آغاز مبارزه با رژیم پهلــوی وقتی در مقابل 
کاپیتولاســیون ایســتادند، عنوان کردند 
که این دسیســه ها ریشــه در توطئه رژیم 
صهیونیســتی دارد و اســرائیل نیز دست 
نشانده آمریکا اســت؛ لذا همان زمان هدف 
امام )ره( پایه گذاری اسلام سیاسی مبتنی 

بر مبانی مکتب مهدویت بود.
قالیباف بــا بیان اینکه مبانــی حرکت امام 
)ره( برای منتظران واقعی اســت و منتظر 
واقعی کســی اســت که صالح مصلح باشد 
و بســیجیان، پاســداران، مؤمنان و قاطبه 
مردم مــا از این دســته بــوده و منتظران 
واقعی هســتند، اضافه کرد: فرهنگ مبارزه 
با کسانی که خوی حیوانی و شیطانی دارند 

و ظالم و جانی هستند و در مقابل جبهه حق 
ایســتاده اند، در انقلاب ما وجود دارد و این 
مسیر به برکت شــهدا، رهبر معظم انقلاب 
و مردم مقاوم بــدون یک لحظه تردید و یک 
لحظه عقب نشینی با عظمت و قدرت ادامه 
دارد.وی تأکید کرد: ما نه تنهــا از باورهای 
ایدئولوژیــک، دینی و قرآنی خود دســت 
برنداشته ایم، بلکه منافع بزرگ استراتژیک 

و راهبردی در دنیا به دست آورده ایم.
رئیس نهاد قانونگذاری کشور با بیان اینکه 
هر یک از حوادث بین المللــی از ۱۵ خرداد 
۱۳۴۲ و پــس از انقــلاب اســلامی با قبل 
از آن قابل قیــاس نیســت، اظهارکرد: اگر 
حوادث غزه را بررســی کنیم از سال ۱۹۴۸ 
میلادی تا ســال ۱۹۷۹ که انقلاب اسلامی 
به پیروزی رســید، پیش از پیروزی انقلاب 
اسلامی جنگ اســرائیل با کشورهای عربی 
و قومیت ها بود نه با باورهــای دینی و امت 
اسلامی، نه با همه آزادیخواهانی که با ظلم 
مبارزه می کنند، نتیجه آن نیز این شــد که 
روز به روز مساله فلســطین ضعیف تر شد و 
کشــورهای عربی در همه زمینه ها شکست 
خوردند و قراردادهایی نظیر کمپ دیوید و 

اسلو منعقد شد.
قالیباف اضافه کرد: پــس از پیروزی انقلاب 
اســلامی تا به امروز برخلاف تحلیل جامعه 
شناســان صهیونیســت کــه می گفتند با 
گذشت هر دهه مساله فلســطین به دلیل 
خروج نســل و دولت مســتقر به فراموشی 

سپرده خواهد شد، شــاهدیم که مبتنی بر 
فرمایشــات امام خمینی )ره( که متکی بر 
مکتب الهی اســت، چنــان قدرتی در ملت 
فلسطین ایجاد شده که طی سال های اخیر 
شــاهد جنگ ۳۳ روزه، جنــگ اخیر غزه و 

اتحاد بین اهل سنت و تشیع هستیم.
وی، ایجاد داعش برای اسلام هراسی را یکی 
از راه های مقابله غرب با این مکتب برشمرد 
و گفت: همه این مسائل را نسل جدید دیده 
اســت و پس از این نیز چنین اتفاقاتی تکرار 
خواهد شد، ولی این تحولات اسلام سیاسی، 
عظمت دین، مکتــب الهی و تفــاوت بین 
عقلانیت ابزاری و عقلانیت متصل به وحی 
را نشــان داد. این مسائل؛ نشــان از عظمت 
انقــلاب و قدرت های مــادی و معنوی آن 
است.رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: در دنیایی که کسی به آمریکا چپ نگاه 
نمی کنــد، گروه های مقاومــت طی همین 
حدود ۵۰ روز گذشته چه بر سر پایگاه های 
آمریکایی آوردند و خودشــان بــه تلفات و 
خســارات اذعان کردند و این قدرتی است 
که در منطقه و ســطح جهان ایستاده است.

قالیباف با بیــان اینکه همــه اینها از برکت 
انقلاب اسلامی اســت، گفت: ما بدون شک 
یکی از بازیگران عرصــه جهانی و منطقه ای 
هســتیم که دوســتان و دشــمنان ما این 
مســاله را قبول دارند و این نشانی از عظمت 
انقلاب اســلامی اســت. البته باید بپذیریم 
آنچنانــی کــه در عرصه هــای بین المللی 

بــه موفقیت های بــزرگ و خیــره کننده 
رسیده ایم، در برخی مســائل داخلی مانند 
حوزه اقتصادی کارنامه قابل دفاعی نداریم.

وی با بیان اینکه دشــمنان مــا کینه های 
خیبر و بدری با ما دارند و به اشکال مختلف 
آن را نشان خواهند داد، ادامه داد: البته من 
این مسائل را تهدید نمی دانم و بارها گفته ام 
در انقلاب اســلامی موضوعی به نام تهدید 
نداریم و معتقدم هر چه پیش روی ما است، 
همه فرصت بوده و ایــن فرصت ها را باید به 
دو بخش تقســیم کنیم؛ فرصت هایی که با 
ریسک همراه است و فرصت هایی که بدون 
ریسک هســتند و وظیفه ما این است که از 

این فرصت ها استفاده کنیم.
رئیس نهاد قانونگذاری کشــورمان با بیان 
اینکه از قضا فرصت های همراه با ریســک 
هم در بعُد مــادی و هم در بعُــد معنوی ما 
را بــا جهش جلو می بــرد، تأکیــد کرد: در 
انقلاب اســلامی همواره اینگونه بوده و این 
تعبیر شهید سردار ســلیمانی که می گوید 
فرصت هــای مــا از دل تهدیــدات بیرون 
می آید، برگرفته از همین موضوع اســت و 
اتخاذ چنین تصمیماتی دل در گرو فرهنگ 
قرآن و سنت های الهی و دل در گرو اعتماد 

به مردم دارد.
قالیباف با بیــان اینکه ما باید به بســیجی 
بــودن و پاســدار بودنمان افتخــار کنیم، 
تصریح کرد: در فرهنگ بسیجی نباید مردم 
را به سیاه و سفید و خاکستری یا پایین و بالا 

طبقه بندی کنیم؛ چنین چیزی در فرهنگ 
اهل بیت )ع( و انقلاب اســلامی نیست و ما 
باید به مردم ایمان داشــته باشیم و بدانیم 
که پای انقلاب و مبانی آن ایستادن سطوح 
مختلفی دارد اما ما بایــد همه مردم را مثل 

هم ببینیم.
رئیس قوه مقننه با ذکر خاطره ای از حضور 
خود در محضر رهبر معظم انقلاب در زمان 
فرماندهی نیروی انتظامی عنوان کرد: رهبر 
انقلاب آن زمان به من عنوان کردند که شما 
در جایی قرار دارید که مسئول امنیت مردم 
هستید و مکلفید امنیت را برای همه مردم 
تأمین کنید؛ همچنیــن عدالت را در امنیت 
رعایت کنید و فرقی بین افراد نگذارید. رهبر 
انقلاب در ادامه تأکیــد خود، گفتند که باید 
مثل خورشیدی باشید که وقتی صبح طلوع 
می کند فارغ از اینکه افــراد تا صبح عبادت 
خدا را کرده اند یا معصیت، نورش را بر همه 

می تاباند.
وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود 
اظهارکرد: اگر امــروز در حوزه های دفاعی، 
امنیتی و بین المللــی در اوج اقتدار و افتخار 
قرار داریم یکی از دلایل آن این است که دل 
در گرو فرمایشــات امام )ره( و رهبر انقلاب 
داشته ایم و در مســائل داخلی نیز برای رفع 
مشــکلات باید چنین رویکردی داشــته 
باشیم و گوش به فرمان رهبر معظم انقلاب 
اسلامی باشــیم.قالیباف با بیان اینکه رهبر 
انقلاب دریکی از ســخنرانی های سال های 
اخیر خود در حرم امــام خمینی )ره( تأکید 
داشــتند که امام )ره(، امام تحول اســت، 
افزود: ایــن تحول بایــد در نظــام اداری، 
نحوه حکمرانی، در آمــوزش و پرورش، در 
اقتصاد و در نظام بروکراســی که امروز خود 
یک قوه مجــزا و قوی تر از ســه قوه موجود 
در کشــور شده است، شــکل بگیرد.رئیس 
مجلس شورای اسلامی گفت: اگر دست به 
دست هم دهیم، دسته بندی ها را در جبهه 
انقــلاب کنار بگذاریــم و بــا فرهنگ دفاع 
مقدس حرکت و برنامه هفتم را به درســتی 
اجرا و ضعف ها را برطــرف کنیم با اطلاعات 
و تجربه به شما عرض می کنم که می توانیم 
بر مشــکلات اقتصادی غلبه کنیم.قالیباف 
در پایان این نشست بار دیگر هفته بسیج را 
به بســیجیان دریادل تبریک گفت و عنوان 
کرد: ما فرزندان انقلاب یک رســالت داریم 
و آن اثبات کارآمدی دیــن در اداره جامعه 
اســت که من همواره بر آن تأکیــد دارم و 

ستون اصلی این مساله نیز بسیج است.



در گزارشی بررسی شد

دوئل نانواها و دولت

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 رشد صادرات سالانه ۲۳ درصد
 امکان پذیر است؟

مهدی گل سفیدعلوی  لایحه برنامه هفتــم توسعه، با توجه به تجربه 
برنامه های پنج ساله توســعه قبلی، به نظر می رســد با چالش میزان 
تحقق و واقع بینی مواجه اســت.این موضوع خود بــه عنوان یک عامل 
منفی در سطوح اجرایی، پاسخ گویی و نظارت تلقی می شود؛ چرا که هر 
برنامه با معیارهای غیرواقعی و با حداقل امکان تحقق پذیری در میدان 

عمل توان نظارت، مطالبه گری و تحقق را تضعیف می کند.
در خصوص تولید و صادرات، متاســفانه عملکردهــا در طول دهه های 
گذشته مناســب و مطلوب نبوده اســت و به دلایل مختلف مدیریتی، 
سیاسی و تحریم ها در مقایسه با کشــورهای منطقه موفقیتی حاصل 
نشده است. لازم است بدانیم کشــور امارات ۳۲۰ میلیارد دلار صادرات 
سالیانه دارد، عربستان ســعودی ۶۰۰ میلیارد دلار در صندوق ذخیره 
ارزی دارای نقدینگی است، عراق ماهانه بیش از ۷ میلیارد دلار صادرات 
نفتی داشته و ترکیه روزانه مرزهای صادراتی را در هم می شکند و به جز 
حوزه گردشگری و صنایع مختلف، تنها با تولید خودرو برقی و صادرات 
قطعات بیش از ۷ میلیارد دلار در ســال در این حــوزه درآمد صادراتی 
دارد.در برنامه هفتم توسعه رشــد ۲۳ درصدی صادرات غیرنفتی برای 
هر سال لحاظ شــده اســت که این امر با وضعیت قوانین، آیین نامه ها و 
مقررات فعلی و همچنیــن بندهای دیگر برنامه هفتم در تضاد اســت 
و قوانین بالادســتی در حمایت از تولید اجرایی نمی شــود. به عنوان 
مثال ماده ۹۰ سیاست های اصل ۴۴ که در آن درباره جبران زیان ناشی 
از قیمت گذاری دستوری برای شــرکت ها تاکید شده است، دارد خاک 
می خورد.باید گفــت درواقع تاکنون یک ریال جبــران زیان، عملیاتی 
نشده و واحدهای تولیدی با قیمت گذاری دستوری نه تنها ظرفیت های 
صادراتی خود را از دست می دهند، بلکه در خصوص تقاضای داخلی هم 
دچار مشکل شده اند. لذا ده ها قانون و مقررات حمایتی از تولید اجرایی 

نشده است.
از ســوی دیگر امروز مهم ترین مشــکل تولید و صادرات ایجاد مشوق 
وارداتی به جای مشــوق صادراتی اســت. بدین معنی کــه ارز وارداتی 
برای کالای اساســی ۲۸۵۰۰ و برای بقیه کالاها ۳۷۵۰۰ تومان اســت 
و واردکنندگان کالاهای وارداتی را معمــولا با دلار ۵۰ تا ۶۰ هزار تومان 
و بیشتر به فروش رســانده و از این رانت عجیب بهره مند هستند. این در 
حالی اســت که تولیدکننده و صادرکننده داخلی برمبنای هزینه های 
دلار ۵۰ هزار تومانی تولید می کند و با دلار ۳۷۵۰۰ باید با بانک مرکزی 
تســویه کند. البته در صادرات مواد نفتی، پتروشــیمی، فــولاد و ... در 
سالیان گذشته گاز ارزان می توانست این کسری را جبران کند. اما اینک 
نرخ خوراک گاز در هاب هــای تولید که به عنوان رقبای شــرکت های 
داخلی محسوب می شوند در محدوده نه سنت است. این درحالی است 
که شــرکت های داخلی ۱۶ تا ۱۸ ســنت برای این مهم هزینه پرداخت 
می کنند.از ســوی دیگر انواع عوارض صادراتی و حذف معافیت مالیاتی 
صادرات کالاهای خام و نیمه خام در حجم وسیعی باعث فشار به تولید، 

کاهش سودآوری و کاهش درآمد ارزی و افزایش قیمت دلار می شود.
در حال حاضر میانگین حاشیه سود واحدهای تولیدی در حدود بیست 
درصد است. این درحالی است که در صورت به روز شدن ارزش دارایی 
ها، حاشــیه ســود مذکور )واقعی( در حدود ۴ درصد است. اما در سایر 
بازارها ملاک سودآوری بر اساس دارایی های به روز شده است. بنابراین 
با این شــرایط تولید و صادرات توجیه اقتصادی ندارد. در برنامه هفتم 
معافیت مالیاتی کالاهای خام و نیمه خام حذف شده و معمولا عوارض 
صادراتی هم براساس مقررات بودجه ســالیانه لحاظ می شود. در این 
شرایط شــرکت های تولیدی کالاهای خام و نیمه خام که حجم بسیار 
بالایی از صادرات را تشــکیل می دهند، توان تجهیز منابع و ســرمایه 
گذاری جدید را در جهت فرآورده ســازی و ارتقا به تولید کالای نهایی 
را نخواهند داشت.از طرف دیگر هزینه مالی تسهیلات به صورت واقعی 
به بالای سی درصد رسیده اســت و منابعی حتی با این نرخ در دسترس 
واحدهای تولیدی وجود نــدارد. بنابراین امکان ایجــاد صنایع پایین 
دســتی و تبدیل مواد خام و نیمه خام به کالای فرآورده ســازی شده 
نهایی به این زودی ها ممکن نبوده و تنها با بی تدبیری، بازارهای موجود 
از دســت رفته و منابعی که قرار بود از صادرات این کالاها صرف ایجاد 
صنایع تبدیلی و پایین دستی شود از دســترس خارج می شود. ضمن 
اینکه بســیاری از کالاهای نهایی در کشــورهای مصرف کننده تولید 
می شــود و این کشــورها خریدار مواد اولیه و کالاهای خام و نیمه خام 
هستند و برای تبدیل وضعیت ابتدا باید به ارزیابی دقیق تقاضا پرداخت 

و سپس چنین تصمیمات حیاتی را اتخاذ کرد.
در مجموع با فشارهای ایجاد شــده به تولید و صادرات و با بررسی مواد 
لایحه برنامه هفتم توسعه می توان گفت رشد صادرات سالانه ۲۳ درصد 
امکان پذیر نبوده و تراز منفی تجاری با بیش از هفت میلیارد دلار نشان 
دهنده روند کاهشی در صادرات اســت. البته رشد صادرات در مقاطعی 
ناشی از افزایش قیمت های جهانی مواد پتروشیمی، فولادی، معدنی و 

... بوده است و کاهش حجم صادرات به شدت نگران کننده است.

مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی:
 اطلاعات بانک مرکزی رشد احراز مالیات 

را ۳ برابر کرد 
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت: ارائه 
اطلاعات بانک مرکزی از حساب های بانکی اشخاص، رشد اخذ مالیات 
سال ۱۴۰۱ نسبت به ســال ۱۴۰۰ را ســه برابر کرد.شاهین مستوفی 
افزود: ســازمان امور مالیاتی از سال ۹۹ اقدامات گســترده ای را برای 
مبارزه با فــرار مالیاتی انجام داد که یکی از آنهــا دریافت تراکنش های 
بانکی صاحبان مشــاغل از بانک مرکزی بود؛ در این راستا احراز چهار 
هزار میلیارد تومانی مالیات از ســال ۹۹ به ۳۱ هزار میلیارد در ســال 
۱۴۰۱ رسید.وی ادامه داد: رشد احراز مالیات از سال ۹۹ تا سال ۱۴۰۰ 

نزدیک به ۲.۵ برابر و از سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ حدود سه برابر بود.

مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی کشور یادآور شد: این 
سازمان مکلف اســت ۷۵۰ هزار میلیارد تومان از درآمد های دولتی را 
از محل اخذ مالیات های وصولی تامیــن کند و تاکنون ۸۰ هزار میلیارد 

تومان از طریق مالیات های معوقه سال های گذشته تامین شده است.
وی اضافه کرد: برخی از مالیات های معوقه مربوط به سال های گذشته 
بود که سیر طولانی پرونده ها در مراحل دادرسی قرار داشت که امسال 
با اقدامات سازمان، این مراحل تســریع شد.مستوفی، عیدی و پاداش 
آخر ســال کارکنان دولتی را تا ســقف تعیینی مصوب معاف از مالیات 
برشــمرد.وی در توضیح مالیات کارت به کارت بین دو حساب شخصی 
افراد، توضیح داد: اگر شــخصی بین ۲ حســاب خود عملیات کارت به 
کارت انجام دهد، از آنجایی که منجر به کسب درآمد نمی شود مالیاتی 

به آن تعلق نمی گیرد.

یادداشت

بازار

معاون سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه هند موافق 
برقراری تجارت ترجیحی نیســت، گفــت: با موافقت 
طرف هنــدی تجــارت آزاد میان دو کشــور در حوزه 

محصولات کشاورزی برقرار خواهد شد.

ســید محمدصادق قنادزاده، معاون ارتقای کســب و 
کارهای بین المللی سازمان توســعه تجارت ایران در 
مورد سرنوشــت برقراری تجارت ترجیحی میان ایران 
و هندوستان اظهار کرد: مذاکرات زیادی با هندوستان 

به جهت برقراری تجارت ترجیحی انجام دادیم منتهی 
این کشور موافق انعقاد این قرارداد نیست.

وی افزود: بنابراین پرونده تجارت ترجیحی میان ایران 
و هندوستان از طرف این کشور بسته شد.

قنادزاده تصریح کــرد: منتهی در ســفر اخیری که به 
هندوستان داشــتیم، طرف هندی موافقت کرد که به 

صورت محدود تجارت آزاد میان دو کشور برقرار شود.
 این تجارت آزاد در حوزه اقلام کشاورزی خواهد بود .

تجارت

فاطمه امیر احمدی  قیمــت هر نان لواش 
یارانــه ای بیــن ۴۰۰ تا ۵۰۰تومان اســت 
درحالی که اگرهمین نان را از سوپرمارکت 
خریداری کنیدحــدود ۹۰۰تومان خواهد 
شــد. تأمین امنیت ملی ارتباط مستقیمی 
بــا تأمیــن امنیــت غذایــی دارد از این رو 
دولت ها در تأمین معیشت مردم به ویژه در 
اقتصادهای ضعیف یارانه می پردازند. کمک 
معیشــت در قالب نقدی، شبه نقد، پرداخت 
کالا، پرداخت عمومی و معــاف از پرداخت 
هزینه انجــام می شــود.»پرداخت نقدی« 
یکی از متداول تریــن برنامه های حمایتی 
در جهان اســت که افراد حق انتخاب دارند. 
بخشــی از پرداخت یارانه در ایــران به این 
شکل بوده و بر اســاس دهک بندی اعلامی 
از ســوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
هر ماه یارانه کمک معیشــتی به حســاب 
سرپرســتان خانوار واریز می شود. تقریباً در 
یک سال اخیر بیســتم هر ماه به خانوارهای 
دهک های اول تا سوم مبلغ ۴۰۰ هزار تومان 
و خانــوار دهک هــای چهارم تــا نهم مبلغ 
۳۰۰ هزار تومان پرداخت شده و ساعت ۱۲ 
بامداد بیست و یکم قابل برداشت است.نوع 
دیگر کمک معیشتی دولت »شبه نقد« بوده 
و به شکل کوپن، بن غذا و کالا انجام می شود. 
این شــیوه نیز در ایران در قالــب کالابرگ 
الکترونیک بــوده که مشــمول خانوارهای 
دهک اول تا هفتم می شــود. البته دریافت 
یارانه به شکل شــارژ کالابرگ الکترونیک 
اختیاری است. همچنین دولت برای تشویق 
مردم بــه دریافــت کالابــرگ الکترونیک 
مزایایی بــرای آن در نظر گرفته اســت. اگر 
افراد دارای کالابرگ الکترونیک، ۳۲۰ هزار 
تومان از ۴۰۰ هزار تومــان پرداختی، خرید 
کنند ۸۰ هزار تومان اعتبــار باقی مانده به 
شکل آزاد و پولی قابل برداشت است؛ ضمن 
اینکه در ادامه ۸۰ هزار تومان مبلغ اضافه تر 
از ۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومان شــارژ از ســوی 
دولت مجدد برای سرپرستان خانوار تأمین 

می شود.
دولت کشــورهایی مانند کلمبیا، مکزیک، 
رومانی و.... نیز یارانه پرداختی در قالب شبه 
نقد می پردازند و کوپن الکترونیک در آمریکا 
نیز متداول است. دارندگان آن می توانند به 
دو صورت غذایی یا نقــدی یارانه را دریافت 
کنند. افراد با مراجعه به فروشگاه های مجاز 
مایحتاج خود را که شــامل نان، غلات، میوه 
و سبزیجات، گوشــت، ماهی، مرغ و لبنیات 
اســت را با این کارت های الکترونیک تهیه 
کنند.اقلام مشــمول کالابرگ الکترونیک 
در ایران ۱۱ قلم بوده که شــامل برنج، قند و 
شکر، حبوبات، گوشــت مرغ، گوشت قرمز 
منجمد، روغن مایع، ماکارونی، ماســت کم 
چرب، شــیر کم چرب، پنیر UF و تخم مرغ 

می شود.
اما »پرداخت کالایی« شکل دیگر پرداخت 
یارانه از ســوی دولــت بــه خانوارهای کم 
درآمده بوده که شرایط پرداخت آن با دو نوع 
قبل متفاوت است. مصرف غذایی ناکافی به 
همراه خود سوءتغذیه، بیماری و حتی مرگ 
را دارد کــه برخی دولت ها بــا تعیین جیره 
غذایــی، مکمل ها، برنامــه غذایی مدارس 
و… سعی در پیشــگیری از سوءتغذیه حاد 
را دارند.»پرداخت هــای عمومی« دخالت 
دولت در سازوکارهای قیمت ها است مانند 
پرداخت یارانه به گندم، بنزین، حامل های 
انرژی و…. منفعت این نوع پرداخت یارانه 
تقریباً برای تمام جامعه بوده و تمام مصرف 
کنندگان از آن اســتفاده می کنند. در ایران 
خریــد تضمینی ۳۲ قلم کالای اساســی از 
جمله گندم، کلزا، چغندر قند، پنبه و… در 

این قالب می گنجد.

ماجرای هزار توی نان و یارانه
به گفته کارشناســان افزایــش هر ۱,۰۰۰ 
تومان قیمت گندم ۸ هزار میلیارد تومان بار 
مالی برای دولت در راستای تأمین یارانه آرد 
به دنبال دارد. در حال حاضر )ســال زراعی 
۱۴۰۲-۱۴۰۱( که قیمــت گندم ۱۵ هزار 
تومان اســت، آرد یارانه ای کــه در اختیار 
نانوایی های کشــور قرار گرفته آرد نوع اول، 
گنــدم آن ۶۶۵ تومان بوده که بــا توجه به 
ســبوس گیری آن قیمت آرد به دست آمده 
از این نــوع گندم بین ۸۱۰ تــا ۸۲۰ تومان 
متغیر است. قیمت آرد با سبوس ۱۲ درصد 
هر کیلــو ۸۱۰، با ۱۵ درصــد ۸۱۵ و با ۱۸ 
درصد ۸۲۰ تومان اســت. قیمت گندم آرد 
نوع دوم هر کیلو ۹۰۰ تومان بوده که آرد به 
دست آمده از آن برای نانوایان بین ۱۲۴۰ تا 

۱۲۵۰ تومان است.
در ایران نان هــای ســنتی از جمله لواش، 

تافتون، بربری و ســنگک مشــمول یارانه 
شــده در حالی که در کشــورهای دیگر به 
دلیل تیراژ پایین آنها قیمت آزاد داشــته و 
برعکس نان هــای صنعتی یارانــه دریافت 
می کنند.برخی کارشناسان معتقدند یارانه 
نان باید به نان صنعتی تخصیص داده شود 
مانند کشــورهای صنعتی زیرا نظم پذیری 
آنها بیشتر بوده و بهتر قابل کنترل هستند. 
در حال حاضر نان صنعتی مانند نان تست با 
آرد هر کیلو ۱۶ هــزار تومانی تولید و تأمین 
می شــود. هر عدد نان باگت در بازار تقریباً 
۱۰ هزار تومان بوده که در برخی اقلام بالاتر 
است. بعضی بســته های ۴ عددی نان باگت 
که شبیه نان های باگت چند دهه قبل ایران 
دارند و برای برخی افراد شــکل نوستالژی 
داشــته به قیمت ۲۴ هزار تومان به فروش 

می رسد.
در ادامــه بار مالــی یارانه نان بــرای دولت 
باید گفت، بر اســاس اطلاعات صورت مالی 
شــرکت مادر تخصصی بازرگانــی دولتی 
ایران، طی سال ۱۴۰۱ دولت با تخفیف ۸۰ 
درصدی قیمت آرد، حدود ۷۰ هزار میلیارد 
تومان زیان از محل خرید تضمینی گندم و 

فروش یارانه ای آن متحمل شده است.
طبق اطلاعــات صورت مالی این شــرکت 
دولتی، بهای تمام شده گندم برای شرکت 
مذکور بیش از ۹۰ هزار میلیارد تومان بوده 
که دولــت آن را کمتر از ۲۰ هــزار میلیارد 
تومان در اختیارنانوایی ها و… برای تأمین 
قوت غالــب جامعه قرار داده اســت.معاون 
بازرگانی داخلی شــرکت بازرگانی دولتی 
ایران عنوان کرده ســالانه بالغ بر ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان یارانه برای تأمین گندم مورد 
نیاز کشــور پرداخت می شــود. همچنین 
باید گفت مصرف نان هــر فرد ایرانی به طور 

میانگین ۳۲۰ گرم در روز است.

سریال ادامه دار »نان های گم شده«
نان قوت غالب بــوده و در فرهنــگ ایرانی 
۴۰ تا ۴۵ درصد انــرژی روزانه هــر فرد را 
طی ۲.۵ وعده غذایی تأمیــن می کند و به 
دلیل اهمیت و تأثیرات سیاسی، اقتصادی، 
فرهنگــی، بهداشــتی و تغذیــه ای آن در 
جامعه بــه عنوان یــک کالای راهبردی در 
جایگاه نخســت امنیت غذایی قرار دارد که 
پرداخت یارانه بــه آن را نباید در قالب زیان 
مالی دولت دید زیرا تأمیــن امنیت غذایی 
کشــور تضمین کننده امنیــت ملی آن به 
شمار می رود.اما در حالی که دولت سعی در 
کمک به معیشت مردم دارد برخی از یارانه 
تخصیص داده شده سوءاستفاده کرده و به 

دنبال سود بیشتر از این بستر هستند.
اجرای گم شــدن نان ها، ســریال ادامه دار 
اقتصاد ایران بــوده و اگر رصــدی در بازار 
داشته باشید هر ســوپرمارکت و فروشگاه 
مواد غذایی دارای بسته های مختلف نان از 
لواش تا سنگک است که دارای قیمت های 
متفاوتی اســت. این نان ها جدا از نان های 
صنعتی بــوده که ســر از فروشــگاه ها در 
می آورد. قیمت هر نان لــواش یارانه ای در 
اســتان ها و شــهرهای مختلف بــا تفاوت 
کمــی بین ۴۰۰ تــا ۵۰۰ تومان اســت در 
حالی که اگر همین نان را از ســوپر مارکت 
خریداری کنید حــدود ۹۰۰ تومان خواهد 
شــد. البته این عدد در برخی فروشگاه ها به 
هر عدد بالای ۱,۷۰۰ تومان هم می رســد. 
مشمای استفاده شده برای بسته بندی نان 
بین ۱۰۰۰ تا ۱,۵۰۰ تومان قیمت گذاری 
می شود و در نهایت ۴ عدد نان به اضافه یک 
مشــمع ۷ هزار تومان فروخته می شود. در 
رصدی میدانی نه مغازه دار حاضر به پاســخ 

این پرســش بود که هر بســته نان را چند 
خریداری می کند که مثــلًا هر عدد ۹۰۰ تا 
۱,۷۰۰ تومان به افراد می فروشــد و نه نانوا 
زیر بار فروش نان یارانه ای به سوپرمارکت ها 

به ویژه مغازه های کوچک شد.
بررســی بازار نان آزاد تقلــب دیگری را هم 
برملا می کند. در حالی که خریدار برای هر 
نان یارانه ای باید نــرخ آزاد بپردازد )به قول 
فروشــنده صف نایســتادن و نان خواستن 
هزینــه دارد( وزن این نان هــا هم متفاوت 
است. در حالی برای هر قطعه نان لواش باید 
دو برابر هزینه بپردازیــد که وزن برخی ۵۰ 

گرم بوده و بعضی دیگر ۱۲۰ گرم است.

کیش شدن هوشمندسازی در مقابل 
کلک های بازاری

سال گذشــته بود که طرح هوشمندسازی 
کارت خوان های نانوایی های کشور اجرایی 
شــد. پس از این، نانواها ملزم شــدند نان را 
از طریق ایــن کارت خوان های هوشــمند 
فروختــه و از گرفتــن پــول نقــد از افراد 
خــودداری کننــد. در ادامه سیداحســان 
خاندوزی، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
در یکی از نشســت های خبری خود ســال 
گذشته اعلام کرد، با اجرای مرحله نخست 
طرح هوشمندســازی یارانه آرد، از خروج 
روزانه حداقل ۵ هــزار تــن از ۲۱ هزار تن 
آرد یارانه ای توزیعی جلوگیری شده است. 
همچنین محمد جلال، مشاور وزیر امور هم 
اظهار کرد، با معادل سازی حجم آرد توزیع 
شــده طی یک روز در نانوایی ها و مقدار نان 
تولید شده، مشخص شــد حدود ۵ هزار تن 
آرد در این بین گم شــده و با این حســاب، 
با محاســبه ۱۰۰ گرم آرد بــرای تولید یک 
قرص نان لــواش، حــدود ۵۰ میلیون نان 
لواش در یک روز ناپدید می شود. این مقدار 
نان صــرف خــوراک دام و طیــور، مصرف 
واحدهای صنفــی و صنعتی در حوزه گندم 

و بخشی هم قاچاق می شود.

توجیه ها در پاسخ به گم شدن نان ها
در ادامه رئیس پیشــین اتحادیــه نانوایان 
ســنتی تهران دربــاره گم شــدن آرد در 
نانوایی ها به مهر گفت که طبق آمار رسمی 
کشــور در حال حاضــر حــدود ۶ میلیون 
»افاغنه« در ایران ســکونت دارند که آمار 
غیررســمی عــدد بزرگ تری اســت. اگر 
اغراق نباشــد ســرانه مصرف آنها دو برابر 
ایرانیان اســت. به این ترتیب اگر هر ایرانی 
۳۰۰ گرم نان مصرفی روزانه داشــته باشد 
این عدد برای هر افغانــی بین ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
گرم )بیشــتر از ۲ نان بربری( اســت. با یک 
محاسبه ســاده به ازای این ۶ میلیون نفر و 
سرانه مصرف روزانه ۶۰۰ گرم حدود ۳ هزار 
و ۶۰۰ تن نان شده که بخشــی از آن با پول 
نقدی به فروش می رســد. او اظهار کرد که 
بســیاری از این افاغنــه دارای کارت بانکی 

نبوده و نقدی هزینه نان را می پردازند.
همچنین برخی شــهروندان نیــز هنگام 
خرید، کارت بانکی همراه نداشــته یا به هر 
دلیلی کارت ندارند، نانــوا نمی تواند از ارائه 

سرویس و خدمات به آنها خودداری کند.
بیژن نوروزی مقدم با بیــان اینکه »مصرف 
نان صاحبان نانوایی ها و کارگران آنها« را هم 
باید به آمار فروش خارج از شبکه هوشمند 
اضافه کــرد و نانواها و کارگــران آنها روزانه 
بدون کشیدن کارت مصرف روزانه خانواده 

خود را تأمین می کنند.
»کمبــود اوزانی کیســه های آرد« موضوع 
دیگری اســت که به گفته این فعال بازار نان 
به آن اشاره کرد و گفت، هنگام صدور حواله 

برای سهمیه هر نانوایی وزن کیسه ۴۰ کیلو 
گرم فاکتور می شــود اما در ۹۰ درصد این 
کیســه ها وزن آرد کمتر است. این کیسه ها 
بین نیم تا یک کیلو گرم کســری داشــته 
چراکــه گندم ها برای تبدیل شــدن به آرد 
کمی رطوبت دارند. ایــن امر پس از تحویل 

آرد، خودش را نشان می دهد.
به گفته یکــی از کارشناســان حوزه غلات 
در حالی که آرد ســازان باید محصولات را با 
رطوبت ۱۰ درصد عرضه کنند، اجازه دارند 
این عدد را تا ۱۴ درصد افزایش دهند. اما در 
نهایت آرد برخی از کارخانه ها بیشتر از ۱۴ 
درصد رطوبت دارد. به گفته وی رطوبت ۱۶ 
درصد آرد در نهایت خــودش را در کیفیت 
نان نشان می دهد و امروز شاهد افت کیفی 
نان هــا هســتیم.نوروزی مقــدم در ادامه 
سخنان خود درباره چرایی گم شدن نان ها 
در نانوایی ها و موضوع رطوبــت آرد عنوان 
کرد، اگر ســهمیه روزانه ۸۳ هــزار نانوایی 
۳۰۰ کیلو گرم باشــد در واقع دو میلیون و 
۴۰۰ هزار کیلو گرم معــادل ۲ هزار و ۴۰۰ 
تن آرد روزانه در نانوایی های کشــور توزیع 
می شــود. اگر این عدد تقســیم بر ۴۰ کیلو 
گرم )وزن هر کیسه( شود حدود ۶۰۰ هزار 
کیســه آرد روزانه در سراســر کشور توزیع 
شــده که به طور میانگین نیم کیلو کسری 
آرد دارند. این عدد در واقع معادل ۳۰۰ تن 

می شود که عدد کوچکی نیست.
»قاچاق آرد« موضوع دیگری بود که درباره 
کاهش تولید نان با توجه به آرد توزیع شــده 
در بین نانوایی ها به آن اشاره می شود. رئیس 
پیشین اتحادیه نانوایان سنتی کشور در این 
خصوص اظهار کرد، ۵ تن آرد گم شــده ای 
که وزیر اقتصاد به آن اشــاره کــرده معادل 
۱۲ میلیون بربری یــا ۵۰ میلیون نان لواش 
می شــود. اگر فردی بخواهد این مقدار آرد 
را از تهــران به مرزهای کشــور قاچاق کند، 
شدنی نیست. در واقع موضوع قاچاق را باید 
از شهرهای مرزی پیگیری کرد نه استان های 
مرکزی کــه انتقال کیســه های آرد با وجود 

ایستگاه های پلیس شدنی نیست.

فروش خارج از صف
هوشمند شدن نانوایی ها مشخص کرده به 
طور قطع بخشــی از نان یارانه ای از مجرای 
نانوایی ها ناپدید می شــود که عدد کوچکی 
هم نخواهد بــود. به عنوان نمونه، مســعود 
امرالهــی، مدیــرکل بازرســی و نظارت بر 
کالاهای اساسی و محصولات کشاورزی در 
برنامه ای تلویزیونی از فروش غیر قانونی ۱۴ 
هزار قرص نان فقط در یک نانوایی خبر داد 
و گفت، از ۲۳ کارت ثابت بــرای خرید این 
تعداد نان استفاده شــده بود که شناسایی 
گردید. مدیــرکل بازرســی و نظــارت بر 
کالاهای اساسی و محصولات کشاورزی از 
فروش غیر قانونی ۱۴ هــزار قرص نان فقط 
در یک نانوایی خبر داد و گفت، از ۲۳ کارت 
ثابت برای خرید این تعداد نان استفاده شده 
بودبه گفته این مســؤول دولتی، این گونه 
تخلفات باعــث طولانی شــدن صف های 
خرید نان شــده و مردم به جــای ۵ دقیقه 
مجبور هســتند ۳۰ دقیقه در صف نانوایی 
منتظر خرید نان شــوند، زیرا نانوا بخشی از 
سهمیه خود را به صورت غیرقانونی پخته و 
کنار می گذارد.راه اندازی کارت خوان های 
هوشــمند موجــب شناســایی راحت تر 

متخلفان شده است.

نانواها و بازی با اعداد
اما یکی دیگــر از ترفندهایی که شــاید از 
برخی افراد متوجه آن شــده باشند بازی با 

اعداد نانوایی ها اســت. دستگاه کارت خوان 
طرح هوشمندسازی نانوایی ها گزینه های 
مختلفی دارد کــه افراد را قــادر می کند تا 
تعداد نان های مورد نیاز خود را مشــخص 

کرده و مبلغ آن، از کارت کسر شود.
مثالــی از خریــد در نانوایی های ســنگک 
بیاوریم؛ نخســت اینکه بدون اعلام رسمی 
برخی نانوایی هــا نرخ نــان را افزایش داده 
اند. به عنوان مثال در حالــی که قیمت نان 
ســنگک دولتی ســاده باید ۳ هزار تومان و 
با کنجد ۴ هزار تومان باشــد برخی نانواها 
نــان ســنگک را کمتــر از ۵ هــزار تومان 
نمی فروشــند. دو رو کنجد، برشته و بزرگ 

با هر عدد ۱۰ هزار تومان به فروش می رسد.
در رصــد میدانی خبرنگار مهــر، فردی دو 
نان سنگک ســاده به اضافه مشمع سفارش 
داد. مبلــغ این ســفارش ۷ هــزار تومان 
می شــود. نانوا برای گرفتن پول مورد نظر 
خود و نیز پر کردن ســقف فــروش نان به 
طور روزانه که ۱۰۰۰ عدد اســت )به گفته 
نانوا(، در دســتگاه کارت خــوان روی یک 
عدد نان ســاده به مبلغ ۳ هزار تومان کلیک 
و نان دوم را ۴ هــزار تومانی وارد کرد. به این 
ترتیب پول اضافه تری از مشتری نگرفته اما 
۱,۰۰۰ تومان بیشــتر پــول یارانه از دولت 
دریافت می کند. می تــوان گفت هر نانوایی 
در روز ۱۰۰۰ عدد فروش نــدارد یا حداقل 
تمام روزهای هفته به این ســقف نمی رسد 
با این ترفندها در واقع نانوا ســقف یارانه نان 
را دریافت می کند به اضافه اینکه سود مورد 

انتظارش را هم دارد.
اگر فــروش هر نانوایــی ۱۰۰۰ عدد در روز 
باشــد و برای هر ۱۰۰۰ عدد ایــن مبلغ را 
دریافت کند چقدر نانــوا پول یارانه اضافه تر 
از دولــت دریافــت می کند؟ یــا در بعضی 
نانوایی هــای تافتون مشــتری ۵ عدد نان 
ســفارش می دهد اما این عدد در دســتگاه 
کارت خــوان با بازی عــددی تبدیل به ۱۰ 
عدد می شــود اما هزینه ۵ نان از مشــتری 
گرفته شــده و یارانه دریافتی از دولت برای 

این نانوایی بیشتر می شود.
برخی نانوایی های لواش عملًا ســاعت ۱۱ 
صبح به بعد تعطیل کرده و عنوان می کنند 
ســهمیه آرد یارانه ای آنها تمام شده است. 
تعطیلی آنها باعث شــکایت مردم شده و در 
حال حاضر برای جلوگیری از شکایت بدون 
پخت نان، نانوایی تا ساعت ۱۲ ظهر باز بوده 

اما عملًا نانی پخت نمی شود.
همچنین مشــاهدات میدانی مهر نشــان 
می دهد برخــی از نانوایــان در کنار پخت 
نان، انواع نــان مانند قنــدی و محصولات 
دیگر را نیز ارائه کرده اما مشــکل اینجاست 
که برخی از آنان برای محاســبه قیمت این 
نوع نان های فانتزی بــه اندازه ۱۰ یا ۲۰ نان 
یارانه ای از دســتگاه هوشمند پرداخت نان 

یارانه ای استفاده می کنند.

 یارانه نان قرار است تغییر کند؟
مدیر طرح هوشمندسازی کارت خوان های 
نانوایی های کشــور از تغییر پرداخت یارانه 
نــان خبــر داده و گفته، در آینــده نزدیک 
احتمالاً در یک تا دو هفته آینده قرار اســت 
هر نانوا به میزان فروش خود از دولت یارانه 

دریافت کند.
کوروش نجــم آبادی اعلام کــرده، در حال 
حاضر ۷۶ هزار و ۶۴۰ دســتگاه هوشــمند 
پروژه نان در نانوایی ها نصب شده و تعدادی 
از دســتگاه ها نیز پشتیبان هســتند که از 
طریق خط تلفن ارتباط برقــرار می کنند. 
این موضوع گامی در مســیر توزیع عادلانه 
یارانه ها و جلوگیــری از قاچاق و فروش آرد 
خارج از شبکه بود. همچنین در طرح ایجاد 
شده برای شفافیت فروش نان، اطلاعات نان 
فروخته شــده، آرد مصرفی و… را می توان 
روی دســتگاه هوشــمند خود )نانوایان( 
مشــاهده کرد.او ادامه داد که قرار است هر 
نانوا به میــزان فروش خــود از دولت یارانه 
دریافت کند به طوری که نانوایان بدانند که 
این دستگاه با یک نرم افزار اندرویدی میزان 
دقیق فروش نان و حتــی نوع نان در نانوایی 

را به دقت ثبت و رصد می کند.

سخن پایانی
حال باید دید در ادامــه تصمیم دولت برای 
جلوگیری از خروج آرد و نان یارانه ای خارج 
از شبکه نانوایی ها چیست؟ آیا دستگاه های 
هوشمند فعلی ارتقا پیدا کرده و ترفندهای 
فعلی را خنثی خواهد کرد؟ به نظر می رسد 
بیش از هزینه کرد در ایــن بخش باید روی 
موضــوع اخــلاق و البته بهبــود وضعیت 

اقتصادی کشور، فکری اساسی کرد.

برقراری تجارت آزاد محصولات کشاورزی میان ایران و هندوستان
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معاون وزیر بهداشت اعلام کرد
 شیر رایگان در مدارس توزیع شد 

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی از آغاز 
طرح ارتقای تغذیه کودکان زیر پنج ســال در کشور خبر داد و گفت: در 
راســتای این طرح، ۱۲۳ هزار و ۷۵ کودک زیر پنج سال در دهک اول تا 
پنج در کشور شناسایی شده و ماهانه یک میلیون تومان کالا برگ برای 
خرید گوشت، برنج، تخم مرغ، حبوبات و لبنیات با همکاری وزارت رفاه 

به خانواده های آنها پرداخت می شود.
 حسین فرشیدی در یک نشست خبری که در ســتاد وزارت بهداشت 
برگزار شد، با اشاره به تخصیص ۱۲۲ میلیارد تومان ماهانه برای اجرای 
این طرح از سوی سازمان برنامه و بودجه، اظهار داشت: ۱۸ هزار کودک 
زیر پنج ســال نیز در دهک های پنج به بعد شناسایی شــدند و ماهانه 
۶۰۰ هزار تومان کالا برگ برای خرید اقــلام مورد نیاز غذایی پرداخت 
می شود.وی ادامه داد: اجرای این طرح، برای ارتقای تغذیه کودکان به 
منظور افزایش یادگیری، پیشگیری از ســوءتغذیه و ابتلا به بیماری ها 
اجرا می شود و در عین حال توزیع شــیر رایگان مدارس نیز در دستور 
کار قرار دارد.فرشیدی تاکید کرد: دولت مردمی ۳.۸ همت برای توزیع 
شــیر رایگان در مدارس تخصیص داده اســت و اکنون در بســیاری از 

مدارس ابتدایی ۲ بار در هفته شیر رایگان توزیع می شود.
معاون وزیر بهداشــت با بیان اینکه در ۱۶ اســتان، شــیر در مدارس 
ابتدایی توزیع می شود، افزود: سعی داریم شــیر تازه و سالم در اختیار 
دانش آموزان قرار گیرد و بر اساس اولویت برنامه های دولت، سال آینده 

نیز تداوم خواهد داشت.

اجرای طرح سلامت خانواده در 182 شهر
فرشیدی با بیان اینکه طرح ســلامت خانواده اکنون در ۱۸۲ شهر اجرا 
می شــود، ادامه داد: حدود ۲۰ میلیون نفر از اول دی به طرح ســلامت 

خانواده می پیوندد و از اردیبهشت سال آینده نیز سراسری خواهد شد.
معاون وزیر بهداشت، ارتقای ســلامت مردم و عوامل پرخطر از جمله 
دیابت، پرفشــاری خون و تشکیل پرونده ســلامت، را از اهداف اجرای 
طرح ســلامت خانواده بیان کرد و گفت: پویش ملی ســلامت با عنوان 
کنترل دیابت و پرفشــاری خــون نیز در حــال اجرا اســت و از مردم 
می خواهیــم به پایگاه های ســلامت مراجعــه کــرده و در این پویش 

مشارکت کنند.
به گفتــه وی، بیماری ۲۴.۵ درصد جمعیت کشــور از لحــاظ ابتلا به 
فشــارخون بالا از طریــق دارو درمانی در حال کنترل اســت که باعث 
می شود بیش از ۵۰ درصد از بروز و ابتلا به بیماری های قلبی، نارسایی 

کلیه و بیماری های مغزی پیشگیری کند.

ارسال پیامک برای پویش ملی سلامت
فرشــیدی افزود: در این پویش، قرار اســت پیامک به افراد ارسال شود 
و ســامانه ای نیز راه اندازی می کنیم تا به صورت سیســتمی به کنترل 
فشارخون بالا و دیابت اقدام کنیم و از مردم می خواهیم در این زمینه با 

وزارت بهداشت همکاری داشته باشند.

سعیدی خبر داد
 کسب مدال طلا در لیگ علمی پایا توسط 

دانش آموزان عشایری
مسئول سازمان بسیج عشــایری از کســب مدال طلا در شانزدهمین 
مرحله لیگ علمی پایا توســط دانش آموزان عشــایری در رشــته کار 
آفرینی خبر داد.احمد سعیدی مســئول سازمان بسیج عشایری گفت: 
مرحله نهایی شانزدهمین دوره لیگ علمی پایا در اردوگاه شهید باهنر 
تهران برگزار شــد.وی افزود: در این دوره از مســابقات کــه با حضور و 
ســخنرانی وزیر آموزش و پرورش به صورت گروهی برگزار شد، بیش 
از ۷۵ هزار دانش آموز در قالــب ۱۵ هزار گروه ۵ نفــره در این لیگ در 
سه سطح شهرستان ، استان و ملی شــرکت کردند که پس از برگزاری 
مراحل شهرســتانی و اســتانی، ۵۵۰ دانش آموز به مرحلــه نهایی راه 

یافتند.

سعیدی گفت: از اســتان فارس بیش از ۲ هزار تیم شرکت کردند که ۵ 
تیم استانی منتخب شدند که از این ۵ تیم استانی ۳ تیم از دانش آموزان 

عشایر استان فارس بودند که به مرحله کشوری راه یافتند.
مسئول سازمان بسیج عشایری ادامه داد: در نهایت تیم ۵ نفره دختران 
بســیجی دانش آموز عشــایر در این مرحله از مســابقات تیم شهدای 
دانش آموز عشــایر فارس توانســتند در مرحله کشــوری در رشــته 

کارآفرینی موفق به کسب مدال طلا شوند.
ســعیدی افزود: لیگ علمی پایا با همت خانه ریاضی تهران و ســازمان 

بسیج دانش آموزی کشور برگزار شده است.

سردار ولیپور گودرزی خبر داد
 دستگیری کلاهبردار حرفه ای با شگرد نفوذ 

در مراجع دولتی
رییس پلیــس آگاهی پایتخت از دســتگیری کلاهبــردار حرفه ای با 
شــگرد نفوذ در مراجع دولتی خبــر داد. ســردار کارآگاه علی ولیپور 
گودرزی رییس پلیس آگاهی تهران بزرگ اظهار داشــت: با رصدهای 
اطلاعاتی گســترده کارآگاهان اداره چهاردهم پلیس آگاهی فعالیت 

یک کلاهبرداری حرفه ای در تهران شناسایی شد.
رییس پلیس آگاهی پایتخت افزود: بنابر حساسیت حساسیت موضوع، 
کارآگاهان اداره چهاردهم پلیس آگاهی تحقیقات شبانه روزی را آغاز 
کردند و پی بردند، مرد جوان با شــیوه دروغین نفــوذ در مراجع دولتی 
جهت دریافت وام های میلیاردی دســت به اعمال مجرمانه زده و اقدام 

به کلاهبرداری ۷۰ میلیارد ریالی از شهروندان کرده است.
وی افزود: کارآگاهان در نخستین گام با بهره گیری از شیوه های کشف 
نوین و روش های علمی هویت متهم را شناســایی و در ادامه با اقدامات 

اطلاعاتی گسترده مخفیگاه وی را در غرب تهران ردیابی کردند.
ســردار کارآگاه گودرزی تصریح کرد: کارآگاهان پــس از دریافت این 
اطلاعات مهم، با هماهنگی های لازم با مرجــع قضایی در یک عملیات 
پیچیده متهم را دســتگیر و برای تحقیقات بــه اداره چهاردهم پلیس 
آگاهی منتقل کردند.رییس پلیس آگاهی پایتخت با بیان اینکه مقادیر 
قابل توجهی اســناد دفترچــه ای و تک برگ مالکیــت و آلات و ادوات 
ارتکاب جرم از مخفیگاه موردنظر کشف شد، گفت: متهم در تحقیقات 
ابتدایی به جرم خود مبنی بر کلاهبرداری از شــهروندان با شگرد نفوذ 
در مراجع دولتی جهت دریافت وام های میلیاردی اعتراف کرد.ســردار 
کارآگاه گــودرزی در پایان خاطرنشــان کرد: با صدور قــرار قانونی از 
ســوی مرجع قضایی متهمان برای کشــف جرایم احتمالی در اختیار 

کارآگاهان اداره چهاردهم پلیس آگاهی قرار گرفت.

دیوار

مدیرکل امور اســتان های معاونت اول قــوه قضاییه 
گفت: منطقه ای گزینی در جذب قضات انجام شود.

 با حضور مدیــر کل امور اســتان های معاونت اول قوه 
قضاییه، رییس کل دادگســتری اســتان کردستان، 
معاونیــن رییس کل دادگســتری اســتان و مدیران 
ادارات تابعه قوه قضاییه در اســتان، هفتمین جلســه 
شورای قضایی استان کردســتان در سالن اجتماعات 

دادگستری کل استان برگزار شد.
در ابتدای این جلســه حجت الاســلام والمســلمین 
حسینی رییس کل دادگستری اســتان اظهار داشت: 
با دســتور ریاســت معظم قوه قضاییــه درباره جذب 

اختصاصی قضات بومی امیدواریم ظرف بازه 
دوساله این مشکل اســتان کردستان حل و 

فصل شود.
رییس کل دادگســتری اســتان کردستان 
تصریح کرد: مشــکل غیربومی بودن قضات 
در استان کردستان یک مشکل قدیمی است 
که با دستور مستقیم حضرت حجت الاسلام 

والمسلمین محسنی اژه ای مبنی بر جذب اختصاصی 
۱۰۰ نفر از قضات بومی، در چند ســال آینده به صورت 

کامل برطرف خواهد شد.
در ادامــه این جلســه، یــدالله موحد مدیــرکل امور 

اســتان های معاونت اول قوه قضاییه، اظهار 
داشــت: مدیران ارشــد قوه قضاییــه تمام 
تلاش خود را برای ارتقای معیشت کارکنان 

دستگاه قضائی انجام می دهند.
وی ضمن تقدیر از مدیریت موفق بر شورای 
قضایی استان کردســتان، افزود: همدلی و 
همگرایی در میان مدیران دســتگاه قضایی 
استان به خوبی به چشم می خورد و این مهم زمینه ساز 
حل مشکلات اساسی این دستگاه در استان کردستان 

است.
موحد افزود: جذب قضات در اســتان کردســتان باید 

به صورت منطقه ای باشد و منطقه ای گزینی در جذب 
قضات انجام شود تا مشکل مربوط به نگهداشت قضات 

در استان حل شود.
مدیرکل امور اســتان های معاونت اول قــوه قضاییه 
تصریح کرد: حل مشــکلات اســتان های مختلف باید 
بر اســاس اقتضاءهای خاص هر اســتان باشد و با یک 
سازوکار خاص و دایمی بتوان مشکلات را برطرف کرد.

همچنیــن در این جلســه مدیــران ادارات تابعه قوه 
قضاییه در اســتان کردســتان، گزارشــی از وضعیت 
اقدامات انجام شــده در مجموعه تحــت تصدی خود 

ظرف سال جاری را ارائه دادند.

رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی 
ســازمان هواشناســی کشــور گفت: هنگامی که هوا 
سردتر می شود، کاهش وزش باد و بارش باران، تجمع 
غلظت آلاینده ها به طور نســبی در لایه های زیرین جو 
را در پی دارد و با اســتمرار تولیــد آلاینده ها هوا آلوده 

می شــود.با افزایش هوا همچون ســال های گذشته 
آلودگی بر سر شــهروندان کلانشــهرها آوار می شود. 
در ســال جاری تاکنون ۵۸ روز ناسالم برای گروه های 
حساس و شــش روز ناســالم ثبت شــده است. علت 
اصلی آلودگی هوای پایتخت منابع متحرک اســت. بر 

اساس مطالعات سیاهه انتشــار کلانشهرها که توسط 
کنسرسیوم دانشــگاه های برتر انجام شده است، سهم 
منابع ثابت مانند کارخانه هــا، نیروگاه ها، صنایع و... در 
آلودگی هوای تهران ۴۶ درصد و ســهم منابع متحرک 
ماننــد خودروهای دیزلــی، خودروهای شــخصی، 

موتورســیکلت ها و... ۵۴ درصد گزارش و براســاس 
آخرین سیاهه انتشار شهر تهران، سهم منابع متحرک 
در تولید ذرات معلق به عنوان آلاینده شاخص هوا طی 
فصول سرد ســال حدود ۶۰ درصد و سهم منابع ثابت 

نیز حدود ۴۰ درصد ثبت شده است. 

قضایی

هوا

خریدار  رییس کل دادگســتری اســتان 
تهــران از رســیدگی به درخواســت های 
حقوقی و قضایی ۴۰ نفر از زندانیان خبر داد 
و گفت: برگزاری ملاقات ها به شیوه مجازی 
با زندانیان منجر به آزادی ۴ نفر از زندانیان 

شد. 
جلســه ملاقات مردمی مســئولان قضائی 
دادگستری کل اســتان تهران در راستای 
»تکریــم مراجعــان«، »اســتماع بــدون 
واســطه« مشــکلات و مســائل حقوقی و 
قضائی اصحــاب پرونده هــا و »رفع نواقص 
احتمالی و تســهیل فرایندهای قضائی« با 
حضور علی القاصی رئیس کل دادگســتری 
استان تهران و جمعی از معاونان و مسئولان 
ارشد قضائی دادگســتری کل استان تهران 
برگزار شــد.در جریان این جلســه از دیدار 
مردمی، رئیس کل دادگستری استان تهران 
به صورت چهره به چهره با مراجعان دیدار و 
ضمن استماع مشــکلات و در خواست های 
مراجعان، دســتورات مقتضی را در جهت 

رفع مشکلات آنان صادر کرد.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
جریان برنامــه ملاقات مردمــی، علاوه بر 
مراجعان، با تعدادی از زندانیان نیز به صورت 
ویدئوکنفرانس دیدار کرد و ضمن اســتماع 
مســائل و مشــکلات حقوقــی و قضائــی 
مددجویان دســتورات لازم را در جهت رفع 

آن ها صادر کرد.

جلوگیری از تجدید وقت جلسه 
رسیدگی در پی استماع مشکلات

 یک زندانی
یک زندانــی در جریان برگــزاری ملاقات 
مجازی با رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران مدعی شــد که به رغم ابــلاغ زمان 
رســیدگی در ســامانه ثنا و ســفر شهود از 
اســتان کرمان به تهران جهــت حضور در 
جلسه رســیدگی، از زندان به دادگاه اعزام 
نشده اســت.رئیس کل دادگستری استان 
تهران ضمن اســتماع اظهارات این زندانی، 
با سرپرست مجتمع قضائی مربوطه تماس 
گرفت و تاکید کرد تا جلســه رســیدگی به 
پرونده این زندانــی در روز جاری و با حضور 
شخص زندانی یا به صورت ویدئوکنفرانس 
و یا حضوری برگزار و اظهارات شــهود اخذ 
و به درخواست اعسار وی به صورت خارج از 

نوبت رسیدگی شود.
رئیس کل دادگســتری استان تهران تاکید 

کرد که با توجه به اینکه شــهود از اســتان 
دیگری جهت حضور در جلســه دادگاه به 
شهر تهران ســفر کرده اند و زمان رسیدگی 
نیز به فرد زندانی ابلاغ شــده اســت، قابل 
پذیرش نیســت که زمان برگزاری جلســه 

رسیدگی به وقت دیگری موکول شود.
القاصی در حاشــیه برگزاری برنامه ملاقات 
مردمی مســئولان قضائی دادگستری کل 
استان تهران با اشاره به برگزاری برنامه های 
ملاقات مردمی به صــورت هفتگی در محل 
دادگستری کل اســتان تهران و در روزهای 
ســه شــنبه اظهار کرد: جلســات ملاقات 
مردمــی مســئولان قضائی دادگســتری 
کل اســتان تهران در روزهای سه شنبه هر 
هفته به منظور تکریم مراجعان و تســهیل 
امورات اصحاب پرونده های قضائی از جمله 
زندانیــان و خانواده هــای آن هــا با حضور 
جمعی از معاونان و مدیران قضائی اســتان 

تهران برگزار می شود.
رئیس کل دادگســتری استان تهران ضمن 
اشــاره به حضور قضات دادســرا، محاکم 
بدوی و تجدیدنظــر در برنامه های ملاقات 
مردمی اظهار کرد: در جریــان برنامه های 
ملاقــات مردمــی اظهــارات و ادعاهــای 
مراجعــان به صورت چهره بــه چهره اخذ و 
صحت ســنجی می شود و دســتورات لازم 
جهت پیگیــری و رفع موانع و مشــکلات 

صادر می شود.

رسیدگی به درخواست های حقوقی
 و قضائی 315 نفر از مراجعان 

در جریان ملاقات مردمی
وی در ادامه خاطرنشان کرد: در روز جاری 
نیز درخواســت های حقوقی و قضائی ۳۱۵ 
نفر از مراجعان کــه از واحد ملاقات مردمی 
نوبت دریافت کرده بودند، توسط مسئولان 
و مدیران قضائی دادگســتری کل اســتان 
تهران مورد رســیدگی قرار گرفت و ضمن 
اســتماع مطالب آن ها، دســتورات لازم در 

جهت پیگیری امورات مراجعان صادر شد.
القاصــی ضمن اشــاره به ارســال و ارجاع 
برخی از درخواســت های حقوقی و قضائی 
مراجعان به مراجع نظارتی جهت بررســی، 
صحت ســنجی و اقــدام لازم اظهــار کرد: 
در برخی موارد نیز دســتورات لازم جهت 
اخذ و بررســی پرونده مراجعــان به منظور 
کارشناســی قضائی و ارزیابی تصمیمات از 

باب رعایت حقوق شهروندی صادر شد.

فراهم شدن زیرساخت لازم
 برای برگزاری ملاقات های مجازی

 با زندانیان
رئیس کل دادگستری اســتان تهران با اشاره 
به اخذ و بررسی درخواست های مراجعان در 
زمینه های مختلف از جملــه در حوزه اعمال 
مــاده ۴۷۷ قانــون آئین دادرســی کیفری، 
تخفیف در مجــازات  ها، تســریع در اجرای 

احکام صــادره، مرخصــی، برخــورداری از 
نهادهای ارفاقی و. اظهار کرد: در کنار برگزاری 
ملاقات های مردمی به شــیوه مرسوم، اخیراً 
دادگستری کل استان تهران در اقدامی بدیع 
زیرســاخت لازم برای برگــزاری ملاقات ها 
به صورت مجازی با زندانیــان را فراهم کرده 
اســت که بر همین اســاس، در روزهای سه 
شنبه مسئولان و مدیران قضائی دادگستری 
کل اســتان از جملــه دادســتان تهــران 
درخواست های زندانیان را به صورت مجازی و 
تصویری مورد اســتماع قرار داده و دستورات 

لازم را در مورد هر یک از موارد صادر می کنند.

آزادی 4 نفر از زندانیان در جریان 
برگزاری ملاقات ها به صورت مجازی

وی در همیــن زمینه خاطرنشــان کرد: در 
طول دو هفته اخیر و در جریــان برگزاری 
ملاقات هــای مجازی یاد شــده، تعداد ۴۰ 
نفــر از زندانیان به صــورت ویدئوکنفرانس 
با مســئولان ارشــد قضائی اســتان تهران 
دیــدار کردند کــه منجر بــه آزادی چهار 
نفــر از زندانیــان و تعیین تکلیــف پرونده 
قضائی ســایرین شــد.القاصی با تاکید بر 
اینکه برگــزاری ملاقات هــای مردمی به 
شــیوه مجازی به منظور »تسهیل و تسریع 
در امورات قضائــی زندانیان« در دســتور 
کار دادگســتری کل اســتان تهــران قرار 
دارد، گفت: مقرر شــده اســت تا هر هفته 

در کنــار برگــزاری ملاقات هــای مردمی 
به شــیوه مرســوم، زندانیان متقاضی نیز 
درخواســت های خود را به صورت مجازی 
با مســئولان قضائی در میان بگذارند تا در 

مورد هر یک تصمیم مقتضی اتخاذ شود.

اقدام دادگستری کل استان تهران 
به منظور مساعدت به زندانیان جرایم 

مالی غیرعمد
وی در بخش دیگری از سخنان خود از اقدام 
دادگســتری کل اســتان تهران به منظور 
مســاعدت به زندانیان جرایم مالی غیرعمد 
خبر داد و گفت: از جمله ظرفیت های بسیار 
مهمی که می تواند ســبب رهایی زندانیان 
جرایم مالی غیرعمد شود، ظرفیت خیرین 
است که به نظر می رســد آن گونه که باید و 

شاید مورد توجه قرار نگرفته است.

ضرورت اصلاح نگاه جامعه نسبت
 به زندانیان

القاصی ضمــن تاکید بر ضــرورت اصلاح 
نگاه جامعه نســبت بــه زندانیــان عنوان 
کرد: در بســیاری از موارد شخص زندانی، 
هنجارشــکن و قانون گریز نیســت، بلکه 
ممکن اســت به دلیل یک اشــتباه گرفتار 
زندان شــده باشــد؛ لذا در همین راســتا 
ضرورت دارد تا نگاه جامعه نســبت به این 
بخــش از زندانیان به منظــور تقویت حس 
نوع دوستی و جلب مســاعدت های خیرین 

در جهت رهایی آن ها از بند اصلاح شود.

فراهم شدن زیرساخت لازم برای 
مواجهه خیرین با زندانیان

رئیس کل دادگستری اســتان تهران ادامه 
داد: در همین راستا و در نشست هیأت امناء 
ستاد دیه اســتان تهران مقرر شــده بود که 
تدبیری اندیشیده شــود که امکان مواجهه 
و ملاقات خیریــن با این دســته از زندانیان 
به منظور آگاهــی نیکوکاران از مشــکلات 
و مســائل مددجویــان و در نهایــت جلب 
مشارکت بیشتر خیرین در حوزه مساعدت 
به زندانیان جرایم مالی غیرعمد فراهم شود.
وی در پایان عنوان کرد: خوشبختانه در هفته 
گذشته با تلاش معاونت دادستانی تهران در 
امور زندان ها زیرســاخت لازم برای ملاقات 
خیرین با زندانیان فراهم شــد و انشالله این 
اقدام نتایج خوبی را در جهت مســاعدت به 

زندانیان در پی خواهد داشت.

خریــدار  رئیــس مرکــز مدیریــت 
بیماری های واگیر وزارت بهداشت با اشاره 
به اینکه هنوز جزئیاتی از بیماری تنفســی 
شایع شــده در چین منتشر نشــده است، 
گفت: تاکنون دولت چین اعــلام کرده که 
برآورد اولیه نشــان می دهد که پس از رفع 
محدودیت های کرونایــی و کاهش رعایت 
پروتکل ها، ویروس های تنفسی در کودکان 

شایع شده است.
 دکتر شــهنام عرشی در نشســت خبری با 
خبرنگاران با اشــاره به اینکــه پیش بینی 
می شــد از اواســط آبان ماه بــروز آنفلوانزا 
افزایش یابد و در آذر ماه به اوج برسد، گفت: 
امسال این اتفاق دو هفته زودتر آغاز شد و از 
هفته گذشته موارد آنفلوانزا افزایش یافته و 
به حدود ۲۰ درصد موارد سرماخوردگی ها 
رســیده اســت. انتظار داریم که نهایتا سیر 

افزایشی بیماری تا اواخر آذر کند شود.
وی افــزود: در تابســتان ۳۰ درصــد افراد 
دارای علائم ســرماخوردگی کشــور مبتلا 

به کرونا بودند ، امــا الان زیر ۵ درصد موارد 
سرماخوردگی کرونا هستند.

هنوز هم فرصت برای تزریق واکسن 
آنفلوانزا وجود دارد

عرشــی ادامه داد: پیش بینــی می کردیم 
امســال بیماری کمی نســبت به گذشته 
شدیدتر باشد که این اتفاق رخ داد. از طرفی 
سیستم بررســی و دیده وری را با همکاری 
انستیتو پاســتور و تعدادی از دانشگاه های 
کشــور راه اندازی کردیم و از سرتاسر کشور 
نمونه هایی از موارد بیماری های تنفســی 
سرپایی و بســتری جمع آوری می شود و در 
ســایت مرکز مدیریت بیماری های واگیر 
اعلام می شــود. در عین حال موارد آنفلوانزا 

به سازمان های جهانی نیز گزارش می شود.
به گفتــه وی از افرادی که بــه دلیل کرونا و 
آنفلوانزا بســتری می شــوند دو سوم موارد 
مبتلا به آنفلوانزا هستند و کمتر از یک سوم 

کرونا و مابقی درگیری های ریوی هستند.

او ادامه داد: متاســفانه علی رغم تاکیدات ما 
بر اهمیت تزریق واکسن اما عمده بستری ها 
مربوط به افراد واکسن نزده و بیماران مزمن 
اســت هرچند که هنوز هــم فرصت برای 

تزریق واکسن آنفلوانزا وجود دارد.

آنفلوانزای پرندگان تاکنون در کشور 
شناسایی نشده است

وی به شناســایی نــوع H۵N۱ آنفلوانزای 

پرنــدگان در جهان اشــاره کــرد و گفت: 
آنفلوانــزای پرنــدگان تاکنون در کشــور 
شناسایی نشده است اما این نوع از آنفلوآنزا 
در پرندگانی که به صورت گذری از کشــور 
عبور می کنند گزارش شــده است و برخی 
مرغداری های ســنتی و صنعتی نیز گرفتار 
شده اند که ســازمان دامپزشــکی در حال 
کنترل این موارد اســت اما مــورد ابتلای 

انسانی از آن تاکنون گزارش نشده است.
عرشی با اشــاره به اخباری مبنی بر نگرانی 
سازمان جهانی بهداشــت از شیوع بیماری 
تنفسی در چین، تاکید  کرد: اخیرا سازمان 
جهانی بهداشــت به چین اعــلام کرده که 
افزایش موارد بیماری های تنفســی را باید 
با جزییات به این ســازمان ارائه کند. هنوز 
جزئیاتی از بیماری شــایع شده تنفسی در 
چین منتشر نشده است و دولت چین اعلام 
کرده که برآورد اولیه نشان می دهد که پس 
از رفع محدودیت هــای کرونایی و کاهش 
رعایت پروتکل ها، ویروس های تنفســی در 

کودکان شایع شده است.
رئیس مرکز مدیریــت بیماری های واگیر 
وزارت بهداشــت بیان کرد: در زمینه قیمت 
واکســن های کرونا و آنفلوآنزایی که بخش 
خصوصی ارائه می کند مــا ورود نمی کنیم 
و قیمت گذاری با ســازمان غذا و دارو است. 
زمانی که ما واکسن های کرونا را خریداری 
می کردیم حدود ۲۰۰ هزارتومان محاسبه 

می شد.
وی در پاسخ به سوال ایســنا مبنی بر اینکه 
آیا افراد می توانند بــا مراجعه به داروخانه ها 
واکســن کرونا بخرند؟، گفــت: تعدادی از 
داروخانه ها واکســن کرونا دارند و افرادی 
که به هردلیلی به مراکز بهداشتی و درمانی 
مراجعه نمی کنند می توانند واکســن را از 
داروخانه تهیه کنند. واکســن های ایرانی 
کرونا اکنــون در داروخانه ها در دســترس 
اســت. درگروه هدف و تزریــق نوبت اول 
واکســن بیش از ۹۰ درصد افراد واکســن 

ایرانی تزریق کردند.

منطقه ای گزینی در جذب قضات انجام شود

چرا هوا در فصول سرد آلوده تر می شود؟
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 رنگ و بوی عدالت فرهنگی در گیشه 
سازمان سینمایی

مهرداد عشــوندی بیش از دو ســال از مدیریت و برنامه های جدید 
ســازمان ســینمایی می گذرد، در آغاز این دوران جدید که هنوز آمار 
تلفات کرونا ۳ رقمی بود و ترس مردم از حضــور در مکان های عمومی 
حتی نشان از کورسوی امیدی در رونق ســینما نداشت، بحث عدالت 
فرهنگی و اقداماتی اساسی در بسط و گسترش سینما در شهرستان ها 

پایه ریزی شد.
تشکیل شــورای عالی ســینمایی، اعلام سیاســت های راهبردی 
و اصلاح آیین نامــه ها، برنامه ریزی برای حضــور در عرصه های بین 
المللی، توجه ویژه به حوزه پژوهش و فیلم نامه نویســی، تلاش برای 
ساماندهی بخش آموزش و تربیت نیروی انسانی، تلاش برای احیای 
گفتمان انقلاب اســلامی و توجــه به عرصه های فراموش شــده در 
ساخت فیلم های ســینمای مقاومت اسلامی و ســینمای سیاسی و 
از همه مهمتر ایجاد فضا برای تحقــق عدالت فرهنگی و حمایت همه 
جانبه از بسط و گسترش سینما در سرتاســر کشور از نکات برجسته 

آغاز این راه بود.
سینمایی در دولت سیزدهم با تکیه بر پشــتوانه مردمی، تحقق عدالت 
فرهنگی در حوزه های مختلف را در دســتور کار خود قرار داد و در این 
راســتا با توجه به نگاه مدیریــت فرهنگی دولت مردمــی و انقلابی، با 
اجرای صحیح سیاســت های عدالت گرایانه فرهنگی باعث امیدواری 
مردم شــهرهایی که ســینما ندارند- ولو به صورت اســتفاده موقت از 
سینما ســیار- برای برخورداری از سینما شــد با این هدف که تمامی 

مردم در پهنه گسترده ایران بتوانند در کنار هم فیلم ببینند.
پی گیری و اهتمام سازمان ســینمایی در بحث عدالت فرهنگی، لزوم 
حمایت های مادی و معنوی از ســینماگران اســتانی و تمرکز زدایی 
از تولیــد صرف آثــار ســینمایی در پایتخت باعث رفــع دغدغه های 
سینماگران و فعالان این حوزه در استان ها شده است که این مهم خود 
می تواند در فراهم کردن زیرساخت های لازم برای جلوگیری مهاجرت 

نخبگان استانی سینما به پایتخت نیز بشود.
پس از از گذشــت ۲ ســال و اندی از روی کار آمدن دولت ســیزدهم، 
ســازمان ســینمایی در این دولت نه صرفاً در گفتار بلکه در عمل هم 
عدالت فرهنگی را در حوزه فعالیت خود محقق کرده اســت. سفرهای 
استانی رئیس سینمای کشــور به منظور بررسی دغدغه ها و مشکلات 
شهرســتان های مختلف، بارقه هــای امید را دل هنرمندان و ســینما 
دوستان همه نقاط کشــور زنده کرد و نشــان داد عدالت فرهنگی در 

سازمان سینمایی در حد شعار باقی نخواهد ماند.
ریشه یابی و حل و فصل عمده مسائل و مشــکلات سینمایی استان ها 
در نشست های بررسی و رفع مشــکلات  با حضور استاندار، فرمانداران، 
شهرداران و مدیران  ارشاد شهرستان ها در کنار، صنوف و فعالان حوزه 
ســینمای اســتان در فضایی همدلانه که نتایج مثبت آن در توسعه و 
تجهیز سینماها در شهرســتان ها، راه اندازی سینمای سیار در مناطق 
محروم، حمایت از تولیدات فیلم کوتاه ، مســتند و... در شهرســتان ها، 
فراهم کردن زمینه ایجاد ســینما در مال ها و فضاهای تجاری و تلاش 
برای تبدیل سینمای ســنتی به مدرن و مشهود بخشــی از ماحصل و 

دستاوردهای این سفرهاست.
جلب نظر و جذب ســرمایه گذاران بخش خصوصی در نهضت ســالن 
سازی و فراهم کردن زمینه شکوفایی استعدادهای جوانان و نوجوانان 
در تمام نقاط کشور در راســتای تحقق عدالت فرهنگی نیز از دستاورد 

های سازمان سینمایی در این زمینه بوده است.
اکنون با گذشت افزون بر ۲ سال تلاش مدیریت ســینما با انجام بیش 
از ۳۰ سفر اســتانی مفهوم عدالت فرهنگی در حال اجرایی شدن است 
و جای خوشــحالی دارد که این تلاش ها با تشــکیل و همراهی شورای 
عالی سینما به چشم آمده و نشان از آن دارد که اقدامات ایجابی سازمان 

سینمایی در دولت مردمی و انقلابی مورد تایید، توجه و حمایت است.

در شهرک غزالی
تصویربرداری سلمان فارسی ادامه دارد

تصویربرداری ســریال »سلمان فارســی« این روزها در شهرک غزالی 
ادامه دارد و برخی از بازیگران اصلی ســریال همچون فرهاد اصلانی و 

محمدرضا هدایتی جلوی دوربین هستند.
 تصویربرداری سریال »سلمان فارسی« این روزها به کارگردانی داوود 
میرباقری در شــهرک غزالی ادامه دارد و عوامل در حال ساخت فصل 

ایران این سریال هستند.
تصویربرداری این فصل از نیمه مرداد شــروع شده اســت و بازیگرانی 
چون فرهاد اصلانی، محمدرضا هدایتــی، بهناز توکلی و مجموعه ای از 

هنروران این روزها جلوی دوربین هستند.
کاروان سرای مرمر یکی از لوکیشــن های ایران باستان است که بخشی 
از تصویربرداری ســریال در آن جا انجام می شــود. فصل ایران باستان 
یکی از مهمترین فصل های سریال »سلمان فارسی« است و برای اولین 

بار این دوره از تاریخ به تصویر کشیده می شود.

لوکیشن های این فصل با مواد ماندگاری ســاخته می شود تا بعدها در 
سریال های دیگری هم بتوان از این لوکیشن ها بهره گرفت.

پیمان جبلی رییس صداوســیما پیش از این درباره این فصل از سریال 
گفته بود: »برای اولین بار در تاریخ تلویزیون و ســینما، نمایی از ایران 
باستان به تصویر کشیده می شــود و با ساخت و ســاز بسیار خوبی که 
انجام شده است، دستاورد بزرگ مجموعه »سلمان فارسی« به حساب 

می آید. دکورهای مربوط به ایران باستان جالب توجه هستند. 
دومین نکتــه پراهمیت اینکه فصل ایران ســخت ترین مرحله تولید 
این ســریال اســت. مجموعه ای از هنروران و بازیگــران حرفه ای و 
مســلط به کار در این فصل حضور دارند و تنها در برداشــت امروز، 
نزدیک به ۶۰۰ هنــرور و بازیگر مشــغول کار بودند که کار بســیار 

سنگینی است.«
طبق برنامه ریزی، فصل ایران حدود ۲ ســال به طول می انجامد. پیش 

تولید فصل بعدی که حجاز است نیز از مدتی پیش آغاز شده است.
بازیگرانی همچــون فرهاد اصلانــی، داریوش فرهنــگ، محمدرضا 
هدایتی، احترام برومند، رامونا شــاه، علی دهکــردی، مرحوم چنگیز 
جلیلوند، مهدی فقیــه، محمدجواد جعفرپــور، علیرضا مهران و چند 
بازیگر خارجی )از کشــورهای تونس، ارمنســتان، مراکــش، یونان و 
…( و حدود ۱۵۰۰ بازیگر تئاتری و بومی جلوی دوربین این ســریال 

رفته اند.
سریال »سلمان فارسی« به نویســندگی و کارگردانی داوود میرباقری 
و تهیه کنندگی حســین طاهری به زندگی و زمانه یــار ایرانی پیامبر 
اکرم )ص( در ســه فصل ایران ساســانی، بیزانس و حجاز صدر اسلام 

می پردازد. فیلمبرداری این سریال از اواخر آذر ۱۳۹۸ آغاز شده است.

دیدگاه

قاب

 علی شــادمان در زمره بازیگرانی اســت که به خوبی 
توانســت از موقعیــت پیش آمده در نخســتین فیلم 
خود )میم مثل مادر( اســتفاده بهینه بــه عمل آورده 
و با فهمی درســت از مبانی بازی و البته انتخاب هایی 
صحیح، مســیر آینده حرفه ای خود را همــوار کند تا 

امروز به یکی از جوان اول های سینما تبدیل شود.
علی شــادمان خیلی خوش شــانس بود که نخستین 
کارش با رسول ملاقلی پور بود و بسیار خوش شانس تر 
که در فیلم میــم مثل مادر دیده شــد. همین فعالیت 
در نخستین گام سبب شد تا شادمان به چهره ای آشنا 
برای سینمادوستان و مردم تبدیل شود. شادمان پس 
از آن که توانست از عهده نقش ســختش در میم مثل 
مادر برآید، خیلی زود توسط کارگردانان بسیاری برای 
بازی در پروژه های مختلف دعوت شد به طوری که وی 
طی دهه نخســت فعالیت خود، در ۱۲ فیلم و ســریال 

بازی کرد.
در ابتدای دهه دوم کــه نیمه دوم دهه ۹۰ را شــامل 

می شود، شادمان به بازیگری تبدیل شد که 
حق انتخاب داشــت و دیگر شمائل کودکانه 
و نوجوانانــه وی، دلیلــی بــرای حضور در 
پروژه هــای ســینمایی و تلویزیونــی نبود. 
حالا که حدود ۷ ســال از آن روزها می گذرد، 
می بینیــم که انتخاب های شــادمان در این 
مدت، معقــول و پیش برنده بوده اســت. با 

ســامان مقدم، کمال تبریزی و محمد کارت، همکاری 
کرد و بازی در پروژه هایی چــون ویلایی ها و جان دار، 

گوشه های دیگری از هنر خود را به نمایش گذاشت.
شــادمان موفق شــد تا شــمایلی اعتراضی را به انحاء 
مختلف به تصویــر بکشــد. هارمونی دقیقــی میان 
هیجانات درونی و شــکل بیرونی ایــن اعتراض بیان 
کرده؛ از خفقــان تا عصیان، مرزبندی هایی اســت که 

شادمان، شدت و ضعفی از آن را هنرنمایی کند
شادمان در این مدت موفق شد تا شمایلی اعتراضی از 
کاراکترهای خود را به انحاء مختلف به تصویر بکشــد. 

هارمونی دقیقــی میان هیجانــات درونی 
و شــکل بیرونی این اعتراض بیــان کرده و 
موفق شــده تا به تجســمی درســت از یک 
وجود معترض برســد. از خفقان تا عصیان، 
مرزبندی هایی است که شادمان موفق شده 
تا در کارهای خود، شــدت و ضعفی از آن را 
هنرنمایی کند و به همین دلیل، او خیلی زود 
توانســت به یکی از کشــف های جریان نو بازیگری در 

دهه اخیر تبدیل شود.
انتخاب های ســینمایی او علی الخصوص در ســالیان 
اخیر که بســیار بیشــتر از گذشــته شــده، دایرمدار 
جریان سازی است و اینکه مکمل بازی های گذشته او 
باشد. با همین دســت فرمان، مخاطب هیچ گاه او را در 
لوای نقش های ساده آپارتمانی ندید و هر نقش برای او، 
چالشی در مسیر تکامل دنیایی است که او برای خود و 

مخاطبانش ترسیم کرده.
تنوع ژانر نیز دیگر هوشمندی شادمان در کارنامه فعلا 

کوتاه او اســت. وی اگرچه چهره موردوثوق سینمای 
اجتماعی اســت اما در کارهای کمدی و حوزه مقاومت 
نیز بازی کرده و حتی در یکی از قســمت های مهمونی 
نیز حضور داشته اســت. این بافت متنوع سبب شده تا 
شادمان، خود را محدود به یکی از گونه ها نکرده و آفتی 
کــه در دوره هایی، به ضرر بســیاری از بازیگران چهره 

تبدیل شد، تاکنون برای این بازیگر رخ ندهد.
علی شــادمان را ایــن روزهــا، در ســرزمین مادری 
می بینیم. نوجوانــی با یک بــازی قدرتمند که بخش 
قابل توجهــی از بــار داســتانی را با قــدرت به دوش 
می کشــد. ما در این ســریال، نشــانه های پررنگی از 
بازی امروز شادمان را مشــاهده می کنیم و می توانیم 
متوجه شویم که او تا چه اندازه برای رسیدن به جایگاه 
امروزش، ممارســت انجام داده و تلاش کرده تا با فهم 
درســت از مبانی بازی و البته انتخاب هایی صحیح، به 
چنین کارنامه چابکی برســد. مطمئنا از او بازی های 

درخورتحسین بیشتری در آینده خواهیم دید.

چهره

زهرا منصــوری  ناهید مســلمی بازیگر 
باســابقه ســینما، تئاتر و تلویزیون ضمن 
تأکید بر رضایــت از ورود خودش به دنیای 
هنر و بازیگــری، ورود دختــرش را به این 
عرصه از شــانس های بــزرگ زندگی اش 

دانست.
ناهید مســلمی بازیگر باسابقه تئاتر، سینما 
و تلویزیون درباره تازه تریــن فعالیت های 
خــود توضیــح داد: ایــن روزها مشــغول 
نقش آفرینی در یک فیلم سینمایی هستم 
که یــک طنــز اجتماعی اســت. در زمینه 
کارهــای تلویزیونی اما نزدیک به ۶ ســال 
می شود که کاری نداشــته ام. با وجود اینکه 
کارهای تلویزیونی بهتر دیده می شــوند اما 
این مســأله تصمیم شــخصی خودم است. 
پیشــنهادهای زیادی هم دارم، اما تصمیم 

گرفته ام دیگر کار تلویزیونی نداشته باشم.
وی درباره دلیل این تصمیــم توضیح داد: 
اصلی تریــن دلیل آن بدحســابی اســت. 
معمولاً در پروژه های تلویزیونی پول های ما 
را نمی دهنــد و تهیه کنندگان خیلی خوش 
حساب نیستند. دســت ما هم به جایی بند 
نیســت. نه فقط من که خیلــی از بازیگران 
دیگری که شاید از من هم معروف تر باشند 
با این مشکل مواجه هستند. هم به این دلیل 
تمایل به همکاری بــا پروژه های تلویزیونی 
ندارم و هم بــه دلیل این کــه واقعاً کیفیت 
کارهای تلویزیونی در سال های اخیر پایین 
آمده اســت. حس رضایت خاطری که یک 
بازیگــر می تواند از کارش داشــته باشــد، 

متأسفانه در این کارها به وجود نمی آید.
مســلمی گفت: درســت اســت که برخی 
پروژه ها پول درست و حســابی نمی دهند 
اما حداقلش این اســت که آدم خودش باید 
از کارش رضایت خاطر داشــته باشد. چند 
سالی می شــود که کارهای تلویزیونی این 
رضایت خاطر را تأمین نمی کنند و به همین 
دلیل بیشــتر در تولیدات شــبکه نمایش 
خانگــی و فیلم های ســینمایی مشــغول 

هستم.

مردم با »چاردیواری« مرا می شناسند
این بازیگر باســابقه درباره خاطره سازترین 
نقش خود گفت: بیشــتر مردم با ســریال 
»چاردیواری« من را می شناســند که اتفاقاً 
به تازگی هم بازپخش شده اســت. با آتیلا 
پسیانی، سعید آقاخانی، جواد عزتی و امیر 
جعفری در آن پروژه همــکار بودم و خیلی 
در حافظه مردم مانده اســت. اتفاقاً شــبکه 
آی فیلم هم سالی چند نوبت آن را بازپخش 
می کند و به همین دلیــل مردم خیلی آن را 

به یاد می آورند و آن را دوست دارند.

وی افزود: شــرایط به گونه ای است که حتی 
وقتی در خیابان عینــک می زنم هم مردم 
مرا می شناســند. نکته جالب هم برایم این 
اســت که خیلی از مــردم از روی صدا، مرا 
می شناسند. به خصوص که تجربه بازیگری 
در رادیــو را هم داشــته ام و اغلــب مردم 
می گویند صــدای خاصــی داری و از روی 
صدا من را می شناسند. بعضی از افراد واقعاً 
هوش بالایی در این زمینه دارند که نشــان 

می دهد مردم ما چقدر دقیق هستند.
واقعیت این اســت که تمام کارهایی که در 
ســینما و تلویزیون انجام نداده ام را در تئاتر 
انجــام داده ام. همه نقش هایی که دوســت 
داشته ام، خوشبختانه در عرصه هایی مانند 
تئاتر و رادیو فرصــت ایفای آن هــا را پیدا 
کرده ام و می توانم بگویم دیگر نقشــی باقی 

نمانده که حسرت آن را داشته باشم
این بازیگــر درباره نقش هایی که دوســت 
داشته به او پیشنهاد بشــود اما نشده است 
هم گفــت: واقعیت این اســت کــه تمام 
کارهایی کــه در ســینما و تلویزیون انجام 
نداده ام را در تئاتر انجام داده ام. خوشبختانه 
در عرصه هایی مانند تئاتــر و رادیو فرصت 
ایفای همه نقش هایی را که دوست داشته ام، 
پیدا کرده ام و می توانم بگویم دیگر نقشــی 
باقی نمانده است که حســرت آن را داشته 
باشــم. به خصوص که در رادیــو نقش های 
بسیار زیادی را تا امروز بازی کرده ام و بیش 
از ۲۷ الی ۲۸ ســال می شــود که در رادیو 

مشغول هستم.
وی افزود: نزدیک به ۴۰ ســال هم در تئاتر 
ســابقه دارم و آنجا هم نقش های متنوعی 

داشــته ام. از این منظر لااقل الان نقشی به 
ذهنم نمی رســد که بگویم دوست داشتم 
آن را ایفا کنم. شــاید بعدها با چنین نقشی 

مواجه شوم.
مســلمی دربــاره انتقال تجــارب خود در 
زمینــه بازیگری به دختر بازیگرش شــیدا 
خلیق هم توضیح داد: شــیدا از ۶ سالگی در 
کنار من روی صحنه تئاتــر بوده و خودش 
امروز تجربیات عینی بســیاری دارد. گاهی 
پیش آمده است که نقش هایی را در خانه با 
یکدیگر تمرین کرده ایم. حتماً با هم تمرین 
و تعامل داریــم، در عین اینکــه در نهایت 
خودش کارش را تا به امروز پیش برده است. 
معمولاً به مــن می گوید تــو بازیگر خوبی 
هســتی و احتمــالاً چون مادرش هســتم 

چنین نظری دارد )می خندد(!
وی افزود: بچه های نســل جدید این گونه 
نیســتند که به صورت مستقیم نشان دهند 
که دارنــد از تجربیات بزرگ ترها اســتفاده 
می کنند، اما در عین حال حواس شان است. 
به نوعی می توانم بگویم به صورت پنهانی در 
حال اســتفاده از تجربیات مــا قدیمی ترها 

هستند.

در بازیگری نباید عجول بود
این بازیگر باســابقه در پاســخ بــه اینکه 
اصلی ترین توصیه اش بــه بازیگران جوان 
چیست، گفت: این است که عجول نباشند. 
صبوری بسیار مهم است. خود من از صحنه 
تئاتر صبوری و شــکیبایی را یــاد گرفتم. 
انســان با صبور بودن به آنچــه می خواهد 
می رسد. به خصوص در کار ما، نمی توان یک 

شبه ره صدساله را طی کرد. لااقل برای من 
اینگونه بوده که به آرامــی و پله پله به اینجا 

رسیده ام.
وی افزود: امروز شرایط به گونه ای شده است 
که همه می خواهند خیلی زود دیده شــوند 
و واقعاً صبوری می خواهد که پیشنهادهایی 
برای حضور در مقابل دوربین داشته باشید 
اما نپذیرید. خود من بیشــتر در این سال ها 
در تئاتر کار کرده ام و خیلی پیشــنهادهای 
مقابل دوربین را رد کردم. از دهه هفتاد تازه 
شروع به کار تصویر کردم و آن هم با احتیاط 
بسیار زیاد. با وسواس زیاد نقش هایی را که 

پیشنهاد می شد، می پذیرفتم.
مســلمی با تأکید بر اینکه از مســیری که 
پیمــوده و از ورودش به دنیــای بازیگری 
به شــدت رضایــت دارد، یادآور شــد: به 
اطرافیانم و جوان ترهــا توصیه می کنم که 
سراغ رشته های هنری بروند. به بزرگ ترها 
توصیه می کنم که اجازه دهند فرزندانشان 
حتماً یک رشته هنری را دنبال کنند. حتماً 
درآمد داشتن و رســیدن به جایگاه پزشک 
و مهندس خوب اســت اما در کنارش حتماً 

باید هنر هم باشد. 
هنر واقعاً دوســت انسان می شــود و خیلی 
در زندگــی بــه او کمک می کند. شــخصاً 
خیلی خوشــحالم که دخترم هم از کودکی 
راه خودش را در دنیای هنــر پیدا کرد و این 
را بزرگ تریــن شــانس خــودم در زندگی 

می دانم.
این بازیگــر درباره شــباهت ظاهری خود 
با گیتی معینی و اینکــه گاهی مردم عادی 
آن ها را به عنوان بازیگر، با یکدیگر اشــتباه 

می گیرند، بیان کرد: خیلی این اتفاق افتاده 
است. در حالی که شاید چهره هایمان شبیه 
باشــد اما فضای فعالیت مان و ســابقه مان 
به خصوص در حوزه تئاتــر خیلی متفاوت 
اســت. از نظر تصویری اما پیــش آمده که 
گاهی مــن را خانم معینی صــدا کرده اند و 
توضیح داده ام که من بازیگر دیگری هستم. 
خانم معینی کارهای طنز تصویری بیشتری 
داشــته اند و من بیشــتر تجربــه تئاتری 

داشته ام.

فضای همکاری امروز در سینما 
دوستانه تر از گذشته است

مســلمی درباره تفاوت شــرایط بازیگری 
امروز نســبت به دهه های قبــل هم گفت: 
فاصلــه زیادی کــه پیــش از ایــن میان 
کارگــردان و عوامل دیگر بــا بازیگران بود 
به نظــرم خیلی کمتر شــده و فضای کاری 
شکل دوســتانه تری پیدا کرده است. البته 
شاید این مســأله مربوط به تجربه شخصی 
من باشــد. شــاید به دلیل بالا رفتن سن و 
سالم چنین احساسی به کارگردان ها دارم. 
هم وقتی با محمــد کارت کار می کردم این 
حس دوستانه وجود داشت و هم این روزها 
که در حال همکاری بــا کارگردان دیگری 
هستم چنین حســی وجود دارد. با شهرام 
شاه حســنی و یا آیدا پناهنده هم با همین 

دوستی همکاری داشتیم.
وی افزود: وقتــی به عنوان یــک بازیگر و با 
اطلاع از ســابقه یک کارگردان، حضور در 
یک پروژه را می پذیرید، باید به گفته هایش 
تن بدهید از این رو هــر نوع بحث و جدل در 
کار را بی حاصل می دانم. اگر پیشنهادی هم 
داشته باشــید، باید به صورت دوستانه آن را 
مطرح کنید و اگر پذیرفته نشد هم طبیعتاً 

حرف آخر با کارگردان است.
این بازیگر باســابقه در پایان یادآور شــد: 
واقعاً مردم لطف بســیار زیادی به ما دارند 
و ما هم در پاســخ به این لطــف، هیچ کاری 
از دســت مان برنمی آید، نهایت بتوانیم یک 
عکس بگیریم و امضایی بدهیم اما این لطف 
حد ندارد. خاطرم اســت آن اوایل که شاید 
یک ســریال کار کرده بودم و شــیدا هنوز 
مشــغول تحصیل بود، در خیابان فلسطین 
با هم به یک قنادی رفتیــم. آن زمان هنوز 
شناخته شــده نبودم اما صاحب آن قنادی 
وقتی شیرینی را به ما داد، حاضر نشد پولش 
را بگیرد و گفت شــما هنرمند این مملکت 
هســتید. چون این اتفاق مربــوط به اوایل 
کار من اســت و فکر می کنم هنوز به شهرت 
نرسیده بودم، به شــدت در حافظه ام مانده 

است و فراموشش نمی کنم.

علی شادمان؛ تجسم اعتراض

اهدای جایزه به مدس میکلسن

جسیکا چستین جشنواره مراکش را افتتاح کرد
خریدار  ۲ ماه پس از یک زلزله ویرانگر و با 
توجه به اخبار دلخراش تــر که از خاورمیانه 
منتشر می شود، بیســتمین دوره جشنواره 
مراکش با حضور جســیکا چستین در راس 

هیات داوران شروع شد.
جســیکا چســتین در مراســم افتتاحیه 
مراکش ۲۰۲۳ که دیروز جمعه برگزار شد، 
گفت: در هفته های اخیــر مطمئن نبودیم 
که بتوانیم اینجا باشــیم. دنیای ما متلاشی 
و تقسیم شده اســت، از این رو شکر می کنم 
که هنر به عنوان ابزاری در دســترس برای 
ارتباط، افزایــش آگاهی در مورد مســائل 
اجتماعی و تأثیرگــذاری بر تغییرات مثبت 

مورد استفاده قرار می گیرد.
وی افزود: در واقع اکنون که این جشــنواره 
بیســتمین دوره خود را جشــن می گیرد، 
یادآوری می کنم که رویداد مراکش همیشه 
به دنبال تجلیل از نور بوده و بر هنر و ارتباط 
بین المللی، به ویژه در دوران تاریک، تأکید 

دارد.چستین گفت: سینما می تواند موانع را 
از بین ببرد و گفت وگوهای مهمی را درباره 
موضوع های ســخت آغاز کند. ما می توانیم 
درد و رنج را تعالی بخشــیم و آگاهی از شفا 
و اتحاد ایجاد کنیــم تا محافظت جدی تری 

از همه بشود.
اعضای داوران امسال جشنواره که در کنار 
چســتین به عنــوان داور کار می کنند دی 
ریس، جوآنا هوگ، الکساندر اسکارسگارد، 
جوئل اگرتون، کامیل کوتیــن، زهرا امیر، 
تاریــک صالح فیلمســاز و لیلا ســلیمانی 
رمان نویس هستند. برندگان بخش رقابتی 
این دوره متشــکل از ۱۴ فیلم که ۸ عنوان 
آن توســط کارگردان های زن ساخته شده 

است، توسط این گروه انتخاب می شود.
پیــش از نمایــش فیلــم افتتاحیــه کــه 
»هیت مــن« ریچارد لینک لیتــر بود، ویلم 
دفو، مدس میکلسن، برنده جایزه دستاورد 
امسال را معرفی کرد. دفو از بازیگر دانمارکی 

به خاطر تلاش های دوســویه اش که از یک 
ســو با مولفان اروپایی همــکاری می کند و 
»دور دیگر« توماس وینتربرگ و »سرزمین 
موعود« نیکلای آرســل از جمله آنهاست 
و همچنیــن بــازی در فیلم هــای بزرگ 
هالیوودر مانند »دکتر اســترنج«، »ایندیانا 
جونز و »جانــوران شــگفت انگیز« تجلیل 

کرد.

اما بیشــتر از همه دفو، میکلسن را به دلیل 
تواضع و سخاوتش ستود و از تجربه مشترک 
با او در صحنه ای از فیلم »در دروازه ابدیت« 
که در طول یک روز فیلم برداری شــده بود، 
یاد کرد کــه فیلمی زندگی نامــه ای درباره 
ونســان ون گوگ ســاخته جولیان اشنابل 

بود.
میکلســن در حضور جمعــی از چهره های 
مطرح ســینما ماننــد ایزابل هوپــر، تیلدا 
ســوینتون و آلبرتو باربرا مدیر جشــنواره 

ونیز، جایزه خود را دریافت کرد.
در عین حال مارتین اسکورســیزی که قرار 
بود به عنوان پدرخوانده هنری برای کارگاه 
اطلس مراکش شرکت کند تا در این برنامه 
به حمایت از استعدادهای رو به رشد جهانی 
بپردازد، در آخرین لحظه به دلایل شخصی 
کنــار کشــید و قــول داد در دوره بعدی 

جشنواره حتماً حضور یابد.
اسکورســیزی قرار بود مربی فیلمســازان 

منتخب و جوان امســال باشــد و برای هر 
پروژه توصیه های هنری و استراتژیک ارایه 

کند.
پروژه هایی که در دوره های قبل مورد توجه 
قرار گرفتند عبارتند از »ان شاالله یک پسر« 
امجد الرشــید، که برای اولین بار در هفته 
منتقدان کــن نمایش داده شــد و نماینده 
اردن در اســکار اســت، »بای بای طبریه« 
لینا ســوالم که در ونیز و تورنتو نمایش داده 
شــد و نماینده فلسطین در اســکار است و 
»مادر همه دروغ ها« به کارگردانی اسماعه 
المودیر که برنده جایزه بهترین کارگردانی 
بخش نوعی نــگاه جشــنواره کن شــد و 
نماینده مراکش در رقابت بین المللی اسکار 

امسال است.
برنامه کارگاه آموزشی اطلس مراکش از ۲۷ 
تا ۳۰ نوامبر )۶ تا ۹ آذر( برگزار می شــود و 
جشنواره تا ۳ دسامبر )۱۲ آذر( به کار خود 

ادامه می دهد.
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میدان

ایمان گــودرزی  محمد مومنــی درباره 
وضعیت ایــن روزهای اســتقلال و تهدید 

کسر امتیاز صحبت کرد.
 این روزهــا یکی از بحث هــای اصلی اهالی 
فوتبــال در مورد تیم ملی اســت و شــاید 
قلعه نویی کسی است که بیشتر از همه مورد 
نقد قرار می گیرد. به نظر می رسد در همین 
ابتدای راه زنگ خطر برای سرمربی تیم ملی 
به صدا درآمده اما منهــای ماجرای نتیجه 
نگرفتن تیم های ملــی در تعطیلات لیگ، 
خبری که فضای مجازی و حقیقی را تحت 
تأثیر قرار داده خطر کســر امتیاز استقلال 

به دلیل تخلف در سقف بودجه است.
گفته می شــود پرونده تخلف اســتقلال به 
کمیته انضباطی رفته است و این خبر را خود 
خطیر هم تأیید کرده اســت اما مدیرعامل 
اســتقلال با قاطعیت عنــوان می کند که 
هیچ خطری متوجه اســتقلال نیست و هر 
قراردادی که بســته شده زیر ســایه قانون 
ســقف بودجه بوده اســت و تعدادی برای 
اینکه استقلال را تحت فشار قرار دهند این 
روزها این بحــث را راه انداخته اند. در چنین 
شــرایطی که هواداران اســتقلال به شدت 
نگران امتیازات اســتقلال هســتند شاید 
بهترین کسی که بتواند پاســخ سؤالات ما 
را بدهد، محمد مؤمنی اســت؛ عضو سابق 
هیأت مدیره اســتقلال که از نزدیک با نحوه 
قرارداد بستن بازیکنان استقلال آشنا است.

  این روزها رقبای استقلال مدارکی 
علیه این تیــم رو کرده اند و خواهان 
کسر امتیاز اســتقلال شده اند. از این 
بابت هواداران استقلال بسیار ناراحت 

و نگران هستند!
اســتقلال افراد حقوقــی قوی مثــل دکتر 
سمیعی دارد ضمن اینکه خود آقای خطیر هم 
به تمامی مسائل حقوقی آشنا است و من بعید 
می دانم به دلیل اشرافی که به مسائل حقوقی 
دارد اشــتباهی کنــد. نکته مهم این اســت 

که قانون ســقف بودجه را خــود آقای خطیر 
پیشنهاد داده و در جریانش بوده است. کسی 
که خودش مســبب این قانون اســت امکان 
ندارد قوانین را زیــر پا بگذارد. اگــر قرار بود 
قانون شکنی کند که از بازیکنان نمی خواست 
مبلغ قراردادشــان را کاهــش دهند. افرادی 
که این شــیطنت ها را راه می اندازند از نتیجه 
گرفتن استقلال ناراحت هستند. من به شما 
می گویم هیچ خطــری اســتقلال را تهدید 
نمی کند. مطمئن باشید سندی در کار نیست 

و تیر این افراد به سنگ می خورد.

  با آقای اولیایی که صحبت می کردیم 
به این مســأله اشاره داشــتند که 
مشکلی در قرارداد خالدآبادی است 
که باشــگاه هوادار باید با اســتقلال 

همکاری کند.
من هم صحبت های ایشــان را خواندم، اما 
اطمینان داشته باشــید آقای خطیر که به 

مسائل اشراف دارد هرگز کاری نمی کند که 
استقلال به دردسر بیفتد.

  چند روز پیش آقای مظلومی صحبت 
کرده بود و به این نکته اشاره داشت که 
بزرگترین اشتباهش حضور در هیأت 
مدیره استقلال بود، شما هم از اینکه 
در هیــأت مدیره اســتقلال فعالیت 

داشتید، پشیمان هستید؟
هرگز، من از اینکه در هیأت مدیره استقلال 
بودم، پشــیمان نیســتم چون تا جایی که 
وظیفه داشــتم خدمــت کــردم. رزومه ما 
مشــخص اســت. در ســالی که ما بودیم 
استقلال قهرمان لیگ و ســوپرجام شد، به 
نظرتان با کســب این عناوین باید پشیمان 
باشــم؟ هیچ تخلفی هم از جانب ما صورت 
نگرفت. آنهایی هم که ما را متهم می کنند به 
خاطر این است که نتایجی که گرفتیم آنها 
را ناراحت و عصبی کرده است و برای اینکه 

خودشان را از همه چیز مبرا کنند به ما اتهام 
می زنند.

  بهتر نیست که اسمشان را بیاورید 
به جای اینکه بــا حالت کنایه صحبت 

کنید؟
آنهایی که دائماً بــه ما اتهام زدنــد قطعاً با 
خواندن ایــن مصاحبه متوجه می شــوند 
که جوابشــان را داده ام و نیاز به آوردن اسم 

کسی نیست. همه چیز واضح است.

  عملکرد نکونــام را تاکنون چطور 
ارزیابی کردید؟

نکونام را خــود ما بــه اســتقلال آوردیم. 
ســالی هم که آقای آجورلو بود، خواســت 
نکونام را بیاورد که نشــد. بعــد ما خودمان 
در صورت جلســه ای که برای فصل جاری 
داشــتیم، خواســتیم نکونام بیاید. دیدید 
که نکونام چقدر کاربلد اســت و تاکنون هم 

بهترین نتایج را به دســت آورده است. البته 
از حــق نگذریم در کنار او آقــای خطیر هم 
مدیریت خوبی داشته و شــرایط را طوری 
فراهم کرده کــه نکونام بــدون دغدغه به 

کارش برسد.

  اما بحث اسپانســر استقلال باعث 
شــد که رقبای این تیم همین مسأله 
را دســتاویز قرار داده و استقلال را 

مسخره کنند!
آنهایــی کــه مســخره می کننــد بگویند 
اســتقلال چه اسپانســری باید می گرفت. 
چه فایده دارد غول های اسپانســری بیایند 
و فقط وعــده بدهنــد؟! اما همیــن خرده 
اسپانســرها اگر پول بیاورند و دغدغه مالی 
استقلال حل شــود باشــگاه آرامش پیدا 

می کند.

  اســتقلال باید تا اردبیهشــت ماه 
مشکل مالکیت مشترک را حل کند، 

وگرنه نمی تواند مجوز حرفه ای بگیرد!
آنهایی که به خاطر تیم دیگری اســتقلال را 
امسال از رفتن به آسیا محروم کردند، بیایند 
و مقابل اذهان عمومــی جوابگوی هواداران 
استقلال باشــند. اما آقای خطیر گفته که تا 
او هست اجازه نمی دهد اســتقلال از آسیا 
حذف شود و اطمینان داشته باشید ایشان 
بدون دلیل این حرف را نمی زند. اســتقلال 

قطعاً امسال مجوز حرفه ای را می گیرد.

  استقلال بازی با ذوب را دارد، اما بعد 
از این بازی باید به مصاف پرسپولیس 
برود. نظرتــان در مــورد این بازی 

حساس چیست؟
اســتقلال تاکنون فقــط یک باخــت مقابل 
سپاهان داشــته آن هم با اشتباه داوری، بازی 
بزرگ دربی برنامه درست و مدونی می خواهد 
که قطعاً نکونــام می تواند بخوبــی از پس آن 

برآید و یقه پرسپولیس را در دربی بگیرد.

نوجوانان باید جسور باشند
انتقاد از شیوه آماده سازی تیم ملی فوتبال

خریدار  مربی بدنســاز فوتبال با اشــاره 
به شــرایطی که تیــم ملی در دیــدار برابر 
ازبکســتان داشــت، گفت: نحوه بدنسازی 
بازیکنان در تیم ملی کاملا متفاوت اســت و 

ما در این بخش ضعف داریم.
 تیم فوتبال نوجوانان ایران پس از صعود به 
جام جهانی زیر ۱۷ سال دست به کار بزرگی 
زد و توانست از گروهی که برزیل و انگلیس 
حضور داشتند به مرحله حذفی صعود کند. 
شــاید کمتر کســی تصور می کرد که تیم 
فوتبــال نوجوانان مقابل برزیــل به برتری 
برسد اما شــاگردان حســین عبدی نشان 
دادند که اگــر به این نوجوانان توجه شــود 

می شود کارهای بزرگی را رقم زد.
ملی پوشــان نوجوان ایــران در اولین بازی 
خود مقابل برزیــل با اینکــه دو گل عقب 
افتادند اما بــه بازی بازگشــتند و پیروزی 
تاریخی را بــا نتیجه ۳ بر ۲ رقــم زدند. آنها 
در بازی دوم مقابل انگلیــس با وجود بازی 
خوب ۲ بر یک نتیجه را واگذار کردند. ایران 
که با پیروزی مقابل برزیــل جای پای خود 
را برای صعود محکم کرده بود در ســومین 
دیدار به مصاف کالدونیــای جدید رفت و با 
نتیجه ۵ بر صفر به برتری رسید تا به همراه 

برزیل و انگلیس با ۶ امتیاز راهی مرحله بعد 
شود.نوجوانان در مرحله یک هشتم نهایی 
مقابل مراکــش قرار گرفتند و نتوانســتند 
عملکرد روزهــای ابتدایی جام را داشــته 
باشند. شــاگردان حســین عبدی در این 
دیدار در وقت های قانونی بازی به تســاوی 
یک بر یک رضایت دادند تا برنده این دیدار 
را ضربات پنالتی مشخص کند. ملی پوشان 
در ضربات پنالتی دقت لازم را نداشتند و در 
مجموع ۴ بر یک در ضربات پنالتی شکست 
خوردنــد و از صعود به مرحلــه یک چهارم 
نهایی بازماندند تا شگفتی آنها در این دوره از 

رقابت های جام جهانی کامل نشود.
ولی الله صالح نیــا یکی از مربیان بدنســاز 
قدیمــی و باتجربه فوتبال ایران که ســابقه 
حضــور در کادر فنــی تیم ملــی در زمان 
بلاژویچ و برانکو را در کارنامه دارد، در گفت 
و گو با خبرنــگار مهر به ارزیابــی عملکرد 

نوجوانان در جام جهانی پرداخت.
صالح نیا در مورد این تیم گفت: تیم فوتبال 
نوجوانان بازی هــای زیبایــی را از خود به 
نمایش گذاشت و حســین عبدی هم مربی 
شایسته ای اســت که جا دارد از کادر فنی 
و بازیکنــان تشــکر کنیم. به نظــر من کار 

بزرگی را انجام دادنــد. آنها تلاش خود را به 
صورت تمام و کمــال انجام دادند اما تنها در 
بخش هایی کم آوردند و نتواستند آنطور که 
باید و شاید از فرصت خود به خوبی استفاده 

کنند.
وی افزود: یکــی از عواملی که باعث شــد 
نوجوانان در نیمــه دوم بازی بهتــری را از 
خود به نمایش نگذارند نیــرو و انرژی ملی 
پوشان بود که به درســتی تقسیم نشد. در 
این موضوع یا بازیکنــان به حرف کادر فنی 
گوش نکرده اند و یا مشــکلی دیگری دخیل 
بوده است که باید بررسی شــود تا در ادامه 

تکرار نشود.

باید به نوجوانان توجه کنیم
کارشــناس فوتبال کشــورمان در ادامه با 
اشــاره به بازی خــوب نوجوانــان در نیمه 
اول گفت: شــاگردان عبــدی در نیمه اول 
پرتلاش ظاهر شــدند و بازی بسیار خوبی 
را از خود نشــان دادند اما دقت کنید تلاش 
زیادی که در نیمه اول داشــتند باعث شد 
تا به لحاظ نیــرو و انــرژی در نیمه دوم کم 
بیاورند. ملی پوشــان نوجــوان پس از گل 
اول باید این نتیجه را حفــظ می کردند و یا 

ســعی می کردند گل های بعــدی را به ثمر 
برسانند. در این میان شــرایط آب و هوایی 
خاص اندونزی هم بی تأثیــر نبود اما دلیل 
منطقی نیست و باید توجه کنیم تا در آینده 
تیم گردن کلفت و جسوری را داشته باشیم.

صالح نیــا در ادامه به تیم ملی بزرگســالان 
کشورمان هم اشــاره کرد و گفت: تیم ملی 
فوتبال کشورمان مقابل تیم ملی ازبکستان 
بازی خوبــی را در نیمه اول ارائــه داد اما در 
نیمــه دوم بازی را دو دســتی بــه ازبک ها 
دادند و همان شــد که ۲ گل دریافت کردند 
و بازی که برده بودند را مســاوی کردند. در 
حال حاضر تیم ملی در حال پوست اندازی 
اســت. جوانتر ها باید قــدر فرصتی که در 

اختیارشان گذاشته می شــود را بدانند و از 
آن به خوبی استفاده کنند.

وی درباره ضعف بدنــی بازیکنان تیم ملی 
در نیمه دوم دیدار ازبکســتان عنوان کرد: 
توان جسمانی و بدنی بازیکنان تیم ملی به 
فعالیت آنها بر می گــردد. بازیکنان در حال 
حاضر در لیگ ها و کشورهای مختلف بازی 
می کنند. بر همین اســاس شکل بدنسازی 
و آماده ســازی بازیکنان تیم ملی با یکدیگر 
متفاوت اســت اما مربیان تیم ملی باید در 
نظر داشــته باشــند که بازیکنــان باید به 
گونه ای آماده مسابقات شوند که بتوانند در 
چند جبهه در زمین با حریفــان بجنگند و 

کم نیاورند.

هفته پنجم لیگ قهرمانان آسیا 202۳
لغو سفر پرسپولیس، هواداران الهلال و النصر را 

به جان هم انداخت
برخــی از هــواداران تیم فوتبــال الهلال عربســتان درپی لغو ســفر 
 AFC پرسپولیس به ریاض خواستار برنده اعلام کردن این تیم از سوی

شدند.
تیم های فوتبال النصر و پرســپولیس در هفته پنجــم مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان آسیا ۲۰۲۳ دوشنبه ۶ آذر از ساعت ۲۱:۳۰ در ورزشگاه 
مرســول پارک به مصاف هم می روند. در همین حال قــرار بود کاروان 
تیم پرسپولیس سه روز زودتر وارد ریاض شود که با کارشکنی مقامات 
عربســتانی، انجام این ســفر لغو و به صبح  امروز یکشنبه ۵ آذر موکول 
شــد.تیم های النصر و الهلال دو رقیب ســنتی در عربســتان شناخته 
می شــوند و همواره هواداران این دو تیم با یکدیگر کُری خوانی دارند. 
پس از لغو سفر پرسپولیس به ریاض، برخی از هواداران الهلال در فضای 
مجازی خواستار برنده اعلام کردن پرســپولیس در مقابل النصر شدند 
و از مدیران پرســپولیس خواستند تا از این باشــگاه به نهادهای مرجع 
شکایت کنند. در مقابل هواداران النصر پاسخ الهلالی ها را داده و گفتند 
چه الزامی وجود دارد که کاروان پرسپولیس در حالی که سه روز تا آغاز 

برگزاری مسابقه زمان باقی مانده است وارد عربستان شود؟
یکی دیگر از رســانه های طرفداری النصر نوشــته اســت که با توجه 
به مقــررات کنفدراســیون فوتبــال آســیا AFC فقط ۴۸ ســاعت 
مانده به برگــزاری مســابقه، هواپیمــای حامل بازیکنــان و اعضای 
کادرفنی پرســپولیس مجاز به فــرود در فرودگاه ریاض اســت و آنها 

)پرسپولیسی ها( به دنبال ایجاد جنجال پیش از این دیدار هستند.
پرســپولیس با ۷ امتیاز در رده دوم جدول گروه E قــرار گرفته و النصر 
با ۱۲ امتیاز صدرنشــین و ۹۰ درصد صعود خود را بــه مرحله حذفی 
لیگ قهرمانان آسیا قطعی کرده است. در دیگر دیدار این گروه تیم های 
استقلال تاجیکستان و الدحیل قطر که هر دو هیچ شانسی برای صعود 

ندارند رو در روی هم قرار می گیرند.

آزمون می داند و باشگاه رم
ماجرای پیچیده حضور سردار در جام ملت ها

مدیر تیم ملی فوتبال ایران گفت: آنطور که ســردار آزمون به من گفته 
است در جام ملت ها حضور می یابد اما از مفاد قرارداد او اطلاعی نداریم.

مسابقات جام ملت های فوتبال آســیا از تاریخ ۲۲ دی به میزبانی قطر 
برگزار خواهد شد و تیم ملی کشــورمان در گروه C با تیم های امارات، 

هنگ کنگ و فلسطین باید دیدار می کند.
ســردار آزمون یکی از مهاجمان اصلی تیم ملی به حساب می آید که در 
عضویت باشگاه رم ایتالیا قرار دارد. در زمان عقد قرارداد آزمون با باشگاه 
رم شــائبه هایی در خصوص اینکه در قرارداد او بندی وجود دارد که در 
جام ملت های آسیا تیم ملی ایران را همراهی نخواهد کرد و همراه با تیم 

رم در مسابقات مختلف شرکت می کند، وجود داشت.

در همین خصوص مهدی محمدنبی مدیر تیــم ملی و نایب رئیس اول 
فدراســیون فوتبال گفت: از مفاد قرارداد آزمون با باشــگاه رم اطلاعی 
نداریم و یک مساله محرمانه بین او و سران تیم رم است اما با او صحبت 
کــرده ام و او قول داده اســت که در جام ملت های آســیا تیــم ملی را 

همراهی کند.
چند وقت پیش روزنامه کورییره دلا سرا ایتالیا هم در خبری آورده بود، 
که سردار آزمون از ماه سپتامبر میلادی با توجه به بازی های فشرده ای 

که تیم رم دارد، دقایق بیشتری برای این تیم بازی خواهد کرد.
نبی هم در صحبت های خود به طور قطع از حضــور آزمون در ترکیب 
تیم ملی برای جام ملت های آســیا ســخن به زبان نیاورد و باید دید که 

مهاجم تیم رم، ایران را در این مسابقات همراهی خواهد کرد یا خیر.

وجی سپاهان درنیم فصل ورودی و خر
تیم فوتبال ســپاهان اصفهان که یکــی از نمایندگان ایــران در لیگ 
قهرمانان آســیا و از مدعیان قهرمانی در لیگ برتر است، برای نیم فصل 

دوم چند بازیکن ورود و خروجی خواهد داشت.
 تیم فوتبال ســپاهان اصفهان یکی از مدعیان اصلی قهرمانی در فصل 
بیست و سوم لیگ برتر به شمار می رود، ژوزه مورایس و شاگردانش در 
این فصل تاکنون ۹ بازی انجام داده اند و موفق به کسب ۱۸ امتیاز شده 
اند و در رده دوم جدول قرار دارند.سپاهان یکی از پر مُهره ترین تیم های 
حال حاضر ایران اســت، این تیم در تمام خطوط بازیکنان بزرگی را در 
ترکیب خود دارد. سپاهانی ها علاوه بر لیگ برتر در لیگ قهرمانان آسیا 
هم حضور دارند و با توجه به نتایج کسب شده شانس بالایی برای صعود 

به مرحله حذفی این رقابت ها دارند.
رضا اســدی که در ابتدای فصل به جمع شــاگردان مورایس اضافه شد 
در دیدارهای گذشته ۷ گل برای سپاهان به ثمر رسانده و گام بلندی را 
برای کســب عنوان آقای گلی لیگ برتر برداشته است. عیسی آل کثیر 
و شهریار مغانلو دیگر مهاجمان این فصل سپاهان را تشکیل می دهند. 
این دو بازیکن که به دلیل عــدم ثبت به موقع قرارداد و مصدومیت چند 
دیدار را در لیگ برتر از دســت داده اند، هر کدام دو گل برای سپاهان به 
ثمر رسانده اند تا خط حمله زرد پوشان بیش از پیش زهر دار باشد. نکته 
جالب اینجاست که هر سه بازیکن ســابقه حضور در تیم پرسپولیس را 
داشته اند.در ترکیب تیم ســپاهان دو بازیکن جوان به نام آریا یوسفی 
و محمدجواد حسین نژاد دیده می شــود؛ یوسفی در خط هافبک برای 
سپاهان بازی می کند و در دیدار برابر استقلال خوزستان دو گلی برای 
تیمش به ثمر رساند. نام یوســفی بالاتر از آل کثیر و مغانلو با چهار گل 
زده دیده می شود که نشان می دهد این بازیکن جوان هم انگیزه بالایی 

برای درخشش زیر نظر مورایس دارد.
محمدجواد حســین نژاد با درخشــش فوق العاده خود علاوه بر حضور 
در ترکیب ثابت سپاهان، توانســته خود را به تیم ملی تحت هدایت امیر 
قلعه نویی تحمیل کند. این بازیکن تنها ۲۰ ســال ســن دارد و با توجه 
به اینکه ســرمربی تیم ملی فوتبال علاقه خاصی به استفاده از بازیکنان 
جوان ندارد، حضور او در لیست بازی های تیم ملی گواه از عملکرد بالای 
این بازی است. مورایس با این کار خود نشــان داده علاوه بر استفاده از 
بازیکنان باتجربه قصد دارد از جوانان هم در ترکیب خود استفاده کند و 
تاکنون دو جوان بسیار توانمند را به فوتبال ایران معرفی کرده است.ژوزه 
مورایس برای تقویت تیم خود در نیم فصل قصد دارد با کنار گذاشــتن 
چند بازیکن، لیست تیم خود را خالی کند تا مدیران این باشگاه بتوانند 
بازیکنان مدنظر او را به تیم اضافه کنند. نیلســون جونیور)این بازیکن 
به طور رسمی از سپاهان جدا شد(، ســیاوش یزدانی و کاوه رضایی سه 
بازیکنی هستند که نتوانسته اند در مدت زمان حضور خود در تمرینات 
و بازی های ســپاهان، رضایت مورایس را جلب کننــد و از همین رو به 

احتمال زیاد در نیم فصل در لیست مازاد قرار داده خواهند شد.

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اســناد و املاک شهرستان سنندج، تصرفات مالکانه و بلامعارض 
متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم آگهی می 
گردد ،درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نموده و گواهی اخذ و تحویل 
اداره ثبت نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر 

خواهد شد.صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
1-مقدار نه شعیر و چهل صدم شعیر مشاع )9/40( از نود و شش شعیر ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام خانم 
پروانه حسینی فرزند سید رشید صادره سنندج 2-مقدار نه شعیر و چهل صدم شعیر مشاع )9/40( از نود و شش شعیر 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام خانم زمانه حسینی فرزند سید محمد رشید صادره سنندج 3-مقدار هجده شعیر و 
هشتاد صدم شعیر مشاع)18/80( از نود و شش شعیر ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای صدیق حسینی فرزند 
سید رشید صادره سنندج 4-مقدار هجده شعیر و هشتاد صدم شعیر مشاع )18/80( از نود و شش شعیر ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بنام آقای محمد سعید حسینی فرزند سید رشید صادره سنندج 5-مقدار سی و نه شعیر و شصت 
صدم شعیر مشاع )39/60( از نود و شش شعیر ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام آقای سید محمد صالح حسینی 
فرزند سید محمد رشید صادره سنندج به مساحت ششدانگ 14300 متر مربع تحت پلاک 5982 فرعی از 4 اصلی بخش 
ده  منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه شماره 14239 مورخ 1344/01/16 بنام آقای سید محمد رشید حسینی به آدرس 

سنندج روستای حسن آباد- م الف 1721
تاریخ انتشار نوبت اول:شنبه 1402/08/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:یکشنبه 1402/09/05

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کردستان

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه 
اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1600329

برابر رای شماره 140260312008002195 تاریخ 1402/06/22 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه 
14011144120080004210 تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای قادر شیر محمد لی فرزند 
رجب به شــماره شناسنامه 10 کد ملی 4979668437 صادره از آق قلا در ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعی به مساحت 100000 متر مربع ، در قسمتی از باقیمانده ششدانگ پلاک ثبتی 171 فرعی از -4 
اصلی واقع در اراضی قریه مرتع شوره زار بخش 7 - حوزه ثبتی ملک شهرستان آق قلا از سهمی آقای 
قادر شیر محمد لی از اسناد مالکیت مشاعی به شماره های ثبت 9666 و 9667 تائید گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز شنبه 1402/08/20

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز یکشنبه 1402/09/05
مهناز جهانفر- سرپرست اداره ثبت اسناد املاک آق قلا

آگهی تحدید حدود اختصاصی
شناسه آگهی: 1610048

چون تحدید حدود ششدانگ دو باب ساختمان به پلاکهای 
477 و 478 فرعــی از اصلی واقع در بخش 13 قزوین به 
علــت عدم حضور مالک به عمل نیامده و عمل تبصره ذیل 
ماده 15 قانون ثبت نیز میســور نیست لذا بنا به تقاضای 
آقای عبداله گودرزوند چگینی تحدید حدود پلاک فوق در 
روز شنبه مورخ 1402/10/02 ساعت 10 صبح به وسیله 
نماینده و نقشه بردار این اداره در محل وقوع ملک به عمل 
خواهد آمد. بدینوســیله به نداشته مالکین مجاور اخطار 
میشود که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل حضور به 
هم رسانند مجاورین معترض که در محل حضور توانند طبق 
ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت جلسه تحدیدی 
لغایت سی روز اعتراض کتبی خود را به این اداره تسلیم   
وظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مرجع ذیصلاح قضائی تنظیم نماید در غیر اینصورت 
متقاضی ثبت یا نماینده قانونی وی میتواند به دادگاه مربوطه 
مراجعه و گواهی عدم تقدیم دادخواســت را دریافت و به 
این اداره تســلیم .نماید با ارائه گواهی مزبور این اداره 
بدون توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات 

ادامه خواهد داد.
تاریخ انتشار: 1402/09/05

ثبت اسناد منطقه یک قزوین - ثبت کل

والیبال

 رئیس فدراســیون والیبال گفت: امیدواریم همه ما بتوانیم در راســتای 
منویات و فرمایشان ایشــان که اظهار داشــتند ایران قوی، ورزش قوی 

می خواهد گام برداریم.
محمدرضا داورزنــی، در خصوص دیــدار جامعه ورزش بــا مقام معظم 
رهبری اظهار داشــت: این دیدار اتفاق بســیار خوبی بود. جامعه ورزش 
خدمت ایشــان رســید و فرصتی شــد تا قهرمانان بازی های آسیایی و 
پاراآســیایی هانگژو و همینطور ورزشکارانی که در یکســال اخیر برای 
کشــورمان افتخارآفرینی کرده بودند با رهبر معظم انقــلاب دیدار و از 

رهنمودهای ایشان استفاده کنند.
وی افزود: والیبال هم که در سال گذشــته قهرمان بازی های آسیایی در 
رده بزرگسالان، قهرمان جهان در رده جوانان، نایب قهرمان جهان در رده 
نوجوانان و همینطور قهرمان آســیا در رده زیر ۱۶ سال شده بود افتخار 
حضور خدمت حضرت آقا را پیدا کردند و این دیدار فرصت مغتنمی بود تا 

از بیانات ایشان بهره کافی را ببرند.
رئیس فدراســیون والیبال تصریح کرد: ایشان در ایتدای فرمایشات خود 
از مجموعه ورزش به خاطــر عملکردی که داشــت و همینطور از برخی 
حرکات نمادین که ورزشکاران کشــورمان در میادین بین المللی انجام 
داده بودند تقدیر کردند. این اتفاقات خوب در ورزش نشان داد این حوزه 
در مســیر درســتی قرار دارد. البته رهبری رهنودهایی هم در خصوص 

توجه به مسائل و مشکلات ورزشکاران به مسئولان داشتند.
وی تاکید کرد: یکی از نکات جالب و ارزشــمندی که ایشان عنوان کردند 
تذکراتی بود که در خصــوص حوزه بین الملل داشــتند. این تذکرات به 
نهادهایی همچــون IOC و در خصوص جهت گیری های سیاســی  آنها 
بود. IOC همیشــه عنوان می کند ورزش، سیاسی نیســت اما در عمل 
برخوردهایش سیاسی است و در جاهایی که باید برخورد کند هیچ کاری 

انجام نمی دهد. 

برخوردهای IOC سیاسی است



استان

اهــواز  - محمــد مجــدم   معــاون رئیــس جمهــور 
کشــور  زیســت  محیــط  حفاظــت  ســازمان  رئیــس  و 
پنجشــنبه 2 آذر بــه همراه مدیــرکل ســازمان حفاظت 
محیــط زیســت خوزســتان و مدیــر تولیــد شــرکت ملی 
مناطــق نفتخیز جنــوب در جمع کارکنان شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز مارون حاضــر و از تلاش های نیروی 
انســانی صنعــت نفــت در عرصــه جهــاد اقتصــادی و 
پیشبرد اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران 

تقدیر کرد.
 علی ســلاجقه بــا بیان اینکــه رویکــرد دولت ســیزدهم 
کاملا زیســت محیطی بــوده و برآورده ســازی انتظارات 
مــردم در برخــورداری از محیط زیســت ســالم را هدف 
گذاری کرده اســت، گفــت: صنعت نفــت با اســتفاده از 
دانش جهان تراز خود، توســعه و تولید پایدار را در کنار 
رعایــت اســتانداردها و ارتقــاء شــاخص هــای محیــط 
که محیط زیســت خوزستان  زیســتی راهبری کند، چرا
و  مــردم  و همیــاری  قرارداشــته  در شــرایط خاصــی 
مســئولان اعم از اجرائی و صنایع تنها راه صیانت از آن 

است.
کیــد کرد که ســازمان حفاظت محیط  وی همچنین تا
زیست خوزســتان صنعت نفت را در راستای حفاظت 
از محیط زیست یا توســعه آن یاری و فرایندها را جهت 

رسیدن به نتیجه مطلوب سرعت بخشد.
مدیر تولید شــرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب گفت: 

، ایجاد  جمع آوری گازهای همراه، توســعه فضای سبز
نهالســتان و هدف گذاری برای تولیــد 5 میلیون نهال 
در ســال، برنامه ریزی برای مشارکت در جنگل سازی، 
تزریــق پســاب هــای نمکزدایــی در چــاه هــای دفعی و 
نوسازی تاسیسات از اهم طرح ها و پروژه های مبتنی 
بر صیانت از محیط زیست اســت و تا پایان سال آینده، 
مشعل های عمده اطرف شــهر اهواز و چند شهر دیگر 

خوزستان، کاملا خاموش خواهند شد.

مدیر عامل شــرکت بهــره برداری نفــت و گاز مــارون نیز 
ضمــن ابــراز خرســندی از میزبانــی ایــن نشســت بیان 
کرد: ما در پیش بینی و برنامه ریــزی پروژه های مرتبط 
با تولید، محیط زیســت را در اولویت قــرار می دهیم و از 
ســوی دیگر پروژه های زیســت محیطی مختلفی را نیز 
تعریف کرده ایم که تاثیر شــگرفی بر زیســت بوم گســتره 

عملیاتی شرکت داشته است.
قباد ناصری بــا بیان اینکــه در حال حاضــر تنها درصد 

گازهــای همــراه مشــعل مــی شــوند،  کل  ناچیــزی از 
خاطرنشــان کرد: برای همین درصد ناچیــز نیز برنامه 
بخــش  باهمــکاری  کــه  گرفتــه  صــورت  ریزی هایــی 
خصوصی و شــرکت هــای دانــش بنیــان تا ســال آینده 

کاملا جمع آوری می شود.
وی پــس از معرفــی پروژه هــای عمده زیســت محیطی 
شــرکت اعــم از احــداث نهالســتان هــای شــرکت بــا 
ظرفیــت 200 هــزار نهــال و قلمه در ســال، ســاخت یک 
گــر ســیار نفــت )MOS( بــا تــوان  دســتگاه تفکیــک 
اســتحصال روزانه 5 هزار بشــکه نفت، تزریق 99 درصد 
 NGO پساب نمکزدایی به چاه های دفعی، میزبانی از
هــای فعــال در عرصــه محیــط زیســت و فراهــم آوردن 
فرصــت هــای فعالیــت زیســت محیطــی و تعمیــرات 
اساســی ســریع ماشــین آلات فرآیندی، یادآور شــد که 
شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون آمادگی خود برای 
ک را نیز اعــلام می  میزبانــی همایش ســالانه هــوای پــا

نماید.
مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون گفت: 
کارکنان صنعت نفت در ســخت ترین شرایط تحریمی، 
رســالت خود یعنی افزایش تولید برای پیشبرد اهداف 
کشــور را بــا همت و عــزم جهــادی به انجــام رســاندند و 
، دســتاوردهای قابل  در کنار ایــن حجــم عظیــم از کار
قبولی را نیز در عرصــه صیانت از محیط زیســت تحقق 

بخشیدند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در 8 ماه نخست امسال محقق شد:

تولید بیش از 8 میلیارد کیلووات ساعت انرژی 
قزوین - مریــم نقدی   بیش از هشــت میلیــارد و 390 میلیــون کیلووات 
ساعت انرژی خالص در هشــت ماهه نخست امسال از ســوی واحدهای 

نیروگاه شهید رجایی تولید و به شبکه سراسری تحویل شد.
 ابوالفضــل موتابها مدیرعامــل  این نیروگاه در تشــریح میــزان تولید انرژی 
در هشــت ماهــه نخســت امســال گفــت: در هشــت ماهــه نخســت ســال 
جــاری، بــه میــزان 8 میلیــارد و 391 میلیــون و 482  هــزار کیلووات ســاعت 
انــرژی خالــص در واحــد هــای  13گانــه ایــن نیــروگاه، تولیــد و بــه شــبکه 

سراسری تحویل شده است.
موتابهــا در ادامــه به ســهم تولیــد واحدهــای بخــاری و ســیکل ترکیبی در 
هشت ماهه نخست امسال اشــاره کرد و بیان داشــت: از این میزان انرژی 
تولیدی3میلیــارد و 888  میلیــون و 635 هــزار کیلووات ســاعت انرژی در 
واحدهای نیــروگاه ســیکل ترکیبــی و 4 میلیــارد و 502 میلیــون و 847  هزار 
کیلووات ســاعت انــرژی در  چهــار واحــد 250 مگاواتــی  نیروگاه بخــار تولید 
شــده اســت. رئیس هیــات مدیــره نیــروگاه شــهید رجایــی در پایــان بیان 
کنون واحد  داشــت:  این میزان انرژی در حالی تولید شــده اســت که هم ا
250 مگاوتی شــماره 3 بخاری این نیــروگاه برای انجام تعمیرات اساســی ، 
واحد شــماره دو بخــاری جهت تعمیــرات بازدیــد دوره ای  و واحد شــماره 
چهار  گازی ســیکل ترکیبی آن تحــت تعمیــرات بازدید محفظــه احتراق از 
مدار تولید، خارج شــده  اســت که پس از انجام تعمیرات و کســب آمادگی 

لازم به مدار تولید باز خواهند گشت.

همکاری  شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه گلستان با دانشگاه فنی و حرفه ای استان 

گــرگان- مهنــاز محمدزمانــی   مدیــر شــرکت ملــی پخــش فرآورده هــای 
نفتی منطقه گلســتان از امضا تفاهم نامه همکاری این شرکت با دانشگاه 
فنــی و حرفــه ای ســید محمد حســینی ضمن اعــلام ایــن خبر گفــت: این 
تفاهم نامــه بــه منظــور اســتفاده از توانمندی هــای علمــی، پژوهشــی، 
فناوری و آموزشی با هدف تقویت و توسعه همکاری فی مابین، دسترسی 
و بکارگیــری دانش و فنــاوری روز در اجرای طرحهای پژوهشــی بر اســاس 

موضوعات مرتبط با نیازهای متقابل منعقد شده است.
وی فراهم ســازی زمینه نشســتهای پژوهشــی مشــترک و تعاملات علمی 
و آموزشــی بــا دانشــگاه فنــی و حرفــه ای را از محورهــای ایــن تفاهــم نامــه 

برشمرد.
مدیر شرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه گلستان با بیان اینکه، 
نیــاز صنعــت و دانشــگاه باید مســئله محــور باشــد اظهــار داشــت: انجام 
طرحهــای تحقیقاتــی و توســعه فناوریهای مــورد نیــاز شــرکت، حمایت از 
پایان نامــه های تحصیــلات تکمیلی بــا موضوعــات مرتبط با شــرکت ملی 

پخش فراورده های نفتی از دیگر موضوعات این تفاهم نامه می باشد

توسط دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان صورت گرفت:

 تقدیر از مدیرکل منابع طبیعی 
و آبخیزداری لرستان

خرم آباد-فرزانه هداوند   دادســتان عمومی و انقلاب مرکز لرســتان، 10 
دســتگاه موثر در حقوق عامه را تشــویق کرد که منابع طبیعی لرســتان نیز 

یکی از این 10 دستگاه موثر بود.
در ایــن خصــوص، دادســتان عمومــی و انقــلاب مرکــز لرســتان گفــت: از 
منابــع طبیعــی و آبخیــزداری اســتان لرســتان در راســتای حفــظ حقــوق 
عامــه و تعامل با مراجــع قضایی در جهت رفع مشــکلات عمــوم در حیطه 

اختیارات قانونی 
تقدیر بعمل آمده است.

داریوش شــاهون وند افزود: منابع طبیعی لرســتان نه تنها در موارد فوق، 
بلکه به جهت رضایــت متقاضیان، پایان کاداســتر اراضــی ملی، حفاظت 
از انفــال، برخورد بــا متخلفیــن و متصرفین اراضــی ملی و... ســرآمد بوده و 

شایسته تقدیرند.
وی در پایان گفت: یکی از شــاخص های بسیار مهم و ســند تحول و تعالی 
قوه قضاییه در راســتای صیانت از حقوق عامه، رفع تصــرف از اراضی ملی 
می باشــد که حســب بررســی های بــه عمل آمــده عملکــرد منابــع طبیعی 

مطلوب ارزیابی گردیده است.

وش بیش از ۴۵ هزار تن گوگرد   فر
در پالایشگاه گاز ایلام

ایلام - حســن بیگــی   رئیس امــور قراردادهای شــرکت پالایــش گاز ایلام 
از فروش بیش از 45 هزار تن گوگرد در شــش ماهه اول ســال جاری در این 
پالایشــگاه خبر داد و گفــت: فروش ایــن محصول تنهــا از طریــق عرضه در 

بورس کالا انجام می شود.
رضــا شــیرخانی با اشــاره بــه اینکــه عمــده خریــداران گوگــرد پالایشــگاه گاز 
ایلام؛ تولید کنندگان اســید، کود و واحدهای پتروشــیمی مستقر در غرب 
کشــور هســتند،افزود: عرضه محصول از طریق بورس کالا منجر به شفاف 
ســازی روند معاملــه و کشــف قیمت بــه شــیوه رقابت بیــن خریــداران می 
شــود. وی با اشــاره به اینکه گوگــرد تولیدی این پالایشــگاه یکــی از خالص 
ترین گوگردهای کشور است،اظهار داشــت: در راستای تحقق نامگذاری 
ســال جاری و بی اثر نمــودن تحریم های ظالمانــه، پالایشــگاه گاز ایلام در 
زمینــه تولیــد و فــروش محصولات، قــدم هــای قابــل توجهی برداشــته که 

برای جامعه هدف قابل لمس است.
رئیس امور قراردادهای شــرکت پالایش گاز ایلام با اشــاره بــه اینکه نزدیک 
به 2 هــزار تریلر کمپرســی، حمل محصول بــه مقاصد خریــداران که عمدتا 
در مرکــز و شــمال غــرب کشــور مــی باشــند، را برعهده داشــته انــد، تصریح 
، شــرکت های حمل و نقــل از طرف  کرد: با توجه بــه رقابت موجــود در بازار
خریداران به پالایشــگاه معرفی می شوند. شــیرخانی با بیان اینکه این امر 
ســبب اشــتغال زایی در صنعت حمل و نقل و گــردش مالی قابــل توجهی 
در استان ایلام شده اســت، گفت: طبق اعلام ســازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای استان به زودی شاهد اســتقرار سیستم نوبت دهی و اعلام 
بار هوشــمند و یکپارچــه در پایانــه عمومی بار چــوار برای محصــول گوگرد 

تولیدی پالایشگاه گاز ایلام خواهیم بود.

محکومیت قاچاقچی لوازم خانگی در ایذه
اهواز  - محمــد مجــدم   قاچاقچی لــوازم خانگــی در تعزیــرات حکومتی 

ایذه به پرداخت بیش از 408 میلیون ریال محکوم شد .
 حجــت الله روز پیکر گفــت: پرونده قاچاق انــواع لوازم خانگی شــامل کولر 
گازی و ماشــین ظرفشــویی به ارزش 408 میلیون و 194 هزار ریال در شعبه 

اول تعزیرات حکومتی شهرستان ایذه رسیدگی شد.
رئیس تعزیرات حکومتی ایذه افزود: شــعبه پس از بررسی مدارک پرونده، 
تخلف قاچاق را محرز اعلام و متهــم را علاوه بر ضبط کالا بــه پرداخت 408 
میلیــون و 194 هــزار ریــال جزای نقــدی محکــوم کرد؛ پــس از ســیر مراحل 

قانونی جریمه صادره از متهم وصول شد .
وی عنوان کرد: مامــوران نیروی انتظامی در شهرســتان دزپارت با توقیف 
گــزارش را جهت رســیدگی به  یک دســتگاه خودرو و کشــف کالای قاچاق ،

تعزیرات حکومتی ارسال کردند .

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیــر مخابــرات منطقــه کردســتان گفــت: از 
کنون بیــش از 3هــزار میلیــارد ریال برای توســعه شــبکه  ابتــدای امســال تا

ارتباطات سیار در استان سرمایه گذاری صورت گرفته است.
آزاد حکمت با اشــاره به اینکه اپراتور همراه اولِ مخابــرات به عنوان اولین و 
بزرگترین شــبکه ارتباطات ســیار به مشــتریان این حوزه خدمات متنوعی 
ارائه می دهد افزود: ارتقا سطح کیفی، ارائه بسته ها و سرویس های متنوع 

تلفن همراه از استراتژیهای منطقه است.
وی اظهــار داشــت: در راســتای توســعه و تقویــت شــبکه ارتباطــات ســیار 
در اســتان بــا ســرمایه گذاری 3هــزار و 45 میلیــارد ریــال اعتبــار پروژه هــای 

قابل توجهی در سال جاری محقق شده اند.
وی بــه پــروژه ارتقــای تکنولــوژی50 ســایت موبایــل )ارتقــای تکنولــوژی 
اینترنــت موبایــل از نســل دوم و ســوم بــه نســل چهــارم( در نقــاط شــهری 
و روســتایی اســتان اشــاره کــرد و گفــت: در شهرســتان بانــه یــک ســایت، 

شهرســتان بیجار چهارســایت، شهرســتان دهگلان 6 ســایت، شهرستان 
دیوانــدره پنج ســایت، شهرســتان های مریوان و ســروآباد هشــت ســایت، 
شهرستان ســقز هفت ســایت، شهرســتان ســنندج 12ســایت، شهرستان 

قروه دو ســایت و در شهرســتان کامیاران پنج ســایت به تکنولوژی4G ارتقا 
یافته است.

حکمت خاطرنشــان ســاخت: احداث چهار ســایت جدید فول تکنولوژی 
موبایل، در روستاهای آســاوله و میانه از توابع شهرســتان سنندج، سایت 
رشــه ده در شهرســتان مریوان و ســایت یوزیــدر در شهرســتان کامیــاران از 

دیگر پروژه های اجرا شده مخابرات منطقه در سال جاری است.
وی یادآور شــد: 33 باند TD-LTE بانــد 3500 و پهنای بانــد بالاتر از 4G در 
نقاط شــهری اســتان نصب و راه اندازی شده اســت که ارتقا اینترنت همراه 
و امکان ارســال ســریع تر پیام از طریق VOICE و DATA را برای مشــتریان 

فراهم نموده است.
مدیر مخابرات منطقه کردســتان عنوان کرد: این اقدام با نصب تجهیزات 
، هفت سایت  لازم بر روی 9 سایت در شهر سنندج، دو ســایت در شهر سقز

در شهر بانه و 15 سایت در شهر مریوان صورت گرفته است.

کردستان

کنون صورت گرفته است ؛ از ابتدای امسال تا

۳ هزار میلیاردی مخابرات برای توسعه شبکه ارتباطات سیار در کردستان سرمایه گذاری 

شهر بو اصفهان

بهزیستی  سازمان  های  موتورخانه  سازی  بهینه  نامه   تفاهم 
با شرکت گاز استان اصفهان امضا شد

اصفهــان- مریــم مومنــی   تفاهــم نامــه بهینــه 
کز  ســازی موتورخانــه هــای ســازمان بهزیســتی و مرا
تحت پوشــش آن بــا شــرکت گاز اســتان اصفهــان به 
امضــاء رســید.  ابوالقاســم عســکری مدیرعامل این 
شــرکت از امضــاء تفاهــم نامــه با ســازمان بهزیســتی 
خبــر داد و گفــت: در راســتای بهینــه ســازی مصرف 
گاز طبیعــی تفاهــم نامــه بهینــه ســازی موتورخانــه 
کز تحت پوشش آن با شرکت  های این سازمان و مرا
گاز اســتان اصفهان بــه امضا رســید و مقرر شــد کلیه 
کز تحت پوشش  موتورخانه های ساختمان ها و مرا
ســازمان بهزیستی در استان بهینه ســازی آن انجام 
شــود. عســکری در ادامه افــزود: شــرکت گاز اســتان 
اصفهان رتبه نخســت بهینه ســازی موتورخانه ها با 
بهینه ســازی بیش از14 هــزار واحــد موتورخانه رتبه 
نخســت را در بیــن 31 شــرکت گاز اســتانی از آن خود 
نموده اســت و اجرای این طرح باعــث صرفه جویی 
در مصــرف انرژی و بالا بــردن راندمــان موتورخانه ها 
کنــون اجــرای عملیــات  گردیــده و خوشــبختانه تا
کاهــش بیــش از  گاز باعــث  بهینــه ســازی مصــرف 
ایــن طــرح  گاز متقاضیــان  25 درصــدی مصــرف 
شــده اســت. عســکری، بــا اشــاره بــه سیاســت های 
شــرکت گاز اســتان اصفهــان، در خصــوص فرهنــگ 
ســازی مصرف گاز در تمامی بخش های مســکونی، 
تجــاری و اداری، افــزود: در همیــن راســتا نیــز تعداد 
23 تفاهم نامه با ســازمان ها، نهادها، دانشــگاه ها، 
صداوســیما، آمــوزش و پــرورش و… منعقــد شــده 

اســت و در همیــن راســتا نیــز از شــرکت گاز اســتان 
اصفهان بــه عنــوان رتبه اول در 31 اســتان کشــور در 
کز  اجرای طــرح بهینــه ســازی موتورخانــه هــا در مرا
گردشگری و هتل ها نیز توسط وزیر میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایــع دســتی تجلیــل بعمــل آمــده 
اســت. در ادامــه دکتــر چاووشــی مدیر کل ســازمان 
بهزیســتی اســتان اصفهان گفت: در ســطح اســتان 
بیش از 1000 مرکز و موسسه تحت سازمان بهزیستی 
مشــغول به فعالیت می باشــندکه با انجام این طرح 
کز تاثیر  در مصــرف گاز و کاهش مبلغ قبوض ایــن مرا
بســزایی دارد. همچنین طی این نشســت مقرر شد 
در راســتای ارتقــای فرهنــگ مصــرف ایمــن و بهینه 
گاز تعــداد 300 نفــر از مددکاران سراســر اســتان اداره 
کل بهزیســتی در 3 گــروه 100 نفــره بــه منظــور ترویــج 
و توســعه فرهنــگ ســازی در ســطح اســتان تحــت 

آموزش مصرف ایمن و بهینه گاز قرار گیرند.

به عنوان مرجع آزمایشگاهی شمال استان بوشهر 

برازجان  مهر  بیمارستان   آزمایشگاه 
به آغاز بکار کرد

بوشــهر  - رضــا حیــدري   در راســتای تجمیــع 
کــز  منابــع و ایجــاد شــبکه هــای آزمایشــگاهی مرا
درمانی تامیــن اجتماعی اســتان بوشــهر دومین 

مرکز مرجع آزمایشگاهی به بهره برداری رسید.
در آئینی بــا حضور ابراهیم رضایــی نماینده مردم 
دشتســتان در مجلــس شــورای اســلامی،بخش 
هورمــون آزمایشــگاه بیمارســتان مهــر راه اندازی 
مرجــع  بعنــوان  بیمارســتان  ایــن  آزمایشــگاه  و 
آزمایشگاهی شمال اســتان مورد بهره برداری قرار 

گرفت.
دکتــر حســن اســماعیلی مدیــر درمــان تامیــن 
اجتماعی اســتان بوشــهر در این آئین با اشــاره به 
طــرح تجمیــع آزمایشــگاه هــای ملکــی ســازمان 
تأمیــن اجتماعــی در سراســر کشــور گفــت: یکــی 
از اهــداف اجــرای ایــن طــرح کنتــرل هزینــه هــا و 
اســتفاده بهینــه از منابــع، تجهیــزات و نیــروی 

انسانی می باشد.
دکتــر اســماعیلی گفــت:در این طــرح آزمایشــاتی 
درمانــی  کــز  مرا آزمایشــگاههای  ســایر  در  کــه 
تامین اجتماعــی اســتان قابلیت انجام نــدارد در 

آزمایشگاه مرجع انجام می گردد.
دکتر اسماعیلی یکی از اهداف اجرای این طرح را 
کاهش میــزان پرداخت از جیب مــردم عنوان کرد 
و گفت:یکــی از راهبردهــای اصلــی بخــش درمان 
ســازمان تامین اجتماعی تســهیل خدمت دهی 
به بیمه شدگان و کم کردن بار هزینه های درمانی 

اســت و بــا اجــرای ایــن طــرح هزینــه هــای انجام 
خدمــات آزمایشــگاهی کاهش یافته و دسترســی 

به این خدمات آسان تر خواهد شد.
وی افزود:همچنیــن در این طرح عــلاوه بر صرفه 
جویی در هزینه ها، نمونه گیــری و نتایج آزمایش 
بــا دقــت، ســرعت و کیفیت بیشــتری انجام شــده 
و ماحصــل آن، افزایــش رضایتمنــدی بیمــاران 

است.
مدیــر درمــان تامیــن اجتماعــی اســتان بوشــهر 
اظهار داشت:پیش از این آزمایشگاه بیمارستان 
آزمایشــگاهی  مرجــع  بعنــوان  فارســی  ســلمان 
مرکز اســتان مــورد بهــره بــرداری قــرار گرفتــه بود و 
در ادامــه و بــزودی نیــز آزمایشــگاه بیمارســتان 
کرم)ص(عســلویه بعنــوان مرجــع  حضــرت نبــی ا
آزمایشــگاهی جنــوب اســتان مــورد بهره بــرداری 

قرار خواهد گرفت.

فارس

-چراغی   اســتاندار فــارس از احــداث ســه شــهرک صنعتــی انرژی  شــیراز
خورشــیدی در اســتان فــارس خبــر داد و خواســتار ســرمایه گذاری در این 

بخش شد.
همایش گرامیداشــت حمایــت از صنایع کوچــک ، در ســالن همایش های 

مجتمع رفاهی دانشگاه شیراز برگزار شد.
اســتاندار فارس در این همایش با اشاره به مســاله کمبود برق شهرک های 
صنعتــی، اظهار کــرد: یکــی از مصوبــات هیئت دولت، احداث ســه شــهرک 
صنعتــی انــرژی خورشــیدی در شهرســتان های ایزدخواســت، ســورمق و 
بوانات اســت که هر کدام بــا ظرفیــت 5٠٠ مــگاوات، فعالیت خواهنــد کرد و 

از کســانی که توانمندی دارند درخواســت داریم در این شــهرک ها سرمایه 
گذاری انجام دهند.

محمدهادی ایمانیه با بیان اینکه راه های تامین منابع مالی نباید فقط به 
بانک ها و منتظر تبصره های مجلس نشســتن محدود شــود، گفت: تعداد 
موسساتی که تامین منابع مالی را به عهده می گیرند، خوشبختانه افزایش 
چشــمگیری داشــته اســت و مــا ســعی می کنیــم از ایــن موسســات کمــک 

بگیریم.
وی در ادامه به بحث مولدســازی اشــاره کرد و گفت: بحث مولدســازی قرار 
گر بانک ها بعضی  نیســت فقط توســط ســازمان های دولتی صورت گیرد. ا

شعبه هایشــان را کــه در مناطق گران قیمــت قرار دارنــد بفروشــند و آن ها را 
در مناطــق ارزان تــر ایجــاد کننــد، می تواننــد ایــن مابه التفاوت را بــه عرصه 
 تولید آورده و از آن اســتفاده کنند که ایــن امر می تواند خیلــی کارآمد و موثر 
باشــد. اســتاندار فــارس در خصــوص اســتفاده از پســاب در شــهرک های 
صنعتی گفت: خوشــبختانه پساب مورد نیاز برای اســتفاده از شهرک های 
صنعتــی شــیراز خریــداری شــده و وارد ایــن شــهرک ها هــم شــده و قابلیت 
اســتفاده دارد. این چیزی است که در کشــورهای بزرگ و پیشرفته دنیا هم 

مورد استفاده قرار می گیرد و کاملا علمی و کاربردی است.
در پایان این مراسم از یازده واحد صنعتی برتر استان تقدیر شد.

راه اندازی ۳ شهرک صنعتی انرژی خورشیدی در فارس

معاون رئیس جمهور:

قدردان تلاش های کارکنان صنعت نفت در عرصه جهاد اقتصادی هستیم
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ونیکی   98 درصد خدمات بانک ها الکتر
 ارائه می شود

معاون فناوری  بانک مرکزی گفت: ۹۸ درصد خدمات بانکی به صورت 
الکترونیکی ارائه می شود.

مهران محرمیان در مورد دریافت تســهیلات بر اســاس رتبه اعتباری 
گفت: در حال حاضــر همه متقاضیان تســهیلات بانکی چه خرد و چه 
کلان اعتبارســنجی می شــوند، اما پوشش اعتبارســنجی برای افراد 

حدود ۳۰ درصد است و بقیه افراد هنوز رتبه اعتباری ندارند.
وی افزود: در مــدل جدید بانک مرکزی اعتبارســنجی افراد به صورت 
کامل اجرا می شود. الان هم همه افراد استعلام اعتبارسنجی می  شوند، 
اما بســیاری از افراد امتیــاز اعتباری ندارنــد که این امــر باعث بروز 

مشکلاتی شده است.
معاون فناوری  بانک مرکزی در پاســخ به این پرســش که مدل جدید 
اعتبارســنجی بانک ها از چه زمانی اجرا می شود، گفت: چون داده های 
مختلف از ســازمان های دیگر می گیریم، بنابرایــن نمی توانیم تاریخ 
دقیق ارائه کنیم، اما به زودی اعتبارســنجی به مرحله عملیاتی کامل 

می رسد.
محرمیان همچنین در مورد اینکه آیا فقط افراد حقیقی اعتبارســنجی 
می شوند یا اشخاص حقوقی هم اعتبارسنجی خواهند شد، گفت: عمده 
کسانی که پوشــش اعتباری ندارند، افراد حقیقی هستند، اما در مدل 

جدید پوشش صددرصدی اعتبارسنجی انجام می شود.
وی در مورد پرداخت غیر حضوری تســهیلات تا ۳۰۰ میلیون تومانی 
عنوان کرد: مقــررات در این زمینه کســی را مجبور نکرده اســت، اما 
تشــویق می کنیم که تسهیلات تا ســقف ۳۰۰ میلیون تومان به شکل 
غیر حضوری پرداخت شــود. برخی از بانک ها پرداخت تســهیلات به 

شکل غیر حضوری را آغاز کرده اند و بقیه هم به تدریج شروع می کنند.
محرمیان در مورد این که آیا تســهیلات تکلیفــی دلیل عمده ناترازی 
بانکها هستند، گفت: تســهیلات تکلیفی هم در این مورد اثر دارد، ولی 

همه دلیل ناترازی بانکها نیست.
معاون فناوری بانک مرکزی در پاســخ به این پرسش که در حال حاضر 
چند درصد خدمات بانکها دیجیتالی ارائه می شــود،  گفت: ۹۸ درصد 
خدمات بانکی دیجیتالی اســت،  ۲ درصــد باقیمانده هــم مربوط به 
تسهیلات و وثیقه گذاری است که هنوز الکترونیکی نشده است، برخی 
بانکها هم هنوز افتتاح حساب را به شــکل غیر حضوری و الکترونیکی 

نکرده اند.

محرمیان در مورد اعتبار سنجی مشــتریان بانک، گفت: اعتبارسنجی 
افراد حقیقی و حقوقی توســط اعتبار ســنجی ایرانیان انجام می شود، 
البته در مورد اشخاص حقوقی، موارد دیگری هم هست که توسط بانک 

مرکزی بررسی می شود.

 بانک جهانی:
  فرصت های از دست رفته اقتصادی ایران 

در سال های 2011 تا 2020
بانک جهانی دوره ســالهای ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۰ زمان های از دســت رفته 
رشــد اقتصادی ایران خواند و نوشــت ۱۰ میلیون نفر در این از شرایط 

اقتصادی تاثیر گرفتند.
 بانک جهانی در گزارشــی به وضعیــت فقر و رفاه اجتماعــی در ایران 
طی ســال های ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۰ پرداخته اســت که تمام دوره ۸ ساله  

ریاست جمهوری حسن روحانی در این بازه قرار دارد.
بر اســاس این گزارش، تقریبــا ۱۰ میلیون ایرانی بــه دلیل تحریم ها، 
مدیریت بد اقتصادی و قیمت های پرنوسان بین المللی نفت، همه گیری 

کرونا در طول »یک دهه« فقیرتر شدند.
بر اســاس این گزارش، تولید ناخالص داخلی سرانه ایران در این دهه به 

صورت سالانه منفی ۰,۶ درصد بوده است.
تولید ناخالص داخلی سرانه، اندازه گیری تولید ناخالص داخلی به ازای 
هر فرد در جمعیت یک کشــور است و نشــان می دهد که میزان تولید 
یا درآمد به ازای هر فــرد در یک اقتصاد می توانــد نمایان گر میانگین 

بهره وری یا استاندارد های زندگی باشد.

 کاهش چشمگیر فقر در ایران پس از انقلاب اسلامی ایران
به نوشــته این گزارش، ایران در دهه های منتهی به سال ۲۰۱۱ شاهد 
کاهش فقر بوده است، به طوری که افرادی که زیر خط فقر قرار داشتند 
از ۴۰ درصد جمعیت در سال ۱۹۸۰ به ۲۰ درصد در اوایل دهه ۲۰۰۰ 

رسیده بودند.  

اما از ســال ۲۰۱۱، لغو و اعمال مجدد تحریم ها توســط آمریکا و سایر 
کشــورها تاثیر بدی بر رشــد اقتصادی و رفاه ایرانی ها داشت و رقم ۲۰ 
درصد به ۲۸ درصد افزایش یافته اســت. »اقتصاد ایــران از یک دهه از 

دست رفته رشد اقتصادی رنج برده است.«
در این گزارش به این نکته اشــاره شده اســت که اقتصاد ایران پس از 
سپری کردن یک دهه از دست رفته با رشــد اقتصادی ناچیز )۲۰۱۱-

۲۰۲۰( به تدریج در حال بهبودی است.
با کم شــدن محدودیت های کرونایی و شــرایط بهتر در بخش نفت به 
۴ فصل متوالی بهبود اقتصادی منجر شــده اســت. رونق اقتصادی با 
واکسیناسیون گســترده در نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ تقویت شد. با این 
حال، محدودیت ذخایر ارزی قابل دسترس، به دلیل تداوم تحریم های 

آمریکا، منجر به نوسانات نرخ ارز و افزایش تورم شده است.

اقتصاد ایران به تدریج در حال خروج از یک رکود دو ساله
این رونق اقتصادی که عمدتا اشتغالزا نبوده است با تورم بالا سبب شد تا 
رفاه خانواده ها مخصوصا در میان دهک های پایین درآمدی که از کرونا 

به شدت آسیب دیده اند، کاهش پیدا کند.
در عین حال، اتفاقات ناگوار ناشی از تغییرات اقلیمی مانند خشکسالی 

و افزایش بی سابقه ما منجر به کمبود آب و قطعی های برق شده است.
اقتصاد ایران در ســال ۱۳۹۹ از رکود ۲ ساله خارج شد و در سال ۱۴۰۰ 

میزانی از رشد را تجربه کرد.

وزیر نیرو در جلسه با انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان خبر داد
وگاه های خودتامین صنایع  ترانزیت برق نیر

رایگان شد
 وزیر نیرو با بیان اینکه بر اســاس ماده چهار قانون مانع زدایی از صنعت 
برق، ترانزیت برق برای نیروگاه های خودتامین صنایع رایگان محاسبه 
می شــود، گفت: تابســتان امســال با همکاری دوجانبه وزارت نیرو و 
صنعت سیمان شاهد رشــد ۱۱ درصدی تولید سیمان و حداکثر شدن 

ظرفیت کلینکر کارخانجات سیمان شدیم.
علی اکبر محرابیان در جلســه بــا انجمن صنفــی کارفرمایان صنعت 
سیمان گفت: رشد و پیشــرفت کشور حاصل تلاش بخش های مختلف 
تولید به ویژه صنعت سیمان کشور به عنوان صنعت راهبردی است. به 
طوری که پیشبرد و پیشرفت اغلب پروژه ها از جمله پروژه های مسکن 

وابسته به این صنعت است.
وزیر نیرو افزود: از آغاز فعالیت دولت مردمــی، وزارت نیرو تلاش کرده 
است حداکثر انرژی را به ویژه در ایام پرباری شبکه برای صنایع مختلف 
تامین کند. بر این اســاس از سال گذشته نشســت های متعددی را با 
صاحبان صنایع مختلف برگزار و درباره آن برنامه ریزی کردیم تا بتوانیم 

حداکثر انرژی مورد نیاز را برای صنایع تامین کنیم.
وی به حاصــل تلاش های دوجانبه از ســمت وزارت نیــرو و صاحبان 
صنایع اشــاره کرد و ادامه داد: خوشبختانه در تابســتان امسال موفق 
شدیم حداکثر انرژی را در طول شــبانه روز و به ویژه ایام گرم سال برای 
صنایع مختلف کشــور تامین کنیم که رشد ۱۱ درصدی تولید سیمان 
و حداکثر شدن ظرفیت کلینکر کارخانجات از نتایج مثبت و ارزشمند 

این همکاری دوجانبه بود.
محرابیان با بیان اینکه برای نخستین بار در تابستان پشت سرگذاشته، 
تامین برق صنایع از برق خانگی پیشــی گرفت، بیان کرد: در تابستان 
امسال ۴۶.۱ میلیارد کیلووات ســاعت برق برای صنایع مختلف کشور 

تامین شد که امید است این شرایط تداوم یابد.
وزیر نیرو در این زمینه یادآور شد: کاهش مصرف برق در بخش خانگی 
به واســطه پیشبرد سیاســت های تشــویقی و مدیریت هموطنان در 

مصارف خود، در پیشبرد موضوع مزبور بسیار موثر واقع شد.
به گفته وی، مصــرف برق در بخش خانگی در تابســتان ۱۴۰۰ به رغم 
خاموشــی های متعدد معادل ۴۸ میلیــارد کیلووات ســاعت بود اما 
تابستان امســال با وجود افزایش قابل ملاحظه دمای هوا و اضافه شدن 
۲ میلیون مشــترک جدید به شبکه سراسری برق کشــور، این رقم به 
۴۶ میلیارد کیلووات ساعت رسید. این درحالی است که مصرف بخش 
صنعت کشور از ۳۶ میلیارد کیلووات ساعت در تابستان ۱۴۰۰ به ۴۶.۱ 

میلیارد کیلووات ساعت رسید.
وزیر نیرو بــه برنامه ریزی برای تامین برق صنعت در تابســتان ۱۴۰۳ 
اشاره و اظهار کرد: در تلاش هستیم به واســطه برنامه ریزی، مدیریت 
انرژی به نحوی باشــد که نواقــص تامین انرژی صنایع مرتفع شــود و 

تابستان سال آینده برق مناسب تری را برای این بخش تامین کنیم.

وی یادآور شــد: یکی از مفادی که در قانــون مانع زدایی از صنعت برق 
آمده »ماده ۴« است که در آن تســهیلاتی برای صنایع انرژی بر کشور 
در نظر گرفته  شده تا صنایع بر احداث نیروگاه هایی که از نظر اقتصادی 
سودآور خواهد بود اقدام کنند. در همین راستا وزارت نیرو مکلف شده 
در اجرای این قانون بــرق این صنایع را برای خــود آن ها، دیگر صنایع 
یا فروش آن برای شــبکه با قیمت مناســب انجام دهد و جابه جایی و 
ترانزیت برق نیز به صورت رایگان انجام شــود. البته در کنار این موارد، 
تســهیلات دیگری برای ســرمایه گذاران این بخش پیش بینی شده 

است.
محرابیان در این زمینه افزود: نرخ هایی کــه صنایع در خرید برق دارند 
به گونه ای است که سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه ها از سوددهی 
قابل توجهی بوده و بعضا از ســود تولیدات معمول این کارخانجات نیز 
بیشتر اســت. امید اســت در اجرای این قانون که تا امروز ۳ واحد آن به 
بهره برداری رسیده در ســال جاری و آتی گام های بلندی را با حمایت و 

مشارکت صنایع برداریم و بخشی از ناترازی برق را جبران کنیم.

پیش بینی تحلیلگران در نظرسنجی بلومبرگ
کاهش تولید اوپک پلاس تمدید می شود

تقریبا نیمی از تحلیلگران در نظرســنجی بلومبرگ پیش بینی کردند 
تولیدکنندگان اوپک پلاس در نشســت هفته جاری خــود، به تمدید 

محدودیت عرضه بسند نخواهند کرد.
 هنگامی که بلومبرگ هفته گذشــته، پیش از نشست برنامه ریزی شده 
اوپک پلاس در ۲۶ نوامبر، از تحلیلگران درباره نظرشــان درباره کاهش 
بیشتر تولید نفت این گروه نظرســنجی کرد، تنها یک تحلیلگر انتظار 
تمدید کاهش تولید را داشــت اما پس از اعلام تاخیــر چهار روزه این 
دیدار، تقریبــا نیمی از تحلیلگــران انتظار دارند ایــن تولیدکنندگان 

تدابیر جدیدی را به کار گیرند.
حدود ۵۰ درصد از تحلیلگــران در نظرســنجی بلومبرگ پیش بینی 
کردند هنگامی که وزیــران اوپک پلاس در ۳۰ نوامبــر )۹ آذر( دیدار 
کنند، کاهش یک میلیون بشکه  در روز تولید را برای سال ۲۰۲۴ تمدید 
خواهند کرد. شش تحلیلگر پیش بینی کردند محدودیت های جدیدی 
علاوه بر محدودیت های فعلی برای همه اعضای این گروه وجود خواهد 
داشــت و دو تحلیلگر دیگر پیش بینی کردند که تمدید محدودیت ها 

تنها برای عربستان سعودی و روسیه خواهد بود.
این نظرسنجی در شرایطی انجام شــد که رایزنی مقامات اوپک پلاس 
درباره کاهش تولید ادامه دارد و کشــورهای آفریقایی آنگولا، نیجریه و 
کنگو با وجود ضعیف شدن ظرفیت تولیدشــان، مایل نیستند سهمیه 

تولیدشان کاهش بیشتری پیدا کند.
رویترز اوایــل روز جمعه گــزارش داد که اوپک پــلاس در مذاکرات 
با اعضای آفریقایی خود درباره ســهمیه تولیدشــان در سال ۲۰۲۴، 
پیشرفت کرده است. کشورهای آنگولا، نیجریه و کنگو در نشست ژوئن 
اوپک پلاس، مجبور شدند سهمیه تولید پایین تری را برای سال آینده 
بپذیرند و انتظار می رود در نشســت هفته جاری، این تولیدکنندگان 
مجبور شوند با کاهش بیشتر تولید موافقت کنند زیرا عربستان سعودی 
از این موضوع که بخش عمده کاهــش تولید را بر عهــده گرفته، ابراز 
نارضایتی کرده است.به نظر رســید تحلیلگران در نظرسنجی رویترز 
و بلومبرگ، مطمئن هســتند در دیدار ۳۰ نوامبر، توافقی میان اعضای 
اوپک پلاس حاصل خواهد شــد. یک منبع آگاه بــه رویترز گفت: ۹۹ 
درصد مطمئن است که توافق حاصل خواهد شــد، در حالی که دو نفر 
دیگر خاطرنشان کردند که توافق، نزدیک اســت.تحلیلگران در هر دو 
نظرســنجی، اظهار کردند: ســقوط اخیر قیمت نفت به ۸۰ دلار در هر 
بشــکه و تقاضای ضعیف برای نفت که معمولا در ســه ماهه اول سال 
جدید دیده می شــود، به جای تمدید توافق محدودیت عرضه، زمینه را 

برای کاهش بیشتر تولید اوپک پلاس فراهم کرد.
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هشدار جدی یک اقتصاددان درباره حذف طبقه متوسط جامعه

از جامعه فقیر چه مالیاتی می خواهید بگیرید؟

مریم فکری  یک اقتصاددان هشــدار می دهد: 
دولت بداند که اگر تورم یکی دو ســال دیگر ادامه 
پیدا کند، موجــب حذف کامل طبقه متوســط 
جامعه خواهد شــد. اعداد و ارقام بودجه ۱۴۰۳ 
این روزهــا موجی از انتقــاد را نه تنهــا در میان 
اقتصاددانان، بلکه مردم عامی ایجاد کرده اســت. 
از افزایــش حقــوق ۱۸ درصــدی کارمندان که 
فاصله ۲۷.۵ درصدی با تورم دارد، تا رشــد حدود 
۵۰ درصــدی مالیات ها. بر همین اســاس، چند 
روزی است که کلماتی چون دریافت مالیات ها به 
سبک داروغه ناتینگهام بر سر زبان ها افتاده است.

به باور اقتصاددانان، در ۵، ۶ سال اخیر با تورم های 
بالا، جامعه فقیر شده است. بر همین اساس، این 
ســوال مطرح اســت که دولت از جامعه فقیر چه 

مالیاتی می خواهد بگیرد؟

ساختار بودجه تغییر نکرده است
در همین خصوص وحید شــقاقی، اقتصاددان در 
گفت وگو بــا خبرآنلاین در تحلیل اعــداد و ارقام 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ می گوید: ســاختار 
بودجه متاســفانه تغییری نکرده است. دولت در 
برنامه هفتم توســعه گفته بود که بودجه ریزی از 
ابتدای برنامــه، برنامه محــور و عملیاتی خواهد 
بود، ولی با توجه بــه اعداد و ارقامی که منتشــر 
شده است، کلیت بودجه حکایت از تغییر ساختار 
بودجه ندارد.وی می افزاید: من از دســتگاه های 
مختلــف کــه پرس وجو کــردم، متوجه شــدم 
همچنان روش بودجه ریزی مثل سنوات گذشته 
و مبتنی بر چانه زنی و درصدی افزایشــی است. 
این در حالی اســت که در برنامه هفتم اشاره شده 
که باید بودجه ریــزی، برنامه محــور و عملیاتی 
باشــد. یعنی دســتگاه های اجرایــی باید برای 
دریافــت بودجه یــا تعیین بودجه ســال آینده، 
برنامه داشــته باشــند. حالا این اتفاق نیفتاده و 
همچنان برای من هم این شــبهه وجود دارد که 
چرا دولــت در لایحه برنامه هفتــم گفته بودجه 
مبتنی بــر برنامه و عملکــرد خواهد بــود، ولی 
همچنان در بودجه ســال ۱۴۰۳ مثل دوره های 

گذشته عمل شده است.
این اقتصاددان عنوان می کنــد: عملا باید گفت 
ساختار بودجه دگرگون نشده و وقتی هم ساختار 
بودجه را دگرگون نمی کنید، مسایل و مشکلات 
مثل بودجه های گذشــته پابرجــا خواهد بود و 

ابهام ها هم به همین ترتیب وجود دارد.

تبدیل واحد ارزی به یورو، معنای 
دلارزدایی ندارد

شــقافی متذکر می شــود: یکی از مســایلی که 
همیشــه اقتصاددانان روی آن تاکید داشــتند، 
لزوم تفکیک بودجــه ریالی و بودجــه ارزی بود. 
این یک بحث بســیار درستی اســت و بسیاری از 
اقتصاددانان و حتی مراکز پژوهشی کشور تاکید 
دارند که بهتر اســت بودجه ریالی از بودجه ارزی 
جدا شــود. یعنی بودجه ریالی مبتنی بر مالیات 
و سایر درآمدهای ریالی باشــد؛ بودجه ارزی هم 
مبتنی بــر درآمدهای حاصل از صــادرات نفت و 
دیگر درآمدهای ارزی باشد. در عین حال، بودجه 
ارزی صرفا بــرای پروژه های عمرانی و توســعه 
زیرساخت ها هزینه شود و بودجه ریالی هم صرفا 
برای اداره دســتگاه های اجرایــی و هزینه های 
جاری دولت باشــد.وی تصریح می کند: این، یک 
گزاره بســیار منطقی اســت و تقریبا جزو موارد 
نادری است که اقتصاددانان روی آن اجماع دارند، 
اما همچنان روندهای گذشــته ادامه دارد و هیچ 

تفکیکی بین بودجه ریالی و دلاری نمی شود.
این اقتصاددان ادامه می دهد: حالا امسال به جای 
دلار، نرخ ارز را به یــورو آورده اند که این هم اتفاق 
خاصی نیســت. تبدیل واحد ارزی از دلار به یورو، 
مفهوم دلارزدایی نــدارد. اصلا دلیــل آن را هم 

نمی دانم که برای چه این کار را انجام دادند.
شــقاقی با بیان این که عملا درآمدهــای ارزی ما 
باید تبدیل به ریال شود و اصلا درآمدهای ارزی ما 
دلاری است، تاکید می کند: من اصلا ذهنیتی ندارم 
که این اتفاق برای چه رخ داده است و هیچ مفهومی 
هم ندارد. ذهنیت دولتمردان از تبدیل واحد ارزی 
از دلار به یورو، شاید صرفا یک حالت نمادین داشته 

باشــد، چون هیچ مفهوم اقتصادی از دل آن خارج 
نمی شــود؛ نه مفهوم دلارزدایی را می رســاند و نه 
دارای یک بار استراتژی اقتصادی است. فقط صرفا 
یک تغییر نمادین اســت.وی یادآور می شود: من 
دیدم آقای همتی هم توییت زده بــود که این کار، 
هیچ بار مفهومی در اقتصاد ندارد و صرفا یک حالت 

نمادین می تواند داشته باشد.

رشد مالیات ها نگران کننده است
این اقتصاددان با اشاره به رشد عجیب درآمدهای 
مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده، می گوید: در 
حوزه مالیات ها، رشد بالایی ایجاد شده است، ولی 

واقعا نگران هستم.
وی می افزاید: در دنیا بیــش از ۸۰ درصد بودجه 
دولت ها از مالیات اســت و مالیات، ســهم بسیار 
مهمــی را در بودجــه دولت هــا دارد. ولی نکته 
این جاســت که در دنیا وقتی مالیــات پرداخت 
می شــود، دولت باید گزارش عملکــرد مصرف 
مالیــات را بدهــد. در عیــن حال، بهــره وری و 
کارآمدی نظام اداری بالاست. یعنی وقتی مالیات 
به دولت می دهید، خیالتان راحت اســت که یک 
نظام اداری چابک و کارآمد با بهره وری بالا وجود 
دارد و به همیــن دلیل، مالیات هــای پرداختی، 
ســوخت نمی شــود. در کنــار این ها، فســاد، 
اختلاس و رانت در سیســتم اداری وجود ندارد و 
هر مالیاتی که پرداخت می شــود، مردم می دانند 
به صورت شــفاف و کارآمد هزینه خواهد شد. بر 
این اســاس، مردم وقتی مالیات می دهند، از سه 
زاویه خیالشان راحت اســت و اتفاقا میل و انگیزه 

به پرداخت مالیات هم وجود دارد.
شــقاقی ادامه می دهد: حالا بســیار فرق اســت 
بین این که شــما مالیات پرداخت کنید و نگران 
باشــید که این مالیات شــما ممکن است با فساد 
از بین رود، یا به صورت غیربهــره ور در یک نظام 
غیربهره ور و غیرکارآمد هزینه شــود. این مساله 
در کشــورهایی که نظام مالیاتی ســخت گیرانه 
دارد، رعایت شده است.این استاد دانشگاه عنوان 
می کند: مساله دوم این است که در کشورهایی که 
نسبت مالیات به تولید، اعداد بالایی است، دولت 
متقابل این مالیات، خدمات ویژه ای ارائه می دهد. 
مثــلا در کشــورهای اســکاندیناوی، خدمات 
آموزشی، بهداشــتی، نگهداری از ســالمندان، 
تامین دارو و بســیاری از خدمات مبتنی بر دولت 
رفاه ارائه می شود. یعنی می دانید که وقتی مالیات 
می دهید، دولت با این مالیات، خدمات باکیفیت 
و با پوشــش کامل ارائه می دهد. پــس به راحتی 
در این کشــورها، مردم مالیات بــا نرخ های بالا 
می دهند، ولی دولت در مقابل آن، خدمات بسیار 
ممتاز و ویژه ای می دهد.شقاقی تصریح می کند: 
موضوع سوم، هزینه کرد مالیات ها است. واقعیت 
این اســت که وقتی دولت، نســبت ها و پایه های 
مالیاتی را گســترش می دهد، مردم خواستار این 
هستند که دولت گزارشی از هزینه کرد مالیات ها 
بدهد.وی متذکر می شــود: در دنیا این سه مساله 
را حل کرده اند؛ این در حالی است که در کشور ما 
اتفاق دیگری می افتد. من در حال حاضر واژگانی 
مثل داروغــه ناتینگهام را می شــنوم. دلیل این 
حرف ها این اســت که دولت های مــا غیربهره ور 
هســتند، یعنی بهره وری منفی یا پایین دارند. در 
عین حال، دولت ها غیرشفاف هســتند و فساد و 

ناکارآمدی حاکم است.
این اقتصــاددان می افزاید: دولت هــم در مقابل 
دریافت مالیات ها، خدمــات خاصی به مردم ارائه 
نمی دهد. هزینه کرد درآمدهــای مالیاتی هم به 
طور شفاف به مردم گفته نشــده است. به همین 
دلیل، وقتی در چنین فضایــی زندگی می کنید 
و نســبت ها و پایه هــای مالیاتی گســترش پیدا 
می کند، به تبــع مردم می گویند مــا داریم انواع 
مختلــف مالیات هــا را پرداخــت می کنیم، ولی 
نمی دانیم این مالیات کجا هزینه می شــود؛ ما که 
عایدی از ایــن درآمد مالیاتی ندیدیــم. یعنی نه 
دولت خدمات برجســته ای در مقابــل مالیات ها 
داده است و نه متوجه شدیم کجا هزینه می شود. 
دولت هم غیربهره ور اســت؛ یعنی هــر چه پول 

می دهیم، در آن جا حیف و میل می شود.
شقاقی تصریح می کند: دولت باید به این موضوع 

آگاه باشد. نمی شود که یک طرفه نظام مالیاتی را 
ســنگین کرد. هر اقدام دولت باید دوطرفه باشد. 
یعنی یک طرف، ابزارهای اقتصادی اســت و یک 
طرف، جلب رضایت یا آگاه ســازی مردم اســت. 
این مســایل، یک نارضایتی در درون مردم ایجاد 

می کند و مدام این سوال ها را خواهند پرسید.
این کارشــناس اقتصادی می گوید: من دیدم در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳، دولت به ســمت مالیات ها 
می رود. من مخالف افزایــش درآمدهای مالیاتی 
نیســتم، ولی یک الزامات و مقدماتی وجود دارد؛ 
بی محابا و بدون کارکارشناســی و توجیه و کسب 
رضایت مردم که نمی شــود سراغ مالیات ها رفت. 
بر همین اســاس اســت که واژگانی مثل داروغه 
ناتینگهام و امثــال آن در فضای رســانه مطرح 

می شود.

شکاف حقوق و دستمزد با تورم عمیق
 شده است

این اقتصــاددان در ادامه با بیــان این که موضوع 
بعدی کــه بســیار نگران کننده اســت، حقوق و 
دستمزد است، می گوید: از ســال ۹۷ وارد دوران 
تورم های بالا شــدیم و میانگین تــورم بالای ۴۰ 
درصد بوده است، اما رشــد حقوق و دستمزد چه 
برای کارمندان و چه برای کارگران زیر ۲۰ درصد 
بوده است.شقاقی می افزاید: این موجب شده که 
در طول ۶ سال گذشته، شکاف عمیقی بین حقوق 
و دستمزدها با تورم ایجاد شــود؛ به خصوص در 
دارایی های سرمایه ای که نرخ پایه بالا دارند، این 
شکاف، بســیار عمیق و دست نیافتنی شده است؛ 

مثل مسکن، خودرو و کالاهای بادوام.
وی با ذکــر مثالی، تصریح می کنــد: افزایش ۵۰ 
درصدی مســکن با افزایش ۵۰ درصدی حقوق و 
دستمزد حل نمی شود. مسکن یک دارایی با نرخ 
پایه بالا اســت. برای مثال، نرخ پایه مسکن را در 
نظر بگیرید که یک میلیارد تومان است. یعنی اگر 
خانه ای ۵۰ متری را ۵ ســال پیش می خواستید 
خریداری کنید، یک میلیارد تومان می شــد. این 
خانه وقتی رشــد ۵۰ درصد دارد، بــه این مفهوم 
اســت که یک میلیارد تومان، ۱.۵ میلیارد تومان 
شده است. این یعنی ۵۰۰ میلیون تومان افزایش 
قیمت داشــته اســت. حالا حقوق و دستمزد ۱۰ 
میلیون تومان بود که اگــر ۵۰ درصد به آن اضافه 
کنید، ۱۵ میلیون تومان می شود. یعنی ۵ میلیون 
تومان در ماه حقوق اضافه می شود که در سال ۶۰ 

میلیون تومان می شود.
این اقتصاددان ادامــه می دهد: حــالا این نکته 
وجود دارد که افزایش حقوق و دســتمزد زیر ۲۰ 
درصد بوده اســت؛ به غیر از یک اســتثنا که در 
یک دوره رشــد ۴۹ درصدی داشــت که کارفرما 
هم راضی هم نبود، امــا در مقابل، تورم بالای ۴۰ 
درصد بوده است.شــقاقی یادآور می شــود: من 
دیدم برای ســال آینده، حقوق و دســتمزد زیر 
۲۰ درصد رشد داشــته، ولی برآوردهای تورمی 
عددهای بالای ۴۰ درصد اســت. من نمی خواهم 
بگویم که دولت، رشــد حقوق و دستمزدها را بالا 
ببرد، چون محل تامین این منابــع وجود ندارد، 
ولی دولت بایــد از ابتدای دوره خــود، بر کنترل 

تورم متمرکز می شد.
وی تصریــح می کند: مــن بارها و بارهــا گفتم 
که اگر دولت نتوانــد تورم را کنتــرل کند، هیچ 
سیاست اقتصادی موفق نخواهد بود. دولت مسیر 
اشتباهی را رفت و خیلی روی تورم متمرکز نشد. 
فعلا دولت سیزدهم دو تورم بالای ۴۰ درصد را به 
مردم تحمیل کرده است. سال آینده هم برآوردها 
نشــان می دهد که تورم بالای ۴۰ درصد خواهد 
بــود. تورم های بالای ۴۰ درصد با رشــد حقوق و 
دستمزد زیر ۲۰ درصد نشــان می دهد که مدام 
شکاف عمیق و عمیق تر می شود. این یعنی خطر 

حذف طبقه متوسط وجود دارد.
این کارشــناس اقتصادی عنــوان می کند: با این 
وضعیت تورمی که پیش می رود، یکی دو ســال 
آینده طبقه متوسط کامل حذف خواهد شد. من 
بارها به دولت گفته ام که سیاست های دیگر را رها 
کنید، مهم ترین سیاست، تورم است. نتوانید تورم 
را کنترل کنید، نمی توانیــد اقتصاد را اداره کنید، 

ولی متاسفانه این مساله جدی گرفته نشد.
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